
رئيس پليس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم از کشف 
محموله بزرگ قاچاق لاستيک خودرو به ارزش يک ميليارد 

ريال در اين استان خبر داد. 
سرهنگ احمد کرمي در گفتگو با خبرنگار پايگاه خبري 
پليس، اظهار داشت: ماموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز 

پليس آگاهي استان با کنترل خودروهاي عبوري در محور 
قديم قم-تهران به يک دستگاه خودرو تريلر مشکوک و آن را 
متوقف کردند. رئيس پليس آگاهي استان قم افزود:در ادامه با 
استعلام از سامانه گمرک و مغايرت اسناد و مدرک گمرکي با 

کالا، خودرو مورد بازرسي قرار گرفت و ...
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مديرحج و زيارت استان قم تاکيد کرد:

خروج زائران اربعین 
بدون گذرنامه ممنوع

مديرحج و زيارت استان قم گفت: خروج زائران اربعين حسينی)ع( از مرز مهران به کربلای معلی بدون گذرنامه امکان 
ندارد و همراه داشتن گذرنامه در اين ايام الزامی است. 

اکبر رضايی قبل از ظهر شنبه در جلسه ستاد تسهيلات زائرين ويژه اربعين حسينی)ع( که در تالار امام رضا)ع( 
استانداری قم برگزار شد، اظهار داشت: دو هفته قبل از اربعين، اعزام رسمی به کربلا از سوی سازمان حج و زيارت انجام 
نمی شود. وی بيان داشت: در سال گذشته برای انتقال زائران از قم به سوی مرز مهران با مشکل مواجه بوديم و به دليل نبود 
نظارت بر قيمت ها مسافران نرخ های زيادی را پرداخت کردند و لازم است با برنامه  ريزی از تکرار اين عمل جلوگيری کرد...

مديرکل بهزيستی استان قم عنوان کرد:

مهم ترين علل طلاق در استان قم

شاگردان دايی با دو گل تراکتور را هم از پيش رو برداشتند:

تداوم شکست ناپذيری صبا در قم

رئيس پليس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم 

کشف محموله يک ميلياردي 
لاستيک قاچاق در قم

مشاهده شپش در سر برخي از دانش آموزان قمی
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چرا به نصايح بزرگان توجه نمی شود؟

خطابه های ظریف 
مداحان و وعاظ

خطاب به »ظریف«

عضو هيات رئيسه کميسيون اقتصادی مجلس

تحرکات خیابانی 
به روند اجرای برجام 

آسیب می رساند

این منابر در سال هایی که منتهی به انتخابات می شود 
رنگ و بوی سیاسی تری به خود می گیرند. در همین حال و به 
دلیل نزدیک بودن به انتخابات مجلس دهم و خبرگان رهبری، 
مداحانی و خطیبانی که معتقدند باید کار آن ها پیام سیاسی برای 
مردم داشته باشد و از اقدام خود به عنوان بصیرت افزایی یاد می 
کنند، فضای جلساتشان به مراتب سیاسی تر از مداحانی است 
که جلساتشان را تنها با ذکر مصیبت و نوحه خوانی اداره می 
کنند. در منابر آنها اغلب، حرف هایی درباره حضور در انتخابات 
و ویژگی های نامزدهای اصلح بیان می شود. اما اولین کسی که 
به مداحان هشدار داد که مجالس عزاداری را با مسائل سیاسی 
آمیخته نکنند؛ آیت الله مکارم شیرازی بود. این مرجع تقلید در 
جلسه درس خارج فقه خود در مسجد اعظم قم در توصیه به 
مداحان اهل بیت عصمت و طهارت بیان داشت: به تازگی دیده 
می شود مسائل سیاسی به برخی مجالس درز می کند گرچه همه 
سیاست کلی حفظ نظام و کشور اسلامی را قبول داریم، اما سزاوار 
نیست مداحان سخنان خود را به سیاستی که به چپ و راست 
مایل است ،آلوده کنند. آیت الله مکارم شیرازی گفته بود: عزاداری 
برای همه است و اگر جناحی از عزاداری به نفع خود در آستانه 

انتخابات استفاده کند، صحیح نیست و ....
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مشروح چهارمین جلسه
دادگاه بابک زنجانی

 دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام از پایان بررسی طرح رسیدگی به دارایی و اموال مسئولان در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام خبر داد.

محسن رضایی دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در نشست خبری که پیش از ظهر روز شنبه برگزار شد، با اشاره 
به جلسه امروز، اظهار داشت: جلسه دیروز مجمع تشخیص مصلحت نظام با چند گزارش از وضعیت کشور آغاز شد.

وی با اشاره به سیل اخیر در 4 استان گفت: اعضای مجمع نسبت به سیل های اتفاق افتاده در استان های ایلام، 
لرستان، کهگیلویه و بویراحمد و حادثه پیش آمده برای مردم اهواز اظهار همدردی کردند و امیدواریم که مسئولان 
کشور هر چه زودتر به خسارات وارد شده رسیدگی کنند. رضایی با اشاره به وقوع سیل و باران های شدید در کشور 

افزود: با پدیده جدیدی از سمت دریای عمان روبرو هستیم که این پدیده در آمریکا و اروپا شناخته شده است و 
سازمان های مسئول این کشورها به دلیل روبرو شدن با آن از لحاظ هشداردهی آگاهی دارند و برای مقابله با آن 
آموزش های لازم را دیده اند ولی این پدیده اولین بار است که در کشور ما اتفاق افتاده و احتمالا تا پایان آذرماه شاهد 

بارش های شدید و جاری شدن سیل خواهیم بود. لذا باید آمادگی لازم صورت گیرد.
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام  با بیان اینکه بیشتر وقت جلسه امروز مجمع تشخیص به استماع گزارش های 
اعضای جلسه از سفر به کشورهای مختلف گذشت، یادآور شد: آقای لاریجانی به روسیه سفری داشت و مباحث مهمی 

بین او و آقای پوتین صورت گرفته بود و قرار شده که روابط ایران و روسیه تقویت شود...

رياض می خواهد ناامنی ها را به داخل خليج فارس بکشاند 

محسن رضایی: خرید ناو توسط عربستان مشکوک است
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سرمقاله :  حسن بختياری زاده

1-وین، پایتخت اتریش، براي 
دومین بار در چند ماه گذشته، 
میزبان نشستي مهم درباره یکي از 
مهم ترین مخاطرات خاورمیانه بود. 
نشست تیرماه ایران و 6 دولت، 
برنامه  به  دو طرف  به دستیابي 
جامع هسته ای، انجامید. دولت ها و 

طرف های مؤثر در بحران ...

برجامي براي شام
زمينه ها و چشم انداز

از تهديد وزارت نفت و مسکن تا تناقض گويی های متهم نفتی ؛

متهم نفتی در بيان دفاعيات خود هم صداقت نداشت
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روزنامه
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برجامي براي شام
زمينه ها و چشم انداز

1-وین، پایتخت اتریش، براي دومین بار در چند ماه 
مهم ترین  از  یکي  درباره  مهم  نشستي  میزبان  گذشته، 
مخاطرات خاورمیانه بود. نشست تیرماه ایران و 6 دولت، به 

دستیابي دو طرف به برنامه جامع هسته ای، انجامید. دولت ها و طرف های مؤثر در بحران 
سوریه، روز جمعه باهدف حل وفصل دیپلماتیك بحران سوریه، در اجلاس وین دور یك میز 
نشستند و توانستند به سندي 9 ماده ای -که می تواند مبنایي براي یك راه حل بلندمدت و 
پایدار باشد-دست یابند. این نوشتار به اجمال به این پرسش پاسخ می دهد که چه عواملي 
سبب شد طرف های مؤثر در این بحران، اکنون و پس از 4 سال جنگ خونین در سوریه 
و منازعات سیاسي منطقه ای و بین المللی، تصمیم بگیرند به دیپلماسي روی آورند؟ و نیز 

چشم انداز این تلاش ها چگونه است؟
الف: عوامل و زمينه ها

1-بعضي دولت های منطقه ای و فرا منطقه ای، در پرتو تحولات خاورمیانه و شمال آفریقا 
در سال های 1389 و 1390، تصور می کردند بشار اسد، به زودی سرنوشتي مانند قذافي، 
مبارك و بن علي خواهد یافت. ازاین رو به سرعت و در پی سراب پیروزي برق آسا، به حمایت 
همه جانبه مخالفان اسد پرداختند. این دولت ها اکنون با این واقعیت روبرو هستند که اسد 
همچنان قدرت را در دست دارد. تداوم بی نتیجه جنگ در سوریه به علاوه، این موضوع را 

براي همه طرف ها آشکار ساخته است که این  بحران، راه حل نظامي ندارد.
2-سقوط  اسد، با توجه به شرایط کنوني سوریه و منطقه، به معناي افزایش تسلط 
تروریست ها به ویژه داعش در این کشور و ازاین رو افزایش بی ثباتی در منطقه و حتي احتمال 
تسلط داعش بر تمام سوریه خواهد بود. واقع گرایان سیاسي تلاش  و سرمایه گذاری براي 

سرنگوني اسد را، چنانچه قدرت یابی داعش را سبب شود، احمقانه می دانند.
3-بحران سوریه، اتحادیه اروپا را با بحران هجوم پناه جویان روبرو کرده است. بسیاري 
از دولت های اروپایي به لحاظ اقتصادي و امنیتي و نیز به سبب حساسیت های فراوان افکار 
عمومي، نمی توانند پناه جویان را بپذیرند و اکنون می کوشند با حل بحران سوریه، موج 

مهاجرت را مهار کنند.
4-بحران سوریه پیامدهاي منطقه ای مهمي داشته است. ناامنی در عراق به سبب تسلط 
داعش بر بخش هایی از سوریه، افزایش یافته و بحران سیاسي و شرایط امنیتي لبنان با تأثیر 
از تحولات سوریه، عمیق تر و بی ثبات تر گشته است. ترکیه که در پي وزش نسیم بهار عربي، 
رایحه تسلط روزافزون بر منطقه را استشمام می کرد، اکنون نظاره گر خزان عربي است و 
در مناسبات خود با مصر با مشکل روبرو شده و لقمه سوریه در گلوي داوود اغلو و اردوغان 
گیر کرده است. عربستان نیز که تصور می کرد با فشار بر اسد می تواند به هدف دیرین خود، 
مهار نفوذ ایران در سوریه و لبنان و ریشه کنی یا دست کم کوچک سازی سیاسي و نظامي 
حزب الله، دست یابد تا زیان ناشي از سقوط صدام را جبران کند، اکنون تلاش های خود 

را بی فایده می بیند.
5-یکي از مهم ترین عوامل گشایش نسبي کنوني، دستیابي ایران و 6 دولت به توافق 
هسته ای بوده است. توافق وین سبب شد ایران بیش ازپیش در پویش های دیپلماتیك 
بین المللی به عنوان عضوي مثبت و مؤثر پذیرفته شود. به علاوه برخي دولت های درگیر در 
سوریه به ویژه عربستان –که می کوشیدند از بحران هسته ای ابزاري براي مهار نفوذ منطقه ای 
ایران بسازند-حال باید حضور ایران را در تلاش های دیپلماتیك تحمل کنند. به ویژه آنکه 
اکنون این واقعیت  بیش ازپیش آشکارشده است که هیچ راه حلی در سوریه، بدون همکاري 

ایران، به نتیجه نمی رسد.
6-پوتین با ورود نظامي خود به بحران سوریه معادلات نظامي و سیاسي را، به سرعت 
تغییر داد. روس ها نشان دادند که به دلایل گوناگون راهبردي و سیاسي، قصد دارند در 
بحران سوریه فعالانه دخالت و روند امور را، تعیین کنند. ورود مستقیم نظامي روس ها در 

کنار انفعال آمریکا، عربستان و ترکیه را به انعطاف وادار می کند.
ب: چشم انداز

1-شرکت کنندگان اجلاس وین، در بیانیه مشترك، توافق خود را درباره نکاتي همچون 
حفظ تمامیت سرزمیني سوریه، تداوم تلاش های دیپلماتیك، مبارزه با گروه های تروریستي، 
برگزاري انتخابات زیر نظر سازمان ملل، حفظ مؤسسات دولتي و تلاش براي برقراري 
آتش بس، اعلام کردند. این نکات می تواند راه را براي دستیابي به توافقي پایدار و منطبق با 

منافع و امنیت سوریه و منطقه بگشاید.
2- شرکت کنندگان هرچند درباره بعضي موارد توافق کردند اما اختلافاتي به ویژه درباره 
آینده بشار اسد، همچنان پابرجاست. نکته مهم در این میان آن است که همه طرف ها با 
پذیرش ناکارآمدي روش نظامي، به دیپلماسي متعهد بمانند. این الزام و تعهد، آن ها را به 
بسنده گرایي و چشم پوشی از برخي اولویت ها، ترغیب خواهد کرد. یکي از روش هایی که 
می تواند به دستیابي به راه حلی دیپلماتیك منجر شود، حرکت گام به گام و اقدام درباره نکات 
موردقبول همه طرف ها و حل مسائل فوري و سپس چانه زنی درباره دیگر موارد است. 
سرکوب هماهنگ داعش و طراحي سازوکاري براي آتش بس میان اسد و مخالفاني همچون 

ارتش آزاد می تواند به عنوان اولین اقدامات، موردتوجه قرار گیرد.
تجربه برجام هسته ای نشان داد دیپلماسي می تواند همچنان براي حل موضوعات و 
بحران های چندلایه، موردتوجه قرار گیرد. به نظر می رسد این فرصت اکنون پدید آمده 
است که چنانچه همه طرف های درگیر و مؤثر در سوریه مسئولانه رفتار کنند، دیپلماسي 

بار دیگر بر جامي جدید خلق و بحراني بزرگ و مصیبت بار را مدیریت کند.

آيت الله مکارم شيرازی:

 افراط اقليتی ضعيف به عزاداری 
امام حسين)ع( ضربه می زند 

آیت الله ناصر مکارم شیرازی با انتقاد از اقدام افراطی اقلیتی ضعیف در عزاداری سید 
الشهدا)ع( گفت: مراسم عزاداری حضرت اباعبدالله)ع( با شکوه خاصی در سراسر جهان 
برگزار شد که متاسفانه تنها یک اقلیت ضعیف افراط کردند که خدا آنها را هدایت کند تا 

دست از افراط بردارند. 
به گزارش مرکز خبر حوزه، وی روز شنبه در ابتدای درس خارج فقه خود در مسجد 
اعظم قم افزود: باید از مردم بیدار و هوشیاری که عاشق امام حسین)ع( و مکتب اهل 

بیت)ع( هستند، تشکر کنیم.
آیت الله مکارم شیرازی خاطرنشان کرد: شنیدیم که امسال نیز با شکوه تر از سال های 
قبل، در کنار مرقد امام حسین)ع( غوغایی برپا بود و میلیون ها نفر از کشورهای مختلف 

دنیا گردهم آمدند و به عزاداری و سوگواری سیدالشهدا)ع( پرداختند.
وی اضافه کرد: عزاداری امام حسین)ع( خون تازه ای به مکتب اهل بیت)ع( و اسلام به 

جریان می اندازد و این مکتب را در مقابل دشمنان اسلام نفوذناپذیر می کند.
این مرجع تقلید ابراز امیدواری کرد: ان شاء الله مردم عزادار این عزاداری ها را فراموش 

نکنند، چراکه ذخیره یوم المعاد آنها خواهد بود.

مدير حوزه علميه قم: 

هيچ نهادی نبايد خودش را 
در يک وادی امن بپندارد 

مدیر حوزه علمیه قم با تأکید بر این که دشمن از هیچ روزنه ای برای نفوذ غافل نمی شود، 
گفت: هیچ نهاد و تشکیلاتی نباید خودش را در یک وادی امن بپندارد چون دشمن از هیچ 

کجا غافل نیست. 
حجت الاسلام فرخ فال درباره فرمایشات اخیر رهبر معظم انقلاب درباره نفوذ، گفت: 
این از هوشیاری مقام معظم رهبری است که به موضوعی تأکید کردند که شاید بسیاری 
از اندیشمندان کشور و مسئولان از آن غافل شده بودند؛ دشمن و استکبار که سال ها با 
هوشیاری امام)ره( از ایران رانده شده بود، در قالب برجام در ابعاد مختلف کشور امید به 

نفوذ بسته است.
 وی افزود: بنابراین رهبر معظم انقلاب همه را متوجه این موضوع کردند که مهم تر از 
برجام، هدفی است که استکبار در برجام دنبال می کند و آن نفوذ در ارکان، زوایا و ابعاد 

نظام و انقلاب است.  
مدیر حوزه علمیه قم با تأکید بر این که دشمن از هیچ روزنه ای برای نفوذ غافل نمی شود، 
خاطرنشان کرد: هیچ نهاد و تشکیلاتی نباید خودش را در یک وادی امن بپندارد چون 

دشمن از هیچ کجا غافل نیست.  
وی ادامه داد: شما به پیر استعمار یعنی انگلیس در تاریخ گذشته نگاه کنید که چگونه 
برای نفوذ در جاهای مختلف حتی در حوزه های علمیه سرمایه گذاری کرد؛ تمام تلاش و 
توان ما هم این است که با رهنمودهای مقام معظم رهبری و مراجع عظام مانع نفوذ دشمن 

در حوزه های علمیه شویم. 
حجت الاسلام والمسلمین فرخ فال تأکیدات مقام معظم رهبری درمورد واردات 
و خرید و فروش کالاهای مصرفی از غرب و آمریکا را خط قرمز مدیران و مسئولان 
برشمرد و ابراز داشت: واردات کالاهای مصرفی، راه نفوذ آمریکا در فرهنگ ملت 
و نظام ماست؛ ممکن نیست آن ها جایی وارد شوند و بر پیکر ملت ها زهرشان را 

نریزند. 
وی ادامه داد: مقام معظم رهبری جامعه و نظام را به نکته مهمی توجه داده اند و دولت 
موظف است که به این دستور و رهنمود آقا تماما توجه و عمل کند؛ امروز بر همه واجب 
است که از مقام معظم رهبری به عنوان یک مرجع تقلید و ولی فقیه و رهبری انقلاب 

اسلامی پیروی کنند. 
مدیر حوزه علمیه قم شبکه های اجتماعی فضای مجازی را نگران کننده توصیف 
و خاطرنشان کرد: استکبار امروز با قدرت عظیم اطلاع رسانی وارد شده است؛ دشمن 
می کوشد تا با ایجاد دهکده جهانی نبض تفکر جوانان و فرهنگ کشورهای اسلامی را به 

دست گیرد. 
وی در پایان تأکید کرد: قاطبه حوزه علمیه هوشیار و دنباله رو نظام و انقلاب است و 
بدون تردید نهادهایی مثل شورای عالی و جامعه مدرسین، بی تفاوت از این قضایا نخواهند 

گذشت. 

اخبار
رئيس پليس آگاهي استان قم خبر داد:

کشف محموله يک ميلياردي 
لاستيک قاچاق

رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم از کشف محموله بزرگ قاچاق 
لاستیک خودرو به ارزش یک میلیارد ریال در این استان خبر داد. 

سرهنگ احمد کرمي در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، اظهار داشت: ماموران 
اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهي استان با کنترل خودروهاي عبوري در محور 

قدیم قم-تهران به یک دستگاه خودرو تریلر مشکوک و آن را متوقف کردند. 
رئیس پلیس آگاهي استان قم افزود:در ادامه با استعلام از سامانه گمرک و مغایرت اسناد 
و مدرک گمرکي با کالا، خودرو مورد بازرسي قرار گرفت و238حلقه لاستیک کامیون 

کشف شد.
از یک میلیارد ریال اعلام کرد و  سرهنگ کرمي ارزش محموله قاچاق را بیش 
گفت:نهایتاً در این رابطه پرونده تشکیل و جهت سیر مراحل قانوني به اداره کل تعزیرات 

حکومتي استان ارسال شد.
رئیس پلیس آگاهي استان قم از شهروندان خواست، در صورت اطلاع از فعالیت هاي 
اقتصادي غیرقانوني از سوي افراد سودجو، مراتب را در اسرع وقت از طریق تماس با شماره 

تلفن110و یا تلفن شبانه روزي3134پلیس آگاهي استان اطلاع دهند. 

رئيس مرکزمديريت حوادث و فوريتهای پزشکی استان قم عنوان کرد: 

4 کشته و 544 مجروح  
در حوادث ترافيکی هفته گذشته

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم گفت: در تصادف های 
هفته گذشته این استان چهار تن کشته و 544 تن مجروح شدند. 

محمدرضا حسنی روز شنبه در گفت و گو با ایرنا، افزود: ساعت 12:06 هشتم آبان ماه 
جاری در حادثه برخورد یک دستگاه پراید و ال 90 در کیلومتر 25 جاده قم به سلفچگان، 

یک دختر 13 ساله جان باخت.
وی اضافه کرد: در این حادثه سه تن دیگر مصدوم شدند که با توجه به شدت وخامت 

مصدومین بالگرد اورژانس نیز به محل حادثه اعزام شد.
وی ادامه داد: در برخورد یک دستگاه پرشیا و سمند که ساعت 21:08 ششم آبان ماه 
جاری در کیلومتر جاده جعفریه به قم رخ داد، یک آقا 48 ساله فوت کرد و دو تن دیگر 

مصدوم شدند.
حسنی گفت: ساعت 12:50 چهارم آبان ماه جاری نیز بر اثر واژگونی یک دستگاه 
موتورسیکلت در محور قم - سلفچگان، راکب موتورسیکلت دردم فوت کرد و یک تن دیگر 

نیز مصدوم شد.
وی افزود: در حادثه واژگونی پژو 206 که ساعت 6:02 سوم آبان ماه جاری در کیلومتر 
65 اتوبان قم - تهران رخ داد، یک خانم 44 ساله در دم فوت کرد و پنج تن از جمله سه 

کودک یک ساله، سه ساله و پنج ساله نیز مجروح شدند.
وی با بیان اینکه در حادثه واژگونی یک دستگاه خودروی پراید، 10 تن مجروح شدند، 
افزود: این حادثه ساعت 16:20 ششم آبان ماه در محور قم - سلفچگان رخ داد که با توجه 

به وخامت حال برخی مجروحان، بالگرد اورژانس نیز به محل حادثه اعزام شد.
رئیس مرکز اورژانس 115 قم اضافه کرد: در این حادثه، چهار بزرگسال و هفت کودک 

یک تا هفت سال مصدوم شدند.
بالگرد اورژانس قم تاکنون با انجام 155 ماموریت، 353 مصدوم و بیمار را به بیمارستان 

منتقل کرده است.
به گفته وی، در حادثه شغلی در شهرک صنعتی شکوهیه که ساعت 14 روز گذشته، 

هشتم آبان ماه جاری رخ داد، یک آقا 40 ساله بر اثر سقوط از ارتفاع در دم جان باخت.
وی در ادامه با اشاره به عملکرد اورژانس 115 در یک هفته گذشته، گفت: از دوم تا 
نهم آبان ماه جاری، هشت هزار و 326 تماس با این مرکز برقرار و منجر به انجام یک هزار 

و 330 ماموریت شده است.
حسنی افزود: 477 مورد از این ماموریت ها شامل 364 ماموریت شهری و 83 ماموریت 

جاده ای مربوط به تصادف ها بوده است که 544 مصدوم بر جا گذاشته است.
وی افزود: 183 مجروح این حوادث به صورت سرپایی و 357 نفر با انتقال به بیمارستان، 

درمان شدند.
به گفته وی، 289 ماموریت، 331 مجروح و یک فوتی مربوط به موتورسیکلت سواران 

بوده است.

 معاون مرکز مديريت حوادث و فوريت های پزشکی استان  قم  خبرداد:

مسموميت خانم 38 ساله 
با گاز منواکسيد کربن

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان  قم گفت: یک تن در این 
استان بر اثر استنشاق گاز منواکسید کربن مسموم و راهی بیمارستان شد. 

مهدی فراهانی روز شنبه در گفت و گو با ایرنا، افزود: در این حادثه خانمی 38 ساله 
دچار کاهش سطح هوشیاری شد که پس از انجام اقدامات اولیه درمانی توسط کارشناسان 

اورژانس به بیمارستان منتقل شد.
وی گفت: این حادثه نخستین مورد مسمومیت با گاز منواکسیدکربن در سال جاری 
در قم است که بر اثر عدم رعایت اصول ایمنی در استفاده از وسایل گرمایشی در فصل 

سرما رخ داد.
وی افزود: افزایش آمار مسمومیت ها با گاز منواکسید کربن با کاهش دمای هوا ارتباط 
مستقیم دارد و هر چه برودت هوا بیشتر می شود، آمار مسمومیت ها نیز افزایش می یابد.

به گفته وی، سردرد، سرگیجه، تهوع، استفراغ، کاهش سطح هوشیاری، تاری دید، فلج 
شدن عضلات از جمله عضلات تنفسی و نهایتا اغما و مرگ از نشانه های مسمومیت با گاز 

مونواکسید کربن است.
وی به شهروندان توصیه کرد: نخستین و مهمترین اقدام در صورت مشاهده موارد 
گازگرفتگی، رساندن اکسیژن)هوای تازه( به مصدوم و تماس با اورژانس 115 است که باز 
کردن پنجره اتاق یا خارج کردن فرد از آن محیط موثرترین اقدام جهت بهبود حال فرد 

مسموم خواهد بود.
وی با بیان اینکه بیشتر مسمومیت ها با گاز منواکسید کربن مربوط به خروج لوله 
بخاری از محل اصلی است، اضافه کرد: اگر شهروندان در رعایت اصول اولیه کوتاهی کنند، 
با توجه به پیش بینی کاهش دمای هوا در روزهای آینده ممکن است شاهد افزایش آمار 

مسمومیت ها باشیم.

کارشناس پيش بينی اداره کل هواشناسی قم اعلام کرد:

ثبت بارش 45 ميلی متری در قم 
کارشناس پیش بینی اداره کل هواشناسی قم گفت: روز جمعه  45 میلی متر بارندگی 

در ایستگاه روستای وسف واقع در بخش کهک این استان ثبت شده است. 
محمدرضا قاضی روز شنبه در گفت و گو با ایرنا، با اشاره به میزان بارش ثبت شده در 
ایستگاه های هواشناسی این استان، افزود: در ایستگاه های دستجرد، کهک، سالاریه، کوه 
سفید، 15 خرداد، سلفچگان، شکوهیه و کوشک نصرت به ترتیب 11.8، 9.2، 7، 4.2، 3.4، 

3.3، 3 و 1.1 میلی متر بارندگی ثبت شده است.
وی اضافه کرد: حداقل و حداکثر دمای استان در شب گذشته مربوط به بخش دستجرد 
با هفت درجه سانتگراد و منطقه کوشک نصرت واقع در شمال استان با 22 درجه سانتیگراد 

بوده است.
وی در ادامه با اشاره به وضعیت هوای روزهای آینده، گفت: در چند روز آینده نیز در 

ساعت های بعدازظهر بارش پیش رو داریم.
قاضی اضافه کرد: وزش باد  امروزاز ظهر آغاز می شود و شدت آن در شب کاهش می 

یابد و در روزهای دوشنبه و سه شنبه هفته جاری نیز وزش باد تقریبا ملایم است.
وی افزود: دمای هوا طی امروز تغییرات چندانی نمی کند و احتمالا کاهش چند درجه 
داشته باشد، ولی روز دوشنبه هفته جاری دمای هوا پنج تا شش درجه خنک تر می شود.

وی گفت: حداکثر دمای امروز استان به 14 درجه سانتیگراد سد.
به گفته کارشناس اداره کل هواشناسی قم، حداقل دما برای امشب شب نیز هشت 

درجه سانتیگراد پیش بینی می شود.

گفت:  قم  استان  بهزیستی  مدیرکل 
بر  قم  استان  در  طلاق  علل  مهم ترین 
اساس رتبه بندی به ترتیب شامل اعتیاد، 
عدم مسئولیت پذیری همسر، اختلالات 
دخالت  و  فکری  بلوغ  عدم  شخصیتی، 

اطرافیان بوده است.
رضا سلیقه پیش ازظهرشنبه درنشست 
خبری کنترل آسیب های اجتماعی با اشاره 
به تأثیر بد طلاق بر فرزندان افزود: رفتارهای 
و  افت تحصیلی  اضطرابی، گوشه گیری، 
پرخاشگری از آسیب های طلاق بر فرزندان 

است.
مدیرکل بهزیستی استان قم بیان کرد: 
رتبه استان قم در طلاق کاهش یافته اما 
هنوز نیازمند اتخاذ تدابیر لازم برای کاهش 
بیشتر طلاق هستیم که این امر نیازمند 

همکاری متقابل است.
فعاليت ۱۱ پايگاه اجتماعی در مناطق 

حاشيه نشين شهر قم
پایگاه   11 فعالیت  از  ادامه  در  وی 
اجتماعی در مناطق حاشیه نشین شهر قم 
خبر داد و گفت: این مراکز اطلاعات لازم 
قرار  اختیار خانواده های آسیب پذیر  را در 

می دهند.
یک  بهزیستی  اینکه  بیان  با  سلیقه 
حمایتی  و  اجتماعی  فرهنگی،  سازمان 
است، افزود: آسیب های اجتماعی استان قم 
شناسایی شده و برنامه هایی برای کنترل این 

آسیب ها در نظر گرفته شده است.
وی با اشاره به اینکه شرایط استان قم 
به دلیل بافت مذهبی، وجود بارگاه حضرت 
معصومه )س(، مسجد مقدس جمکران و 
حضور مراجع تقلید و علما، ویژه است افزود: 
مهاجرت علاوه بر اینکه می تواند نقطه قوت 
باشد در صورتی که به خوبی کنترل نشود 

آسیب های بسیاری را وارد می کند.

70 درصد آسيب  ديدگان اجتماعی در 
قم غير بومی هستند

اینکه  بیان  با  قم  بهزیستی  مدیرکل 
کودکان خیابانی و دختران فراری و متکدیان 
که  می کنند  انتخاب  را  شهری  معمولا 
آسیب های کمتری داشته باشد، اظهار کرد: 
70 درصد از افرادی که در مراکز بهزیستی 
در خصوص آسیب های اجتماعی پذیرش 

می شوند غیر بومی هستند.
وی با اشاره به فعالیت مرکز مداخله با 
بحران بهزیستی ادامه داد: از ابتدای سال 
تاکنون 79 نفر در مرکز مداخله با بحران 
قرار  پذیرش  مورد  قم  استان  بهزیستی 

گرفته اند.
اورژانس  فعالیت  خصوص  در  سلیقه 
اجتماعی نیز افزود: بسیاری از آسیب های 
اجتماعی چنانچه به موقع مداخله نشود 
که  دارد  دنبال  به  را  بیشتری  مشکلات 
مرکز اورژانس اجتماعی جهت جلوگیری از 

آسیب های اجتماعی اقدام می کند.
وی ادامه داد: طی 6 ماهه نخست سال 
تعداد هزار و 606 تماس با مرکز اورژانس 

اجتماعی در استان قم برقرار شده است.

جمع آوری ۱24 زن متکدی 
طی سالجاری

مدیرکل بهزیستی استان قم بیان کرد: 
دبیرخانه کاهش طلاق در بهزیستی استقرار 
یافته و همچنین کلیه طلاق های توافقی به 
مراکز مشاره ارجاع داده می شوند تا پس از 
مشاوره حکم توسط دادگاه صادر شود که 
طی سالجاری 28 درصد از دعاوی طلاق 
توافقی پس از انجام مشاوره منجر به سازش 

شده است.
سلیقه گفت: آموزش های پیش از ازدواج 
با همکاری سازمان ملی ورزش و جوانان به 
مدت 6 ساعت به جوانان به منظور ازدواج 

بهتر ارائه داده می شود.
وی در خصوص جمع آوری متکدیان 
نیز افزود: 124 زن متکدی طی سالجاری 
از سطح خیابان های استان قم جمع آوری 
شده و پس از انجام اقدامات لازم به شهرهای 

خود برگردانده شده اند.
40 درصد از مهدهای کودک 

بدون مجوز هستند
مدیر کل بهزیستی استان قم در بخش 
دیگری از سخنان خود با بیان اینکه 40 

درصد از مهدهای کودک قم بدون مجوز 
فعالیت می کنند افزود: در مهدهای کودک 
ارائه  صحیحی  آموزش های  مجوز  بدون 
نمی شود که در این راستا کمیته ای برای 
ساماندهی مهدهای کودک تشکیل شده و 
چنانچه مهد کودکی مجوز نداشته باشد باید 
برای کسب مجوز اقدام کند و در غیر این 

صورت پلمپ می شود.
وی با اشاره به ضرورت رعایت پیوست 
فرهنگی افزود: احداث شهرک های مسکونی 
فرهنگی  پیوست های  لحاظ کردن  بدون 
منجر به ایجاد آسیب های اجتماعی بسیاری 

خواهد شد.
جمع آوری ۱08 کودک خيابانی

وی گفت: در استان قم هشت کمپ 
ترک اعتیاد فعال است که به درمان های 
غیردارویی می پردازد، همچنین 80 مرکز 
نیز به درمان دارویی می پردازند و یک کمپ 
نیز در قمرود دایر است و سالانه 12 هزار نفر 
برای درمان به این مراکز و کمپ ها مراجعه 

می کنند.
سلیقه ادامه داد: به منظور ساماندهی 
معتادین به فردی که بهبود یافته چنانچه 
مدرک فنی و حرفه ای داشته باشد تا سقف 
15 میلیون تومان وام کم بهره داده می شود.

 108 سال جاری  طی  کرد:  بیان  وی 
از  قم  بهزیستی  توسط  خیابانی  کودک 
سطح شهر جمع آوری شده و اقدامات لازم 
در خصوص نگهداری آن ها انجام گرفته 

است.
علیشیری  مریم  جلسه  این  ادامه  در 
معاون اجتماعی بهزیستی استان قم نیز بیان 
کرد: بهزیستی 10 مرکز مشاوره را با حضور 
مشاورینی که دوره های تخصصی طلاق را 
گذرانده اند تشکیل داده که پس از مشاوره 

نتیجه را به دادگاه ارجاع می دهد.

مديرکل بهزيستی استان قم عنوان کرد:

مهم ترین علل طلاق در استان قم

مدیرحج و زیارت استان قم گفت: خروج 
به  از مرز مهران  اربعین حسینی)ع(  زائران 
کربلای معلی بدون گذرنامه امکان ندارد و 
همراه داشتن گذرنامه در این ایام الزامی است. 
در  شنبه  ظهر  از  قبل  رضایی  اکبر 
اربعین  ویژه  زائرین  تسهیلات  ستاد  جلسه 
حسینی)ع( که در تالار امام رضا)ع( استانداری 
قم برگزار شد، اظهار داشت: دو هفته قبل از 
اربعین، اعزام رسمی به کربلا از سوی سازمان 

حج و زیارت انجام نمی شود.
برای  گذشته  سال  در  داشت:  بیان  وی 
با  مهران  مرز  به سوی  قم  از  زائران  انتقال 
مشکل مواجه بودیم و به دلیل نبود نظارت 
را  زیادی  نرخ های  مسافران  قیمت ها  بر 

پرداخت کردند و لازم است با برنامه  ریزی از تکرار این عمل 
جلوگیری کرد.

مدیرحج و زیارت استان قم افزود: نیاز است دستگاه های 
مرتبط با حمل و نقل، اتوبوس هایی را برای جابه جایی 

مسافران در قم داشته باشند.
رضایی تصریح کرد: خروج زائران از مرز مهران به کربلا 
بدون گذرنامه امکان ندارد و همراه داشتن گذرنامه در ایام 

منتهی به اربعین الزامی است.
وی افزود: نیاز است صدور گذرنامه زائران آسان شود و 

تسهیلات این امر فراهم شود.
نياز به روحانی در کربلا

رئیس هیئات مذهبی استان قم نیز در سخنانی ابراز 
کرد: لازم است صدا و سیمای قم برنامه های ویژه اربعین 

در حرم مطهر حضرت معصومه)س( را بهتر پوشش دهد.
وی با اشاره به کمبود برنامه های فرهنگی در روز اربعین 
در کربلا عنوان کرد: به شدت به وجود روحانی نیاز داریم 
تا به سئوالات دینی زائران پاسخگو باشند و از سرگردانی 

زائران جلوگیری شود.
آماده پذيرايی روزانه از ۱0 هزار نفر 

در مراسم اربعين هستيم
اداره کل میراث فرهنگی، صنایع  معاون گردشگری 
دستی و گردشگری استان قم نیز در این جلسه با بیان 
اینکه مهم ترین مشکل در کربلا اسکان است، افزود: سال 
گذشته ما در کربلای معلی به 2 هزار نفر اسکان دادیم و به 

چهار تا 13 هزار نفر روزانه تغذیه داده می شد.
مهدی اشکوری ابراز کرد: مکان اسکان زائران قمی در 

کربلا مشخص شده است و ما آماده پذیرایی روزانه از 10 
هزار نفر در مراسم اربعین امسال در کربلا هستیم.

اداره کل میراث فرهنگی، صنایع  معاون گردشگری 
بینی  استان قم عنوان کرد: پیش  دستی و گردشگری 
کرده ایم نزدیک به سه میلیارد و 600 میلیون تومان هزینه 
زائران در روز اربعین باشد که مقداری از آن فراهم شده 

است.
نظارت بر نرخ کرايه حمل و نقل تشديد می  شود

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم نیز با اشاره به 
مشکل حمل و نقل مسافران به مرز مهران در روز اربعین 
اربعین  روز  در  نرخ ها  افزایش  از  است  داشت: لازم  ابراز 
جلوگیری شود و در این باره ما 32 روز مانده به اربعین 
نظارت های خود را تشدید می کنیم و با کنترل رانندگان از 

تخلفات احتمالی جلوگیری شود.
فاطمه  حضرت  حرم  مقدس  آستان  نماینده 
معصومه)س( در این جلسه اظهار کرد که برنامه های 
مراسم  برگزاری  با  اربعین  روز  در  مقدس  آستان  این 
سخنرانی و مدیحه سرایی همراه خواهد بود و آستان 
مقدس درخصوص برگزاری برنامه پیاده روی برنامه ای 

ندارد.
مدیر کل امور اقتصادی استانداری قم نیز در این جلسه 
اظهار کرد: در روز عاشورا و تاسوعای حسینی آمبولانس ها 
در مناطق حساس مستقر بودند و در روز اربعین نیز استقرار 

آنها در داخل و حوالی شهر قم صورت می گیرد. 
مجید آوری فرد ادامه داد: دو دستگاه اتوبوس آمبولانس 
بیش از یک هزار نفر را معاینه کردند که تعدادی از آنها به 

بیمارستان اعزام شدند. 

فرشاد زادخور، مدیر کل راه آهن استان 
قم نیز با اشاره به لزوم استفاده از قطار های 
دو طبقه ابراز کرد: ما برای جابجایی مسافران 
در  فقط  و  نداریم  مشکلی  اربعین  روز  در 
مواجه  تأخیر  و  ترافیک  با  وقت های صبح 
هستیم اما در عصر ها این مشکل وجود ندارد.

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی 
شهرداری قم نیز با اشاره به برنامه های انجام 
و  عاشورا  روز  در  شهرداری  سوی  از  شده 
شهرداری  کرد:  اظهار  حسینی  تاسوعای 
برای  رسانی  اطلاع  برای  لازم  آمادگی  قم 

برگزاری پیاده روی در روز اربعین را دارد.
برپايي موکب حضرت معصومه )س( 

در کربلاي معلي
معاون هماهنگي امور زائرین استانداري قم نیز در این 
جلسه از برپایي موکب حضرت معصومه )س( در کربلا 

براي پذیرایي از زوار اربعین حسیني خبر داد.
یونس عالي پور طي سخناني بر ضرورت تلاش براي 
میزباني از زائرین حسیني و آمادگي دستگاه هاي مسئول 

در این زمینه تاکید کرد.
عالي پور با اشاره به برگزاري باشکوه مجالس عزاداري 
حسیني  عاشوراي  و  تاسوعا  و  محرم  ماه  اول  ي  دهه 
از اهتمام عزاداران به رعایت شئونات اسلامي و کمك به 
برقراري نظم و شکوه مجالس و نیز تلاش دستگاه هاي 

دست اندرکار تقدیر و تشکر کرد.
معاون هماهنگي امور زائرین استانداري قم با اشاره به 
بر پایي موکب حضرت معصومه )س( به همت مردم قم 
در کربلاي معلي در سال گذشته و ضرورت استمرار این 
حرکت فرهنگي ارزشمند در اربعین امسال افزود: سال 
قبل شاهد مشارکت وسیع مردم ولایي و عاشق اهل بیت 
عصمت و طهارت علیهم السلام استان قم در برپایي این 

موکب بودیم. 
وي با بیان اینکه موکب حضرت معصومه )س(، امسال 
با شکوه تر و قوي تر از سال گذشته فعالیت خواهد کرد، 
حساب 194009400004بانك  شماره  کرد:  خاطرنشان 
ملي ایران آماده ي دریافت کمك هاي نقدي خیرین و 

نیکوکاران مي باشد.
در ابتداي این جلسه روساي هر یك از کمیته ها گزارشي 
از اقدامات و برنامه هاي خود براي میزباني زائرین در ایام 

اربعین ارائه نمودند.

مديرحج و زيارت استان قم تاکيد کرد:

خروج زائران اربعين بدون گذرنامه ممنوع

سرمقاله

اخبار

استان  اسلامی  تبلیغات  مدیرکل 
قم  با اشاره به اینکه از ظرفیت عاشورا 
با  گفت:  نمی شود  استفاده  خوبی  به 
توجه به بررسی های میدانی، آسیب های 
عزاداری در دهه اول محرم امسال کاهش 
گذشته  سال های  به  نسبت  محسوسی 

داشته است. 
حجت الاسلام عباس اسکندری صبح 
شنبه در جلسه بررسی نقاط قوت و ضعف 
مجالس حسینی در هیئت های مذهبی 
از تلاش خالصانه همه واعظان، مداحان 
و  مذهبی  هیئت های  آئینی،  شاعران  و 
بانیان مجالس عزاداری در راستای ترویج 
و نشر فرهنگ حسینی و برپایی محافل 

سوگواری قدردانی کرد.

چنان  از  عاشورا  کرد:  اضافه  وی 
ظرفیت فوق العاده ای برخوردار است که 
عشق به امام حسین)ع( حتی در دل های 

غیرمسلمانان موج می زند.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم 
با بیان اینکه از ظرفیت عاشورا به خوبی 
استفاده نمی شود، تصریح کرد: کارهای 
زیادی برای نشر فرهنگ حسینی توسط 
نویسندگان، مداحان، شاعران، خطیبان و 
توده مردم انجام شده ولی در مقایسه با 
ظرفیت عظیم عاشورا، این فعالیت ها بسیار 

ناچیز است.
ضعف  اسکندری،  حجت الاسلام 
سوی  از  جامع  و  منسجم  برنامه ریزی 
برنامه ریزان و سیاست گذاران، موازی کاری 

و کارهای پراکنده و بعضا خنثی کننده، 
برخی  از  ناخالص  و  نابجا  بهره برداری 
مجالس عزاداری و... را از جمله آفت های 
این مجالس بیان کرد و افزود: عزاداران 
مجالس حسینی  و  عزاداری ها  تأثیر  به 
در حفظ اسلام و تشیع اعتقاد دارند که 
امکانات و وقت خودشان را در هیئت های 
مذهبی هزینه می کنند، اما جای یک کار 
عمیق و ماندگار برای این حرکت تمدن 

ساز و انسان ساز خالی است.
وی با اشاره به جلوه های زیبایی که 
که  دارد  وجود  حسینی  عاشورای  در 
باشد،  درس آموز  همگان  برای  می تواند 
گری هایی  افراط  و  بداخلاقی ها  گفت: 
که در جامعه می شود به دلیل نشناختن 

اباعبدالله  قیام  و  عاشورا  درس های 
الحسین)ع( است.

استان  اسلامی  تبلیغات  مدیرکل 
قم تصریح کرد: امام حسین)ع( با قیام 
خودشان نه تنها مکتب شیعه بلکه تکریم 
انسانیت را از سقوط قطعی نجات دادند و 
اگر قیام آن حضرت نبود چیزی از اسلام 

باقی نمی ماند.
میدانی  بررسی ها  به  اشاره  با  وی 
محرم  اول  دهه  در  نظارتی  اکیپ های 
آسیب های  محسوس  کاهش  از  امسال 
عزاداری خبر داد و افزود: در دیداری که 
با آیت الله العظمی مکارم شیرازی داشتیم، 
این مرجع تقلید هم به کاهش آسیب های 

عزاداری در قم اشاره داشتند.

رئیس دانشگاه قم گفت: پدافند غیر عامل باید در همه پروژه ها و دستگاه های کشور نقش 
داشه باشد و مجلس باید زیرساخت های آن را فراهم کند تا به صورت یک الزام و قانون در بیاید. 
حجت الاسلام عسگر دیرباز در همایش پدافند غیر عامل و تهدیدات سایبری که در تالار 
شهید بهشتی دانشگاه قم برگزار شد، اظهار داشت: کمیته پدافند غیر عامل گرچه چند سالی 
است که در دانشگاه قم فعال شده است اما باید فعالیت خود را بیشتر و گسترده تر کند. وی تأکید 
کرد: پدافند غیر عامل باید به صورت الزام و قانون در همه دستگاه ها و بخش های کشور اجرایی 
شود. وی تصریح کرد: زیرساخت های قانونی این کار باید از طریق مجلس شورای اسلامی صورت 
بگیرد و راه کار های قانون عملیاتی شود به گونه ای که اگر پدافند غیرعامل در جاهایی مراعات 

نشود ضابطین دادگستری بتوانند با آن ها برخورد کنند. وی ادامه داد: درکنار آموزش این مهم 
می توان الزامات قانونی و پایداری را ایجاد کرد تا پدافند غیر عامل در کشور تقویت شود.  وی گفت: 
برگزاری این چنین همایش هایی باید به صورت مستمر و متناوب در کل سال ادامه داشته باشد 
و مختص به هفته پدافند غیرعامل نباشد. وی تأکیید کرد: در طول سال باید اهدافی را که مقام 
معظم رهبری برای پدافند غیرعامل بیان داشته اند به پیش ببریم و در این هفته به عرضه کارهای 
انجام شده بپردازیم. رئیس دانشگاه قم خطاب به مدیرکل پدافند غیر عامل استان قم گفت: اگر 
در این مسیر بی مهری هایی را شاهد بودید دست از تلاش بر ندارید و بدانید که ما از شما حمایت 

خواهیم کرد و در انجام هر کاری که در این بخش لازم است کوتاهی نخواهیم کرد.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
قم از انجام 29 عملیات مختلف آتش نشانی توسط این سازمان 

طی 48 ساعت گذشته خبر داد.
عباس جعفری با اشاره به عملکرد این سازمان طی 48 
ساعت گذشته اظهار کرد: در این مدت 29 عملیات مختلف 
در زمینه های ایمن سازی، حریق ضایعات، نجات، حریق مغازه، 
خودرو و... انجام شده است. وی در تشریح این ماموریت ها افزود: 
ماموریت های انجام شده طی 48 ساعت گذشته شامل 17 
مورد عملیات ایمن سازی، سه مورد حریق ضایعات، هشت 
مورد حریق مغازه، خودرو و... و یک مورد عملیات نجات بوده 

است. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
قم در خصوص عملیات ایمن سازی اظهار کرد: هشت مورد 
عملیات ایمن سازی در روز پنجشنبه و 9 مورد عملیات دیگر 
نیز در روز جمعه انجام شد. جعفری با اشاره به ماموریت های 
ایمن سازی در روز پنجشنبه بیان کرد: این ماموریت ها شامل 
دو مورد گیر کردن گربه، یک مورد بازگشایی درب خودرو، 
یک مورد صید زنبور، دو مورد باز کردن درب منزل، یک مورد 
صید حیوانات موذی و یک مورد قطع آژیر خودرو بوده است. 
وی ادامه داد: عملیات  ایمن سازی در روز جمعه نیز به 6 مورد 
قطع آژیر خودرو، دو مورد بازگشایی درب خودرو و یک مورد 

احتمال حریق کنتور برق اختصاص داشته است. مدیرعامل 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با اعلام اینکه 
سه مورد حریق ضایعات در این مدت گزارش شده است، گفت: 
دو مورد حریق ضایعات در روز پنجشنبه و یک مورد دیگر نیز 
در روز جمعه اتفاق افتاد. جعفری به عملیات نجات اشاره کرد 
و گفت: یک مورد عملیات نجات در روز پنجشنبه روی داد که 

شامل نجات فرد محبوس شده در منزل می شد.
وی در خصوص عملیات حریق اظهار کرد: پنج مورد 
عملیات حریق در روز پنجشنبه و سه مورد دیگر نیز در روز 

جمعه به وقوع پیوست.

رئيس دانشگاه قم:

پدافند غير عامل در پروژه های عمرانی بايد الزامی شود

طی 48 ساعت گذشته صورت گرفت:

انجام 29 عمليات مختلف توسط آتش نشانان قمی

آگهی مفقودی
کارت ملی اينجانب رسول فراهانی فرزند ابوالفضل 

به شماره شناسنامه ۱2337 صادره از تهران 
مفقود گرديده و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 

حسن بختياری زاده

مديرکل تبليغات اسلامی استان قم:

از ظرفيت عاشورا به خوبی استفاده نمی شود 



3 اقتصادی

اعتراض به یک خلاف خودرویی
رییس انجمن ملی حمای��ت از حقوق مصرف کنندگان گفت: باید با خودروس��ازان و 

وارد کنندگانی که به وظایف قانونی خود عمل نمی کنند برخورد شود.
محمد جعفری اظهار کرد: طبق اعلام صورت گرفته خودروسازان و وارد کنندگان خودرو 

از پرداخت جریمه توقف خودروها در تعمیرگاه هایشان، خودداری می کنند.
وی با بیان این که این در حالی اس��ت که در قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان 
خودرو، خودروسازان و وارد کنندگان ملزم به پرداخت این جریمه شدند، خاطر نشان کرد: 
با این حال این شرکت ها از عدم آگاهی مصرف کنندگان سوء استفاده کرده و این جریمه 

را پرداخت نمی کنند.
رییس انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان ادامه داد: در حال حاضر حقوق 
مصرف کنندگان خودرو از یکسو به دلیل پایین بودن کیفیت خودروهای داخلی و بالا بودن 
قیمت خودروهای خارجی و از سوی دیگر به دلیل نامناسب بودن خدمات پس از فروش 

این خودروها، تضییع می شود.
جعفری افزود: علاوه بر تخلفاتی چون پرداخت نکردن جریمه هاب خودرو، کمبود قطعه 
و عدم رفع عیب مناسب خودروها از جمله مشکلات رایج در شبکه خدمات پس از فروش 

خودروسازان و وارد کنندگان خودرو است.
رییس انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان با بیان این که امیدواریم دستگاه های 
مس��وول با چنین تخلفاتی برخورد کنند، تصریح کرد: باید با اطلاع رس��انی گس��ترده 
مصرف کنندگان از حقوق قانونی شان در حوزه خدمات خودرویی آگاه کرد تا خودروسازان 

و وارد کنندگان خودرو نتوانند از عدم آگاهی مصرف کنندگان سوء استفاده کنند. 

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,159,000یک مثقال طلا

960,110یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,450,000سکه بهار آزاد ی

9,450,000سکه امامی

4,700,000نیم سکه

2,490,000ربع  سکه

1,690,000سکه یک گرمی

قیمت نمایندگینام خود رو

 34,452,000 206 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 30,000,000پژو 

SLX 405 30,000,000پژو 

ELX 38,000,000پژو پارس 

 36,770,000 پژو پارس سال

E2 90 39,000,000تند ر 

LX 33,233,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,134,000 سمند 

LX EF7 29,974,000 سمند 

ELX 36,123,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 58,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,140,000 سایپا 111

 21,000,000سایپا 131

 20,000,000سایپا 132

SX 24,000,000تیبا 



قیمت نمایندگینام خود رو

315 MVM40,000,000 

530 MVM 44,510,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X33 73,660,000 جد ید اتومات

 MVM110 22,410,000 چهار سیلند ر

دست متقاضیان کوتاه و وام مسکن بر نخیل!
اگرچه س��ود 14 درصد تس��هیلات مس��کن متعارف تر از بهره ه��ای 24 درصدی 
خرید دیگر کالاهاست، اما مبالغ وام مسکن با توجه به فاصله شان با قیمت خانه در 
کلان شهرها، پایین بودن قدرت اقتصادی اقشار ضعیف و نبود توان کافی در پرداخت 

تسهیلات، راه چندان آسانی برای خرید سرپناه نیستند. 
 مبلغ اقساط وام 80 میلیون تومانی مسکن با روش ساده ماهیانه یک میلیون و 149 
هزار تومان و در روش پلکانی سالانه از ماهیانه 937 هزار تومان در سال اول شروع و 
در سال دوازدهم به ماهیانه یک میلیون و 603 هزار تومان می رسد. کل سود تسهیلات 
80 میلیون تومانی 12 ساله با روش ساده 85 میلیون و 557 هزار تومان و در روش 

پلکانی سالانه 99 میلیون و 125 هزار تومان می شود.
 این تس��هیلات مختص شهر تهران اس��ت که مبلغ آن تناسبی با قیمت خانه در 
پایتخت ندارد و غالب متقاضیان مجبورند برای خرید خانه از تسهیلات 35 میلیون 
تومانی 12 ساله با اقساط 526 هزار تومان و تسهیلات 10 میلیون تومانی 5 ساله با 
اقساط 254 هزار تومان هم استفاده کنند. لذا باید حدود 2 میلیون تومان از درآمد خود 
را برای مدت 12 سال به پرداخت اقساط وام اختصاص دهند. اگرچه مدیرکل اعتبارات 
بانک مرکزی گفته است این وام برای گروه های زیر متوسط و متوسط می تواند ایده آل 

باشد اما بسیاری معتقدند این مبالغ با سطح درآمد زوج های جوان همخوانی ندارد. 
اما اقساط ماهیانه وام 60 میلیونی با روش ساده 862 هزار و 276 تومان است و در 
روش پلکانی از ماهیانه 703 هزار و 351 تومان در سال اول آغاز و در سال دوازدهم به 
ماهیانه یک میلیون و 202 هزار و 900 تومان می رسد. مبلغ کل بازپرداخت این وام با 
محاسبه سود سالانه و با روش ساده 64 میلیون و 167 هزار تومان و در روش پلکانی 

74 میلیون و 343 هزار تومان است. 
این تس��هیلات به ش��هرهای بالای 200 هزار نفر اختصاص دارد و ممکن است در 
برخی ش��هرها با قیمت خانه همخوانی داش��ته باش��د. با این حال اقساط 862 هزار 
تومانی این وام نیز با سطح اقتصادی خانواده ها در این شهرها چندان در حالت تعادل 

قرار نمی گیرد.
 برای وام 40 میلیون تومانی نیز مبلغ اقساط با روش ساده 574 هزار و 850 تومان 
است و در روش پلکانی سالانه در سال اول، ماهیانه 468 هزار و 900 تومان است که 
در سال دوازدهم، ماهیانه 801 هزار و 979 تومان می شود. کل سود این وام به روش 
ساده 42 میلیون و 778 هزار تومان و به روش پلکانی 49 میلیون و 562 هزار تومان 
اس��ت.  این وام برای مناطق ش��هری زیر 200 هزار نفر است. این مبلغ جدا از این که 
کفاف خرید خانه در این شهرها را نمی دهد، اقساط آن نیز نگرانی هایی برای دهک های 

پایین جامعه در بر دارد. 
در این خصوص یک کارشناس مسکن معتقد است وام های 80، 60 و 40 میلیونی 
تنها باعث می شود تا معوقات بانکی بالا برود؛ چرا که بازپرداخت اقساط این وام ها از 

توان اقشار پایین جامعه خارج است. 
کامبیز اثباتی به ایسنا گفت: کسی که 50 متر آپارتمان می خرد مگر ماهیانه چقدر 
حقوق می گیرد که بتواند از عهده ی چنین مبالغی بربیاید. مردم را تشویق به گرفتن 

وام می کنند ولی مشکلات بازپرداخت را نمی گویند.
 از سوی دیگر سود وام مسکن باید با وام های تجاری و بازرگانی متفاوت و با توان مردم 
سازگار باشد. در کشورهای پیشرفته بیش از 90 درصد قیمت خانه را با بهره 4 درصد 
و مدت زمان بازپرداخت طولانی وام می دهند که هم وام گیرنده راضی است، هم وام 
دهنده و هم ساختمان سازی رونق دارد اما ظاهرا در ایران طرفین )متقاضی و بانک( 

تمایلی به تسهیلات مسکن از خود نشان نمی دهند. 
ارزش تس��هیلات به قیمت مسکن نیز طی س��ال های اخیر با توجه به تورم آن قدر 
پایین آمد که به حدود 5 درصد رسید؛ مساله ای که مشاور وزیر راه و شهرسازی نیز 

به آن اذعان دارد.
 حسین عبده تبریزی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: ارزش وام به قیمت مسکن طی 
سال های اخیر به حدود 5 درصد رسیده که در صورت پرداخت وام های 100 میلیون 
تومانی به انبوه سازان این مبلغ تقریبا 10 برابر می شود و به حدود 50 درصد می رسد.

 وی با اشاره به هزینه ساخت یک واحد 70 متری در شهر تهران افزود: به طور مثال 
ساخت یک واحد 70 متری در تهران با احتساب قیمت زمین، مصالح و دستمزد حدود 
200 میلیون تومان است که اگر وام های 100 میلیون تومانی محقق شود نسبت ارزش 
وام به ارزش مس��کن که طی س��ال های اخیر بسیار کم شده و حدود 5 درصد است 

تقریبا 10 برابر می شود و گشایشی در این بخش ایجاد خواهد کرد.
 این در حالی است که از زمان افتتاح وام های 40، 60 و 80 میلیون تومانی مسکن 
در 19 خرداد س��ال جاری برخی بانک ها با توجه به نداش��تن نقدینگی و مدت زمان 
طولانی بازپرداخت آن تمایلی به پرداخت این وام ها از خود نشان نمی دهند. در این 
خصوص حامد مظاهریان معاون وزیر راه و شهرسازی به چرایی عدم پرداخت وام 60 
میلیونی مس��کن توسط برخی بانک ها خبر اشاره کرده و گفته است: این که در حال 
حاضر بسیاری از بانک ها این وام را پرداخت نمی کنند به نقدینگی آن ها مربوط است. 
بانک ها اغلب اعلام می کنند که تمایل به پرداخت این تسهیلات دارند اما نقدینگی 
لازم را ندارند و این مش��کلی اس��ت که ما نیز تصور می کردیم بانک ها با آن دست به 
گریبان باشند. به هر حال در گام نخست توانسته ایم این منع را برداریم و باید منتظر 
باشیم بانک ها به تدریج بعد از رفع مشکل نقدینگی وام 60 میلیونی را نیز به متقاضیان 
بپردازند.  اما یک عضو اسبق هیات مدیره نظام مهندسی استان تهران معتقد است:اگر 
وامهای 60 میلیونی وارد بازار شوند قطعا قیمت مسکن بالا می رود. در نتیجه به نفع 
خریداران نیست که صبر کنند وامها بیایند؛ چون وامها وارد بنگاهها می شوند و به 
فعالیتهای دلالی اختصاص می یابند و قیمت مس��کن افزایش می یابد. تجربه نشان 
داده وامهای مسکن جز رونق دلالی، کمک تعیین کننده ای در خانه دار شدن افراد 

نداشته اند.
 به گفته احمدرضا سرحدی، وقتی صندوق بانک ها خالی است و وام هایی که قبلا 
داده بودند هنوز برنگشته، موجودی در بانکها وجود ندارد که به وام 60 میلیون تومانی 
مس��کن اختصاص یابد. ضمنا دولت قرار است مقداری روی وامها یارانه بدهد که در 
شرایط فعلی برایش مقدور نیست. الان بهره پول در بازار 35 درصد است و اگر بانکها 

بخواهند وام 60 میلیونی مسکن با بهره 14 درصد بدهند ضرر می کنند. 

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی انتظارات بوجود آمده در جامعه برای 
کاهش قیمت ها پس از اجرای برجام را ناظر بر دو وجه واقعیت و تبلیغات منفی مخالفان 
دانست و گفت: دولت با ادامه دادن و عملیاتی کردن پروژه های عمرانی آثار اجرای برجام را 

درمعیشت مردم وارد کند.
  ایرج ندیمی وجه اول انتظارات مردمی برای کاهش قیمت ها پس از اجرای برجام را ناشی 
از برخی واقعیات حوزه درآمدی دانست و افزود: با برطرف شدن مشکلات بین المللی این 
انتظار هست که تحقق درآمدهای ناشی از فروش نفت و دیگر صادرات کشور راحت تر شود 
ضمن آنکه درآمدهایی را هم که قبلا بلوکه شده بود آزاد و به کشور سرازیر شده و در نتیجه 

توان اقتصادی افزایش خواهد یافت.
وی، وجه دوم انتظارات بوجود آمده برای کاهش قیمت ها را تاثیر تبلیغات منفی مخالفان 
دولت و گاه مثبت اطرافیان دولت عنوان کرد و گفت: مخالفان دولت باهدف ناکارآمد نشان 
دادن دولت در تحقق اهداف اقدام به تبلیغات کردند تا بگویند اجرای برجام کاهش قیمت ها 

را به دنبال دارد و اگر محقق نشده ناشی از ناتوانی دولت است.
نماینده مردم لاهیجان و سیاهکل در مجلس افزود: این گروه تلاش دارد توقعات زیادی 
ایجاد کنند تا چنانچه تحول خاصی رخ نداد، مردم با نوعی ناامیدی نسبت به مدیریت سیاسی 
کشور روبرو شوند لذا این موضوع باعث شد که در جامعه با حجم انبوهی از انتظارات روبرو 

باشیم.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس، با اشاره به تبلیغات موافقان دولت، گفت: این گروه نیز 
با تصور اینکه اگر گره های بین المللی باز شود، بر مباحث اقتصادی اثر گذار خواهد بود، 

انتظاراتی در جامعه ایجاد کردند.
ندیمی با بیان اینکه در شرایط عادی اقتصاد ایران می توانست نزدیک به 400 میلیارد دلار 
فروش و300 میلیارد دلار هم واردات داشته باشد، اظهار داشت: در زمان تحریم ها این روند 
دچار اشکال شد، ضمن آنکه هنوز مشکلات موجود برطرف نشده که انتظار داشته باشیم 

شرایط عوض شده باشد.
ندیمی گفت: هرچند هنوز در شرایط انجام و اجرای لغو واقعی تحریم ها قرار نگرفته ایم اما 
تاکنون برخی مشکلات برطرف شده است، ضمن آنکه قراردادهای جدیدی نیز با کشورهای 
دیگر به مرحله امضاء نرسیده و یا اگر برسد اجرایی نشده که بتواند اثری در اقتصاد داشته باشد.

نماینده مردم شهرستان های لاهیجان و سیاهکل در مجلس با اشاره به اینکه تحریم های 
بین المللی باعث شده نظام فروش ایران تغییر کند و این موضوع مشتری های ما را جابجا 
کرده به گونه ای که قراردادهای خود را با کشورهای دیگر منعقد کرده اند، افزود: این موضوع 
نیز باعث خواهد شد به زودی نتوانیم داد و ستد عادی برقرار کرده و درآمد بدست آوریم زیرا 

نیازمند بازسازی روابط هستیم.
وی با بیان اینکه شرایط تجارت اینگونه نیست که اگر اصل تجارت آزاد شد، همان لحظه 
شکل بگیرد بلکه تجارت؛ داد و ستد است و نیاز به زمان دارد، گفت: باید تولیدی صورت 
گیرد سپس بازاری برای فروش آن فراهم شود و با قیمت خوب و کیفیت مناسب بفروشیم و 

براساس آن بتوانیم درآمد کسب کنیم واین درآمد ها را انتقال دهیم.
ندیمی با تاکید براینکه انتظار کاهش قیمت ها که بخشی از آن ناشی از تبلیغات منفی 
مخالفان دولت و بخشی هم برگرفته از واقعیت است، افزود: شرایط برای کاهش قیمت ها 

فراهم نیست و نباید فعلا این انتظار را داشت.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس، مطالبات بلوکه شده ایران در کشورهای دیگر را مورد 
اشاره قرار داد و گفت: در این زمینه با سیاست های متفاوتی روبرو هستیم زیرا از ترس 
اینکه مطالبات در کشورهای دیگر نماند دست به کارهایی در گذشته زده ایم ازجمله سعی 
شده برخی از اینها را تبدیل به قرارداد و آن هم از نوع فاینانس کنیم و معنی آن این است 
که یک نوع پیش خوری صورت گرفته گرچه همه به کشور بازنگشته اند اما تبدیل به 
قرارداد شده و به صورت خالص در اختیار نیستند لذا نمی توانند تاثیری در شرایط کشور 

داشته باشند.
 ** نرخ ارز اثری دوسویه دارد 

وی با بیان آنکه افزایش نرخ ارز فشار بر مصرف کننده خواهد بود زیرا قیمت واردات را گران 
می کند، افزود: کاهش نرخ آن هم باعث خواهد شد دولت با کسری درآمد مواجه شود و این 
موضوع باعث می شود بخش عمده ای از مخارج و هزینه ها که قبلا پیش بینی شده بود، 

عملی نشود بنابراین باید کاملا محتاط عمل کرد.
ندیمی با تاکید بر اینکه دلار کالایی دوسویه است که یک سوی آن این است که با ارزان 
شدن آن دولت کسری درآمد پیدا می کند و با گران شدن نرخ آن فشار بر زندگی مردم 
افزایش می یابد، گفت: اکنون در اصل کسب ارز هم با مشکل مواجه هستیم و این باعث شده 

سقف درآمدی کشور کاهش یابد.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه دلار را نمی توان با نگاه عادی تعریف کرد زیرا 
نقش در اقتصاد دارد و نقش آن دوسویه است، افزود: از یک طرف دولت نمی تواند با سیاست 
های منجر به افزایش قیمت که فشار بر زندگی مردم می آورد موافقت کند ضمنا نمی تواند با 
ارزان کردن از سوی دیگر با کمبود درآمد مواجه شود و آثار آن را در زندگی مردم وارد کند.

وی افزود: اولین انتخابی که دولت می تواند انجام دهد آن است که بین تورم و رکود دست 
به انتخاب بزند دولت الان در مهار تورم موفق بوده اما رکود را چاره ای نداده تورم حتما بد 
است اما اگر به نام تورم مانع از رونق سرمایه گذاری شویم و منابع موجود را از دست بدهیم، 

طبیعی است که به موفقیت نمی رسیم. 
این نماینده مجلس گفت: دولت باید فعالیت های عمرانی را تعطیل نکند بلکه زیاد هم کند 
زیرا این عمل در اقتصاد تحول ایجاد خواهد کرد وهرچه در اقتصاد کارهای عمرانی بیشتر 
باشد به این معنا است که پول خرج می شود و وقتی پول خرج شود شغل، کار و سرمایه 

گذاری ایجاد شده و گروه های زیادی منتفع می شوند.
وی ادامه داد: دومین موضوع تقویت بخش خصوصی است که دولت باید قبول کند با 
تقویت بخش خصوصی خواهد توانست بخشی از مشکلات را برطرف کرده و آثار آن را در 

زندگی مردم وارد سازد.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس اجرای قانون تشدید مبارزه با قاچاق کالا را از مصادیق 
کمک دولت به بخش خصوصی ذکر و تصریح کرد: اجرای این قانون حمایت غیرمستقیم از 

تولید ملی و اشتغال کشور است.
وی اجرای قانون رفع موانع تولید را نیز بخش دیگر حمایت دولت از بخش خصوصی 
دانست و افزود: اجرای این قانون بخش عمده منابع مورد نیاز برای سرمایه گذاری را در اختیار 
قرار می دهد. ندیمی با تاکید بر اینکه دولت نباید در بودجه عمرانی که باعث تحرک اقتصادی 
می شود، کاهش ایجاد کند، اضافه کرد: دولت می داند با جلب نقدینگی و سرمایه خارجی 

می تواند تحرک لازم را در کشور ایجاد کرده و به افزایش رفاه مردم کمک کند.

چاپ پول بدون پشتوانه وکاهش ارزش پول ملی به دلیل 
کاهش تولید نفت در سالهای آخر دولت محمود احمدی نژاد 
از یک سو و بی توجهی به سرمایه گذاری در میادین مشترک 
از سوی دیگر سبب شد تا نفت برای سالهای آینده همچنان 

پاشنه آشیل اقتصاد ایران بماند.
 وجود 15  میدان مشترک نفتی با کشورهای همسایه 
میزان سرمایه گذاری برای برداشت ازاین میادین طی 8 سال 
دولت محمود احمدی نژاد صفر گزارش شده است. گزارش 
تفریغ بودجه درباره عملکرد 10 ساله سرمایه گذاری در 
توسعه و برداشت میادین مشترک نشان می دهد با وجود 
حکم صریح ماده 125 قانون برنامه پنجم توسعه که دولت را 
دولت مجاز کرده با ایجاد فضا و شرایط رقابتی،میادین نفت و 
گاز موجود را توسعه داده و تولید صیانت شده را در دستور کار 

قرار دهد،اما این اتفاق نیفتاده است.
براساس قانون برنامه پنجم که توسط دولت نهم تدوین و 
در دولت دهم به اجراگذاشته شد،دولت موظف بوده با  حفظ 
ظرفیت تولید سال 1389 تا سقف تولید اضافه روزانه یک 
میلیون بشکه نفت خام و 250 میلیون مترمکعب گاز طبیعی 
با اولویت میادین مشترک را در دستور کار خود قرار بدهد. این 
درحالی است که گزارش های تفریغ بودجه سالهای 84 تا 
92 نشان می دهد که به رقم مجوز اجرای طرح های توسعه 
میادین نفت و گاز،سرمایه گذاری در میادین مشترک مورد 
نظر انجام نشده که نتیجه آن،عدم افزایش تولید به میزان قابل 
پیش بینی است.بنابراین اهداف مورد نظربرنامه پنجم توسط 

دولتی که این قانون را نوشته، اجرایی نشده است.
کشورهای  با  مشترک  نفتی  میدان  از 15  بیش  ایران 
همسایه دارد ؛ عدم محدودیت برداشت کشورها از میادین 
مشترک موضوعی است که به رقابت کشورها از این میادین 
منجر شده است.با این حال برداشت از میادین مشترک،علی 
رقم تاکید کارشناسان در مهمترین اولویت های کاری وزارت 

نفت دولت قبل نبوده است.
کارشناسان بارها توصیه کرده بودند که توسعه میادین 
مشترک نفتی باید در اولویت قرار گرفته و وزارت نفت ابتدا 

باید این میادین را توسعه داده و پس از آن به فکر  توسعه 
میادین نفتی داخلی باشد،حال آنکه این اتفاق در یک دهه 
گذشته نیفتاد و بنا به گزارش های رسیده امارات در میادین 
مشترک با ایران بیشترین سهم را ازمیادین نفت و گاز برده 
است. اگرچه بخشی از قصور در برداشت از میادین مشترک 
به دلیل تحریم های یک جانبه علیه صنعت نفت کشورمان 
صورت گرفته اما، عمر تحریم های نفتی تنها سه سال بوده و 
عملا 7 سال سرمایه گذاری برای برداشت از میادین مشترک 

از دست رفته است.
جبران کاهش تولید نفت با چاپ پول

بررسی های دیوان محاسبات نشان می دهد تولید نفت 
خام از یک میلیون و 424 هزار بشکه در سال 90 به یک 
میلیون و 23 هزار بشکه در سال 93 رسیده که عمده دلیل 
آن تحریم های یکجانبه اعمال شده علیه کشورمان بوده است.

با کاهش صادرات نفت خام از 2 میلیون و 24 هزار بشکه 
در روز به یک میلیون بشکه در روز در سال 91 ،مسئولان 

دولت وقت تلاش کردند با کاهش دوبرابر ارزش پول ملی 
)یعنی ارزش هر دلار از 1226 تومان به 2450 تومان نرخ ارز 
مبادله ای( کسری منابع ریالیرحاصل از صادرات نفت را جبران 
کنند.تصمیمی که بیشترین خسارت را متوجه صادرات کشور 
کرد. این اتفاق ضربه دیگری بود که بر پیکره صنعت نفت و 

سپس اقتصاد ایران وارد شد.
از سویی به دلیل کاهش بهای نفت خام از نیمه دوم سال 
93 ،منابع ارزی حاصل از صادرات نفت خام و میعانات گازی 
نسبت به سال 92 کاهش 24 میلیارد دلاری را تجربه کرد.به 
طوری که ارزش صادرات نفت از 88 میلیون و 919 هزار دلار 
در سال 90 32 میلیون و228 هزار دلار در سال 93 کاهش 
یافت.این یعنی بیش از 64 درصد کاهش صادرات نفتی از 

سال های 90 تا 94 اتفاق افتاده است. 
مجموعا عوامل فوق سبب شده تا سال مالی 94 سال 
سختی برای اقتصاد ایران باشد؛موضوعی که از سوی معاون 

اول رییس جمهور بارها مطرح شده است.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی:

تداوم فعالیت های عمرانی دولت بهبود شرایط زندگی مردم را به دنبال دارد

چرا 94 سال سخت مالی دولت است؟

سرمایه گذاری دولت احمدی نژاد در میادین مشترک نفت و گاز صفربود

اقساط احتمالی وام های جدید مسکن
وام خرید مسکن در شرایطی تا سقف 60 میلیون تومان افزایش 
یافت که ظاهرا متقاضی این تسهیلات باید رقمی معادل وام جعاله را 

خرج خرید اوراق وام مسکن از طریق فرابورس کند. 
بعد از اینکه وام خرید مسکن در دی ماه سال 1392 از حدود 20 
میلیون به 35 میلیون تومان برای افراد عادی و 50 میلیون تومان برای 
زوجین افزایش یافت، تغییری در مبلغ نداشت تا اینکه اخیرا شورای 
پول و اعتبار پیشنهاد بانک مسکن و بررسی های بانک مرکزی را به رای 
گذاشت و در نهایت مصوب کرد که وام مسکن از محل حساب سپرده 
ممتاز -که البته عمده آن از طریق خرید اوراق مسکن در فرابورس 

پرداخت می شود- افزایش یابد. 
بنابر تصمیمات اتخاذ شده اعضای شورای پول و اعتبار، تقسیم 
بندی وام مسکن برای دو گروه عادی و زوجین حذف و بنابر موقعیت 
جغرافیایی متقاضیان سقف بندی شد. بر این اساس متقاضیان دریافت 
وام جدید مسکن، در شهر تهران می توانند تا 60 میلیون تومان 
تسهیلات دریافت کنند. در عین حال که این وام در" مراکز استان ها 
و شهرهای بالای 200 هزار نفر جمعیت " 50 میلیون و در "سایر 
مناطق شهری" 40 میلیون تومان خواهد بود که البته اگر وام جعاله 
10 میلیونی نیز به آن اضافه شود سقف ها به 70، 60 و 50 میلیون 

تومان افزایش می یابد. 
با گذشت حدود دو هفته از این مصوبه، تاکنون نه از سوی بانک 
مرکزی و البته نه بانک مسکن هیچ جزئیاتی در رابطه با وام افزایش 
یافته مسکن ارائه نشده ولی بر اساس پیشینه قبلی و گمانه زنی ها 
می توان این گونه برآورد کرد که دریافت تسهیلات جدید نیز در صورت 
عدم سپرده گذاری از طریق خرید اوراق خواهد بود. در عین حال که 
سودی حدود 14 درصد به آن تعلق گرفته و دوره بازپرداخت 12 ساله 

خواهد داشت. 
اقساط وام 40، 50 و 60 میلیونی چقدر است؟

اما اینکه میزان بازپرداخت تسهیلات جدید مسکن چقدر خواهد بود 
بی تردید از دغدغه های اصلی کسانی است که احتمالا روی دریافت 
این وام حساب می کنند. این در حالی است که اگر روش بازپرداخت 
وام را به توصیه قبلی خود مدیران بانک مسکن اقساط ساده و مساوی 
انتخاب کنند روند بازپرداخت به گونه ای است که برای وام 60 میلیون 
تومانی در تهران باید ماهانه حدود 862 هزار تومان در طول 144 ماه 
پرداخت شود. در این دوره دریافت کننده وام باید حدود 65 میلیون 
تومان هم به بانک مسکن سود برگرداند به عبارتی برای وام 60 میلیونی 

باید 125 میلیون تومان به عنوان اصل و فرع برگشت داده شود. 
از سویی دیگر اگر در کنار وام 60 میلیونی وام جعاله 10 میلیونی نیز 
گرفته شود آنگاه قسط ماهیانه متقاضی به حدود یک میلیون تومان 
در ماه می رسد و سودی نزدیک به 74 میلیون تومان را به همراه 
خواهد داشت که در نهایت باید 144 میلیون تومان طی 12 سال 

بازپرداخت شود. 
متقاضی که در "مراکز استان ها و شهرهای بالای 200 هزار نفر 

جمعیت" برای گرفتن وام مسکن اقدام می کند هم باید در یک دوره 
12 ساله در ازای دریافت 50 میلیون تومان ماهانه 718 هزار تومان 
قسط و در مجموع 53 میلیون تومان سود پرداخت کند. یعنی وام 50 
میلیون تومانی در نهایت برای دریافت کننده حدود 103 میلیون تومان 
آب می خورد. البته اگر وام 10 میلیونی جعاله به آن اضافه و به 60 
میلیون برسد شرایطی مانند وام 60 میلیونی داشته و قسط 862 هزار 

تومانی در ماه و سود 65 میلیونی در 144 ماه رقم می زند. 
همچنین برای وام 40 میلیون تومانی که افراد حاضر در شهرهای با 
جمعیت کمتر از 200 هزار نفر برای آن اقدام می کنند ، سودی نزدیک 
به 43 میلیون تومان پیش بینی می شود. در این حالت باید ماهانه 574 
هزار تومان قسط و در نهایت اصل و سودی معادل 83 میلیون تومان 

به بانک مسکن پرداخت شود. 
عمده وام جعاله برای خرید اوراق

اما در سوی دیگر ماجرای تسهیلات مسکن از طریق حساب سپرده 
ممتاز به خرید اوراق قرار دارد یعنی پیش تر این گونه بود که اگر 
متقاضی حساب سپرده ممتاز در بانک مسکن نداشت باید برای 

دریافت وام 35 میلیون تومانی اوراق خریداری می کرد به طوری که 
به ازای هر 500 هزار تومان یک برگه حق تقدم تسهیلات مسکن در 
فرابورس خریداری می کرد. بنابر این برای دریافت وام 35 میلیون 
تومانی به علاوه جعاله یعنی 45 میلیون تومان باید 90 برگ می خرید 
که مبلغ مجموع آن بنابر قیمتهای روز بازار متفاوت بود. این در حالی 
است که قیمت اوراق حتی در دوره ای تا مرز 100 هزار تومان هم 
پیش رفت و متقاضی دریافت وام باید تا نزدیک به 9 میلیون تومان 
برای دریافت وام 45 میلیون تومانی هزینه می کرد؛ رقمی که مبلغ 10 
میلیون تومانی وام جعاله را پوشش می داد.اما در حال حاضر قیمت 

اوراق حدود 60 هزار تومان است. 
بر این اساس اگر در وام های جدید ، گیرنده تسهیلات در تهران 
بخواهد برای 70 میلیون تومان اوراق بخرد به 140 برگ نیاز دارد که با 
توجه به قیمت 60 هزار تومانی فعلی حدود 8.4 میلیون تومان هزینه 
در بردارد. مبلغی که به نظر می رسد در ازای پرداخت آن گیرنده 
تسهیلات درنهایت همان وام 60 میلیونی را دریافت کرده و وام جعاله 

را خرج خرید تسهیلات 60 میلیونی کرده است. 

در عین حال که برای وام 50 میلیونی به علاوه جعاله یعنی وام 60 
میلیونی باید حدود 120 برگ اوراق خریداری شود که با مبلغ 60 هزار 
تومان فعلی مبلغی نزدیک به 7.2 میلیون تومان باید برای دریافت وام 
خرج کرد. همچنین برای وام 40 میلیونی به اضافه 10 میلیون جعاله 
هم به 100 برگ اوراق نیاز است که مجموع هزینه آن به حدود شش 

میلیون تومان خواهد رسید. 
این در حالی است که قیمت اوراق در حال حاضر نسبت به برخی 
دوره ها در رنج پایینی قرار داشته و در صورت افزایش می تواند در وام 
های مختلف هزینه خرید اوراق به بیش از 10 میلیون تومان هم برسد. 
ضمن اینکه طبق پیش بینی کارشناسان مسکن و بازار سرمایه با ابلاغ 
و اجرایی شدن وام های جدید مسکن احتمالا قیمت هر برگه حق 

تقدم تسهیلات مسکن نیز افزایش خواهد یافت. 
به هر حال تمامی احتمالات و اعداد و ارقام مطرح شده بر اساس 
شواهد و تجارب قبلی در پرداخت تسهیلات مسکن است که می تواند 
معادلات آن با انتشار جزئیات بیشتر از سوی بانک مسکن و پیش بینی 
شرایطی متفاوت از قبل نظیر میزان سود و دوره بازپرداخت تغییر کند. 
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برانکو ایوانکوویچ:

اسیر بی عدالتی فوتبال شدیم
سرمربی تیم فوتبال پرس��پولیس گفت: ما برای پیروزی در دربی و رسیدن به بالای 
جدول تا قبل از نیم فصل برنامه داشتیم و با توجه به فوتبالی که تیم بازی می کند، جبران 

هفت امتیاز در 19 بازی زیاد نیست.
 برانکو ایوانکوویچ در گفتگویی با سایت باشگاه پرسپولیس، به سئوالات مختلف درباره 

تیم پرسپولیس و ارزیابی اش از نتیجه دیدار با استقلال پاسخ داد:
* تساوی در لحظات پایانی دربی احساس های متفاوتی به وجود آورد. احساس 

شما بعد از فروکش کردن التهاب اولیه چگونه است؟
- همه می دانیم که این بازی چه قدر مهم بود. آنچه باعث خوشحالی من شد حضور 
حدود یکصد هزار تماش��اگر بود و اینکه بخش پرسپولیسی ورزشگاه کاملا پر شد و 
جایی خالی نداشت، این یک نشانه بود. اینکه به چه دلیل اینقدر تیم را تا آخرین لحظه 
تش��ویق کردند؟ این یک بازی بزرگ و در س��طح آسیا بود. ما برای این دیدار جدا از 
هیجان مضاعف برای دربی، یک انگیزه مضاعف به خاطر هادی نوروزی داشتیم. یکی 
از وظایف ما که این هیجان و انگیزه را چگونه به خدمت در آوریم. این اتفاق همیشه 
در کمین تیم ش��ما قرار دارد که برخلاف جریان بازی یک گل دریافت کنید و بعد 
برای جبران آن به زحمت بیفتید. من نمی خواهم بگویم که بی عدالتی بود اگر در این 
بازی می باختیم بلکه می خواهم بگویم در این دیدار اسیر بی عدالتی فوتبال شدیم که 

به پیروزی نرسیدیم.
 همچنین باید به بازیکنانم تبریک بگویم که متعصبانه جنگیدند، در حالی که چهار روز 
قبل از دربی، بازی سنگینی داشتیم که خودش یک دربی بود و در این شرایط یک دربی 
سطح بالا از نظر تکنیکی، تاکتیکی و آمادگی فیزیکی انجام دادیم. ما در نیمه دوم زود 
گل دریافت کردیم ولی خوشحالم که اجازه ندادیم حریف ما در ضد حملات هم دارای 
شانس گل باشد. این یک قدم روبه جلو از نظر تاکتیکی بود. از این بابت به توانایی تیم 
ایمان داشتیم. چنانکه در بازی با صبا امکان داشت و این اعتقاد دیروز تا آخرین لحظه 

و ثانیه با ما بود.
 * عالیشاه چرا از جناح چپ به جناح راست آمده بود، آیا او را به عنوان یک 

مهاجم به کار گرفته بودید یا بازیکن گوش؟ 
- این عادت امید است که طی سال ها بازیکن کناری بود. طبیعی است که گاهی به 
س��مت راس��ت یا چپ باز شود و باید به مرور زمان این رفتار ذاتی اصلاح شود تا در آن 
پس��تی که می خواهیم به طور کامل کار کند. در مورد عالیش��اه، سرعت و قدرتش در 
نبردهای تک به تک و همچنین باز شدنش به کناره ها به ما این فرصت را می دهد که 
در کناره ها قدرت بیشتری داشته باشیم. در این میان مشکل ما این است که متاسفانه 
هر ماه، امید و طارمی را به خاطر حضور در اردوهای تیم ملی از دست می دهیم و زمان 

کافی برای کار و تطبیق پذیری بیشتر نداریم تا این روند در زمان طولانی تری طی شود.
 * با توجه به روند هجومی پرسپولیس به نظر می رسد روی ضربات شروع 

مجدد می توان کار بیشتری انجام داد.
 - ما روی ضربات ایستگاهی کار می کنیم. اگر شما در تمرینات باشید، می بینید این 

مساله تمرین می شود و بعد از تمرین هم بازیکنان خود روی ضربات تمرین می کنند.
 * پرسپولیس در تمام بازی هایش گل زده است ولی هنوز مشکل گلزنی دارد 

و نسبت گل های زده به موقعیت هایی که تیم خلق می کند، کم است؟
 - گلزنان، گلزن متولد می ش��وند. البته ما در تمرینات، ش��وت به دروازه و گل زدن را 
تمرین می کنیم ولی در این بخش هم به جهت برنامه های تیم ملی وقفه داریم و وقتی 
بازیکنان از اردو بر می گردند، هر چهار روز یک بار بازی می کنیم. مصدومانی هم داریم و 
وقت چندانی برای تمرینات انفرادی بازیکنان نداریم. عالیشاه، طارمی، رضائیان و به کرات 
حیدریه، کمندانی و نوراللهی جمع ما را ترک می کنند و به خاطر همین از برنامه های 

جمعی تیم دور می مانند.
 * در مورد مسلمان، آیا هم اکنون از عملکرد او راضی هستید، بویژه که در 

ابتدای امر حرف و حدیث های زیادی در این ارتباط وجود داشت؟
 - از عملکرد مسلمان راضی هستیم. او هم مثل بقیه تیم، خوب کار کرد. آنچه از او انتظار 
داش��تیم و بلد بود را به خوبی اجرا کرد. او این امکان را فراهم کرد که روی او به عنوان 
بازیکن فیکس حساب کنیم. او با صبوری که به خرج داد استحقاق این را پیدا کرد که در 

این بازی به میدان برود و انتظارات را بر آورده کند.
 * در مصاحبه ای از قول مهدی طارمی عنوان شده است که دچار مصدومیت 

بود؟
 - بله، او مصدوم بود.

 * آیا از او خواسته بودید که در درگیری ها شرکت نکند؟
 - چنین چیزی امکان ندارد. من هیچگاه از بازیکن چنین چیزی نمی خواهم. بازیکنی 
که نتواند کارش را انجام بدهد به زمین نمی فرستیم. یا می توانید یا نمی توانید. من از 

بازیکنان همیشه می خواهم بجنگند و بجنگند و از طارمی هم غیر از این نخواستم.
 * فکر نمی کنید با توجه به قابلیت خاص بنگتسون در جایگیری ها، با حضور 

او از ابتدای بازی، شانس بیشتری برای استفاده از موقعیت ها وجود داشت؟
 - همه اینها نسبی است. بنگتسون هم نیم ساعت با طارمی بازی کرد. او قطعا در 
بازی ها حضور دارد و جزو بازیکنان استاندارد ما است. ما فقط یک مقدار کمبود تمرکز 

داشتیم.
 * چرا؟

 - به هر حال دربی است و شرایط خاص خودش را دارد. 
* اتفاقا در دربی که قرار نیس�ت موقعیت ها خیلی زیاد باشد و باید حداکثر 

استفاده را داشت؟ 
- بازیکنان ما جوان هستند و هیجان روی آنها تاثیر می گذارد و تحت تاثیر هیجان، 

فاکتور اشتباه بیشتر اتفاق می افتاد.
 * و همین عدم تمرکز را دلیل دریافت گل می دانید؟ 

- در این بخش عملکرد تیم خیلی خوب بود، چون حریف در ضد حملات هم صاحب 
موقعیت نمی شد و متاسفانه تنها شانسی که برای استقلال وجود داشت تبدیل به گل شد 

که اشتباه خط دفاع هم بود.
 * تعویض نوراللهی در برنامه بود یا مصدومیت دلیل این امر شد؟ 

- من هیچوقت روی تعویض ها برنامه ریزی نمی کنم. بلکه شرایط بازی را ارزیابی می کنم 
تا ببینم چه اتفاقی می تواند روی دهد. قطعا نوراللهی هم به دلیل مصدومیت تعویض شد. 
ضربه شدیدی به مچ پای او خورد. در بین دو نیمه این سوال برای ما وجود داشت که 
تعویضش کنیم یا نه؟ وقتی گل را دریافت کردیم دیگر نمی خواستم بیشتر صبر کنم و 

تعویض صورت گرفت. 
* برای بازی با ذوب آهن سوشا مکانی و مهدی طارمی را ندارید. احمد نورالهی 

می رسد؟ 
- در تمرین امروز این مساله مشخص می شود و من امیدوارم که او را برای بازی با ذوب 

آهن داشته باشیم.  
* به نظر می رس�د در چند بازی اخیر، در دقایقی از بازی پرسپولیس با یک 

مهاجم بازی می کند و خیلی نرم تغییر روش داده اید؟
 - بعضی اوقات این احساس بوجود می آید و درست می گویید. این مساله وقتی اتفاق 
می افتاد که یکی از مهاجمان عقب می کشد. مثلا در مورد امید عالیشاه همانطور که گفتم، 
وقتی این اتفاق روی می دهد، بخشی از عادت او است و با توجه به ارزش های فنی که 

دارد، این روند کم کم تغییر می کند. 
* پرسپولیس در دربی، قبل و بعد از گل با دو شیوه متفاوت بازی کرد. آیا از نظر 

خود شما این انتقال تاکتیکی توسط بازیکنان به خوبی اجرا می شود؟
 - من راضی بودم. ما روش بازی را از قبل طراحی می کنیم. اگر نتیجه منفی باشد، برنامه 
بعدی را اجرا می کنیم. همچنین به این فکر می کنیم که در صورت مثبت بودن نتیجه 

چه کنیم که برتری خود را به حریف دیکته کنیم.
* با ش�روع بازی و روند هجومی تیم، امیدوار بودیم پرس�پولیس با کس�ب 

پیروزی تا نیم فصل به صدر جدول برسد، حالا شرایط را چگونه می بینید؟
- من هم این احس��اس را داش��تم که قبل از نیم فصل به بالای جدول برسیم و روی 
این مساله برنامه داشتیم و هنوز هم داریم. در فوتبال هیچ چیز مشخص نیست. همین 
باعث می شود قشنگ ترین ورزش دنیا شود. خیلی عالی می شد که اختلاف را به 4 امتیاز 
برسانیم ولی خیلی هم بدتر می شد اگر اختلاف به یازده امتیاز می رسید. این اختلاف 
هفت امتیازی شاید خیلی زیاد به نظر برسد، اما بازی های زیادی تا آخر فصل باقی مانده 
است. اگر این بازی های خوب تداوم داشته باشد که دلیلی هم ندارد چنین نباشد، این 

هفت امتیاز زیاد نیست و با دو، سه پیروزی جبران می شود.
* پرویز مظلومی به مساله داوری کنایه زده است که به یک شکلی بازی را به 

تساوی کشانده اند و وقت بازی را طولانی کرده اند؟
- آیا آقای مظلومی تمام روند بازی و طول 90 دقیقه را تفسیر کرده اند یا از کل بازی، 

فقط به یک دقیقه پایانی پرداخته اند.
* منظورتان؟

 - داور مسابقه حتی بازی را کوتاه کرد. آیا آقای مظلومی انتظار داشتند آن یک دقیقه 
و 45 ثانیه ای که مهدی رحمتی روی زمین خوابیده بود هم جزو وقت اضافه باشد؟! داور 
می توانست 45 ثانیه دیگر را هم به وقت تلف شده، اضافه کند و مطمئن باشید ما برای 

آن 45 ثانیه و گلزنی در آن زمان هم برنامه داشتیم.

صبا 2 - تراکتورسازی 1 

تداوم شکست ناپذیری صبا در قم 

 در ادامه بازیهای هفته یازدهم  لیگ برتر فوتبال تیم صبای قم عصر 
روز گذشته در ورزشگاه یادگار امام راحل قم و برای تداوم پیروزی های 
خانگی در سه بازی اخیربه مصاف تراکتورسازی رفت  تیمی که یک ماه 

قبل در جام حذفی موفق به شکست صبای قم شده بود.
 به گزارش خبرنگار ما ،در پایان این دیدار تیم صبای قم موفق شد با 

نتیجه دو بر یک بر حریف تبریزی خود غلبه کند. 
داور: سید مهدی سیدعلی ؛ کمک داوران: قهرمان نجفی، حسن 

ظهیری و محمدحسین ترابیان
ناظر داوری : عبدالله باعزم

نماینده فدراسیون فوتبال: مهدی انوری
 - باقری)63(  فرشید  دهنوی)51(  قاسم  قم:  صبای  اخطار:   

تراکتورسازی: سعید آقایی)61(
 گل ها:

کاردوسو) مدافع تراکتورسازی گل به خودی(دقیقه 20 و کریم 
اسلامی در دقیقه 42 برای صبا، حمزه یونس در دقیقه 29 برای 

تراکتورسازی
 استادیوم: یادگار امام قم / تماشاگر: 1500 نفر 

  ترکیب صبای قم:
  حامد لک، فیلیپه ماچادو، امیرحسین صادقی، مسعود حق جو، 
محمدامین آرام طبع، فرشید باقری، قاسم دهنوی، ابوالفضل ابراهیمی، 
جلال الدین علی محمدی، کریم اسلامی)87- محمد اوسانی( و محمد 

قاضی
سرمربی: علی دایی 

ترکیب تراکتورسازی: 
محمد  سانتوز،  خلیل زاده،کارلوس  شجاع  اخباری،  محمدرضا 
ایران پوریان، سعید آقایی )66- ایان رمزی(، شاهین ثاقبی )66- علی 
حمودی(، احمد عبدالله زاده، سروش رفیعی)77- مهرداد بایرامی(، 

بختیار رحمانی، فرید بهزادی کریمی و حمزه یونس
سرمربی: تونی اولیویرا

شرح گل ها:
کالوس  خودی  به  گل  )دقیقه 19:   0 تراکتورسازی   -  1 صبا 

کاردوسو(: سانتری که به محوطه جریمه تراکتورسازی ارسال شده بود 
در تعلل مدافعان این تیم در شش قدم به امیرحسین صادقی رسید 
که شوت مدافع صبا بعد از برخورد به زیر طاق دروازه تراکتورسازی به 
پای کالوس کاردوسو مدافع این تیم برخورد کرد و به گل اول بازی 

تبدیل شد.
صبا 1 – تراکتورسازی 1)دقیقه 30: حمزه یونس(: حمزه یونس در 
شلوغی محوطه جریمه صبا در یک رفت و برگشت به توپ رسید و از 
تعلل مدافعان صبا استفاده کرد و دروازه لک را بعد از بازی یک هشتم 

نهایی جام حذفی برای بار دوم در قم باز کرد.
 صبا 2 - تراکتورسازی 1)دقیقه 42: کریم اسلامی(: پاس رو به 
جلوی ابراهیمی به محوطه جریمه تراکتورسازی را خلیل زاده مدافع 
این تیم نتوانست دفع کند و با اشتباه او توپ به اسلامی رسید و این 
بازیکن با یک ضربه بغل پا توپ را از بین پاهای اخباری وارد دروازه 

سرخ پوشان تبریزی رفت.
دقایق حساس:

دقیقه 2: ارسال قاسم دهنوی از جناح راست را قاضی با یک پاس در 
عمق زیبا به ابراهیمی رساند اما کاپیتان صبا در زدن این ضربه دقت 

نکرد تا توپش آرام آرام از کنار دروازه به اوت برود.
دقیقه 4: سانتر آرام طبع را ابراهیمی با ضربه سر زد که این توپ در 

اختیار اخباری قرار گرفت.
دقیقه 28: شوت رحمانی به دهانه دروازه صبا را ماچادو به کرنر زد.

دقیقه 29: سانتر رحمانی را ماچادو برای دومین بار متوالی به کرنر 
فرستاد. دقیقه 52: اسلامی از پاس در عمقی که به او داده شده بود بهره 

لازم را نبرد تا یک فرصت خوب برای صبا از دست برود.
دقیقه 55: شوت فنی رفیعی با فاصله کمی از بالای دروازه صبا 

راهی اوت شد.
دقیقه 65: شوت سر ضرب ابراهیمی از پشت محوطه جریمه در 

آغوش اخباری قرار گرفت.
دقیقه 68: ضربه سر خطرناک قاضی روی ارسال دهنوی از جناح 
چپ زمین با فاصله کمی از کنار تیر عمودی تراکتورسازی به اوت رفت.

دقیقه 74: نزدیک بود یونس دومین گل خود و تراکتورسازی را بزند 

که صادقی با تکل به موقع مانع آن شد. دقیقه 79: توپ ریباند شده 
یونس روی هوا مقابل بایرامی قرار گرفت اما شوت خطرناک و سر 
ضرب او به سمت دروازه صبا با حضور به موقع حق جو به این مدافع 
برخورد کرد و از محوطه صبا دور شد. دقیقه 81: بهترین فرصت صبا 
را قاضی هدر داد. ابراهیمی این مهاجم را در موقعیت خوب گلزنی قرار 

داد اما شوت بی دقت قاضی به راحتی در اختیار اخباری قرار گرفت.
 بهترین بازیکن:

ابوالفضل ابراهیمی کاپیتان صبا در هر دو گل صبا موثر بود. او پاس 
گل دوم صبا را به اسلامی داد و علاوه بر آن موقعیت های زیادی برای 
قاضی و اسلامی دو مهاجم صبا فراهم کرد که به گل تبدیل نشد. 
هافبک با تجربه صبا در نگه داشتن توپ در میانه میدان و کنترل بازی 

هم نقش ویژه ای داشت.
 در حاشیه:

* علی دایی به محض ورود به زمین با تشویق هواداران صبا رو 
به رو شد.

* علی دایی و اعضای کادر فنی صبا پیش از آغاز مسابقه به سمت 
نیمکت تراکتورسازی رفتند و سرمربیان دو تیم برخورد گرمی با 

یکدیگر داشتند.
* حامد لک دروازه بان فصل گذشته تراکتورسازی با دسته گل به 

سمت تونی اولویرا سرمربی که با او مشکلات زیادی داشت رفت.
* تماشاگران صبا که هر لحظه به تعدادشان اضافه می شود با ورود 

لیدرهای جدید صبا ساماندهی بهتری پیدا کردند.
* بازیکنان ذخیره تراکتورسازی توسط هواداران این تیم تشویق 

می شوند.
* شبکه قم بعد از 12 دقیقه پخش مستقیم این بازی را روی آنتن 

برد.
* اولویرا بعد از هدر رفتن ضربه ایستگاهی تیمش توسط رحمانی 

عصبی شد و جنب و جوش زیادی کنار زمین داشت.
* دقیقه 24 هادی نوروزی کاپیتان فقید پرسپولیس از سوی 

هواداران صبا تشویق شد.
* تماشاگران تراکتور به خطای بدی که دهنوی انجام داد اعتراض 

زیادی داشتند.
* سعید آقایی و سروش رفیعی در خلال بازی درگیری لفظی پیدا 

کردند که رفیعی این بحث را ادامه نداد. 
*تماشاگران پرشور تبریزی مدام از تیمشان می خواهند گلزنی کند.

* کریم اسلامی در محوطه جریمه تراکتورسازی به زمین افتاد که 
صحنه مشکوک به پنالتی رقم خورد اما داور چنین عقیده ای نداشت.

* آقایی که از باخت تیمش عصبانی بود بعد از تعویض با عصبانیت 
به سمت نیمکت می رفت که تونی او را در آغوش گرفت و آرام کرد.

* دایی بعد از پیروزی تیمش خوشحالی زیادی کرد.
* بازیکنان صبا در پایان مسابقه به سمت هوادارانشان رفتند.

صبای قم با کسب این پیروزی در جدول رده بندی مسابقات 18 
امتیازی شد و در رده چهارم جای گرفت و تراکتورسازی نیز با این 

شکست در امتیاز 14 باقی ماند و به رده دهم جدول سقوط کرد.
دایی: می توانستیم با اختلاف 3 گل

 تراکتورسازی را شکست دهیم
سرمربی تیم فوتبال صبای قم پس از پیروزی 2 بر یک مقابل 
تراکتورسازی در نشست خبری گفت: می توانستیم با اختلاف 3 گل 
تراکتورسازی را شکست دهیم. علی دایی اظهارداشت : همانطور که 
گفته بودم بازی سختی برای هر د تیم بود ما بازی را خوب شروع 
کردیم و موقعیت گل داشتیم و به گل هم رسیدیم. در 7-8 دقیقه ای 
که بازی را از دست دادیم گل مساوی را خوردیم و بعد کنترل بازی 
دست ما بود و منطقی فوتبال بازی کردیم و موقعیت گلی به حریف 
ندادیم. وی ادامه داد: نیمه دوم سه چهار موقعیت گل داشتیم که 
می توانستیم با اختلاف 2-3 گل ببریم و از بازیکنانم تشکر می کنم و 
خدا را شکر با روحیه بالا تمرینات را ادامه می دهیم و جا دارد که بهتر 
شویم و پیشرفت کنیم. دایی در مورد وضعیت کریم اسلامی گفت: 
کریم اسلامی یکی از موثرترین بازیکنان ما در بازی امروز بود و خیلی 
خوب بازی کرد و گل هم زد. امروز ما بازیکن بد نداشتیم و یازده بازیکن 
داشتیم که جانانه بازی کردند و به همه آنها تبریک می گویم. امروز در 
کارهای دفاعی و حمله ای خیلی خوب بودیم و روی سانترها و ضربات 
ایستگاهی به گل رسیدیم و با آمدن بازیکنان مصدوم تیم کامل تری 
می شویم. دایی در مورد اینکه  چرا محمد اوسانی  نیمکت نشین بود 
گفت: او باید بیشتر کار کند و همه بازیکنان تیم باید بیشتر تلاش کنند.

سرمربی تیم صبای قم در مورد اینکه قول کسب سهمیه آسیایی را 
می دهد، گفت: قول به کسی نمی دهیم و تلاش می کنیم. خودمان را 
می کنیم و از اواسط جدول جدا شدیم ولی فوتبال مشخص نمی کند 
اما حمایت همه جانبه مالک و مدیریت باشگاه می تواند کمک کند تا 
بهتر شویم و باید نقاط ضعف مان را پوشش بدهیم تا تیم بهتری شویم.

اولیویرا: خیلی راحت به صبا باختیم
 سرمربی تیم فوتبال تراکتورسازی تبریز پس از شکست 2 بر یک 
مقابل صبا در نشست خبری گفت: انتظار بازی سخت مقابل صبا را 

داشتم، اما امروز خیلی راحت باختیم.
تونی اولیویرا  اظهارداشت: الان رفتم پیش دایی و این برد را به 
او تبریک گفتم. ما منتظر این بازی بودیم و می دانستیم به مشکل 
برمی خوریم ولی خیلی راحت این بازی را واگذار کردیم. به تیم صبا 
تبریک می گویم اما امروز تیم تراکتورسازی اینجا نبود و آن تیمی نبود 
که من می خواستم. وی ادامه داد: تراکتورسازی که من می خواهم اینجا 
نبود.این اتفاق در فوتبال رخ می دهد. انتظار داریم که بازی خوبی انجام 
بدهیم اما وقتی نمی توانیم. انتظار دارم این باخت درسی برای همگی 
ما باشد و سعی می کنیم آینده بهتری را بسازیم. تونی در مورد اینکه 
چرا بعد از زدن گل مساوی خوب بازی نکردید، گفت: ما بازی را وا 
دادیم و واگذار کردیم. بله آن موقیعت های خوب تراکتورسازی بود. 
انتظار داشتم همان تیم تراکتورسازی خوب باشد اما گلزنی ما فقط 
10 دقیقه دوام آورد. اولیویرا در مورد اینکه چه شرایطی پیش می آید 
که اینگونه می شود گفت: هر بازی شرایط خودش را دارد.وی در آخر 
سر به شوخی گفت: اگر ببازم بازهم همین جا هستم اما نمی دانم چه 

زمانی به قم برمی گردم.

معاون تربیت بدنی آموزش و پرورش استان قم خبر داد

حضور 80 هزار دانش آموز قمی
 در المپیاد ورزشی مدارس

معاون تربیت بدنی و سلامت اداره کل آموزش و پرورش استان قم گفت: در سال تحصیلی 
جاری نزدیک به 80 هزار دانش آموز دختر و پسر استان قم در برنامه های المپیاد دانش آموزی 

مدارس شرکت کردند.
مجتبی رمضان بیگی صبح دیروز در نشست خبری که در اداره کل آموزش و پرورش استان 
قم برگزار شد، با بیان اینکه در سند تحول بنیادین نظام آموزش و پرورش 6 عنصر تربیتی 
وجود دارد که باید دانش آموز در پایان تحصیلات رسمی به آن مسلط شده باشد، اظهار کرد: 
یکی از عناصری که باید دانش آموزان به آن مسلط باشند، تربیت زیستی و بدنی است که 

حوزه تربیت بدنی آموزش و پرورش متولی آن خواهد بود.
وی ادامه داد: مکمل های درس تربیت بدنی با هدف پیشگیری از فقر حرکتی و مشارکت 
دانش آموزان در ورزش پایه ریزی و طراحی شده است و این اتفاق شاید مهم ترین طرح در 
المپیاد ورزش های درون مدرسه ای باشد که در آن بیش از 5 میلیون نفر در سطح کشور 

زیر پوشش قرار می گیرند.
معاون تربیت بدنی و سلامت اداره کل آموزش و پرورش استان قم با اشاره به اینکه سال 
گذشته حدود 50 هزار نفر در المپیاد ورزشی درون مدرسه ای ما حضور داشتند، عنوان کرد: 
با صدور مجوزهای لازم در سال تحصیلی جاری نزدیک به 80 هزار دانش آموز دختر و پسر 

استان قم در برنامه های المپیاد دانش آموزی مدارس شرکت کردند.
رمضان بیگی با اشاره به رشته های ورزشی این المپیادها گفت: ما ابتدا ظرفیت های ورزشی 
مدارس را در نظر می گیریم و برنامه ها را در هر مدرسه با توجه به امکانات و توانایی اش در 
اجرای رشته های مختلف ورزشی که در المپیاد وجود دارد به اجرا در می آوریم که در پایه 

تحصیلی اول تا سوم ابتدایی بازی های سنتی و بومی محلی در دستور کار قرار دارد.
وی اضافه کرد: در پایه چهارم تا ششم تحصیلی علاوه بر بازی های بومی محلی، رشته های 
توپی، طناب کشی و ... که امکان انجام آن در مدارس باشد را برگزار می کنیم و در مقطع 
تحصیلی متوسطه نیز مسابقات در رشته های والیبال، فوتسال، بسکتبال، هندبال و تنیس 

روی میز برگزار می شود.
معاون تربیت بدنی و س��لامت اداره کل آموزش و پرورش استان قم با بیان اینکه المپیاد 
ورزشی دانش آموزان کار قهرمانی نیست و نهضتی داوطلبانه در راستای حضور حداکثری 
دانش آموزان در ورزش است، گفت: المپیادهای ورزشی مدارس سبب شور و نشاط در بین 

دانش آموزان شده و در روند یادگیری دروس آنها نیز موثر است.
رمضان بیگی در خصوص تعداد مدارسی که در استان قم المپیاد ورزشی دانش آموزی را 
برگزار می کنند، عنوان کرد: سال گذشته مجوز انجام المپیاد را در 210 مدرسه داشتیم ولی 

امسال بیش از 300 واحد آموزشی خواستار صدور مجوز شدند.
وی تصریح کرد: از روز شنبه جاری دومین دوره المپیاد ورزش دانش آموزی آغاز می شود 
که تا اردیبهش��ت ماه س��ال آینده ادامه دارد و هدف از برگزاری آن جبران دو ساعت زنگ 
ورزش است. معاون تربیت بدنی و سلامت اداره کل آموزش و پرورش استان قم طرح حیات 
پویا را دومین طرحی که در اولویت  قرار دارد، عنوان کرد و افزود: این طرح با طراحی اشکال 
هندسی روی زمین و دیوار مدارس بدون دستور مربی، دانش آموز را ترغیب می کند در اوقات 

فراغتی که در مدرسه دارد نیز به انجام فعالیت های ورزشی بپردازد.
رمضان بیگی با بیان اینکه ایجاد س��واد حرکتی دانش آم��وزان را در طرح حیات پویا در 
نظر گرفتیم، اظهار کرد: ورزش هایی مثل لیِ لیِ، زیگزاگ رفتن، کس��ب مهارت و تعادل 

دانش آموزان در این طرح قرار دارد.
معاون تربیت بدنی و سلامت اداره کل آموزش و پرورش استان قم ادامه داد: در این طرح 
250 واحد آموزشی زیر پوشش قرار دارند که اولویت ما مدارس دخترانه و مقطع تحصیلی 

ابتدایی است.
وی با اشاره به اجرای طرح ورزش صبحگاهی در مدارس گفت: با عقد قراردادی که با رادیو 
ورزش انجام شد، قرار است از ساعت 7:30 دهم آبان ماه در سراسر مدارس کشور موزیک 

مشترک ورزش صبحگاهی به مدت پنج دقیقه پخش شود.

علی کفاشیان:

»نود« همه را به جان هم می اندازد

تمرینات بی سروصدای اولین مسافر ریو؛
روزبهانی حریف تمرینی ندارد!

رئیس فدراسیون فوتبال با تاکید بر اینکه مشکل اسدی و 
کی روش باید درون فدراس��یون حل شود گفت: برنامه نود 
ه��ر چه دلش می خواهد پخش می کن��د و افراد را به جان 

هم می اندازد.
علی کفاشیان ضمن بیان این مطلب افزود: آقای کی روش و 
اسدی دارند کار خودشان را انجام می دهند. قبلا هم گفتم که 
برخی اطلاعات غلط به طرفین می دهند و همین امر باعث 
ایجاد کدورت می شود. وی افزود: به نظرم آقای کی روش و 
اسدی نباید تحت تاثیر این حرف ها باشند و براساس اطلاعات 

ناقص دیگران اظهار نظر نکنند. برنامه ای مثل نود هر چه دلش 
می خواهد می گوید و همه را به جان هم می اندازد. البته برخی 
رسانه های دیگر هم این کار را می کنند. به همین خاطر کی 

روش و اسدی نباید گول این مسائل را بخورند.
رئیس فدراس��یون فوتبال در پاسخ به این پرسش که قصد 
ندارد با برگزاری نشس��تی به کی روش و اسدی مشکل آنها 
را برطرف کنید؟ گفت: چرا باید این اتفاق بیفتد. ما به دنبال 
این جلسه هستیم تا مشکل حل شود. خط قرمزها باید رعایت 
شود اما برنامه نود این خط قرمزها را رعایت نمی کند و هر 

چه دلش می خواهد می گوید. بقیه هم به این مسائل استناد 
می کنند و تحت تاثیر قرار می گیرند. کفاشیان در ادامه تاکید 
کرد: آقای اس��دی کار خودش را در فدراسیون فوتبال انجام 
می دهد و کی روش هم در تیم ملی دنبال کارهای خودش 
است. ما به دنبال حل این مشکل هستیم اما در نهایت این 
من هستم که تصمیم نهایی را می گیرم. این دو هم نباید گول 
مسائلی را بخورند که براساس اطلاعات ناقص به آنها منتقل 
می ش��ود. رئیس فدراسیون فوتبال از دربی هشتاد و یکم به 
عنوان یک بازی خوب و تماشاگر پسند یاد کرد و گفت: خدا 
را شکر بازی بدون حاشیه ای بود و هر دو تیم فوتبال خوبی را 
به نمایش گذاشتند. مهمتر اینکه تماشاگران هم اتحاد خوبی 
داش��تند. خصوصا در دقیقه 24 که برای هادی نوروزی همه 

ایستادند و کار خوبی صورت گرفت.
وی افزود: حضور پرتعداد تماشاگران هم نقطه مثبت دیگری 
از این بازی بود که باعث ش��د بر زیبایی بازی اضافه ش��ود. 
امیدواریم که در دیدارهای آینده هم ش��اهد چنین فضایی 
باشیم و تماشاگران ما با اخلاق و رفتاری خوب و قابل قبول به 

مسائل فرهنگی بیش از گذشته توجه کنند.
علی کفاش��یان ادامه داد: امیدواریم ما هم در فدراس��یون 
فوتبال و سازمان لیگ لیاقت این را داشته باشیم که کار خوب 
تماشاگران را جبران کنیم و شرایطی را فراهم کنیم که تیم 

ملی هم از حضور این تماشاگران برخوردار شود.
کفاش��یان در پاس��خ به این پرسش که با توجه به عملکرد 
خوب رحمتی در دیدار برابر پرس��پولیس قصد ندارد از کی 
روش بخواهید تا وی را به تیم ملی دعوت کند گفت: بنده به 
عنوان رئیس فدراسیون فوتبال قصد دخالت در مسائل فنی را 
ندارم. آقای کی روش خودش در مورد مسائل فنی و دعوت از 

بازیکنان تصمیم می گیرد.

 احسان روزبهانی اولین مسافر المپیک ریو این روزها بدون حریف تمرینی و به تنهایی تمرین 
می کند. شاید بزرگترین حمایت فدراسیون از او این باشد که اجازه می دهد حداقل مربی اش 

کنارش باشد.
  احسان روزبهانی بدون شک سوپراستار ورزش بوکس است. در روزهایی که خیلی از خانواده 
ها بوکس را ورزشی خشن می دانستند نام احسان بر سر زبان ها افتاد و خیلی ها را به این 
ورزش علاقه مند کرد. مبارزات ارزشمند او در لیگ نیمه حرفه ای با تیم آستانه آرلانز قزاقستان 
که به عنوان قهرمانی هم دست پیدا کرد از احسان چهره ای ساخت که همه را به مدال المپیک 
در این رشته رزمی امیدوار کرد.  امیدواری ها وقتی بیش از پیش شد که روزبهانی چراغ کسب 
سهمیه المپیک ریو را برای کاروان ورزشی ایران روشن کرد. او بعد از نیمه حرفه ای قدم روی 
رینگ حرفه ای گذاشت جایی که 8 بوکسور برتر هر وزن جهان در آن حضور دارند. احسان 
در آنجا هم فینالیست شد و کمربند طلایی گرفت و شاید اگر بیشتر حمایت می شد و درگیر 
حاشیه هایی که گاها با دلخوری برایش فراهم آمده بود نمی شد در مبارزه آخر هم می برد و 
قهرمان بلامنازع رقابتها می شد.  روزبهانی این روزها و در شرایطی که بیش از هر زمان دیگری 
نیاز به حمایت دارد تنهاست و به تنهایی تمرین می کند. او حتی یک حریف تمرینی ندارد. 
این اتفاق ها در شرایطی رخ می دهد که بوکس ایران در حال حاضر همین یک المپیکی را 
دارد و شاید هیچ توجیهی برای عدم حمایت از او نباشد.  فدراسیون می گوید احسان پول 
خوبی از APB گرفته است اما آیا این دلیل می شود که در راه آمادگی احسان برای المپیک 

حمایت جدی از او نش��ود؟! بدون ش��ک موفقیت او تنها به پای خودش نوشته نمی شود و 
افتخاری برای بوکس و ورزش کشور است.  فدراسیون بوکس اواخر آبان اردویی در ایتالیا را 
برای 4 بوکسور لیگ حرفه ای ایران در نظر گرفته است که احسان هم به آن اعزام می شود. 
این شاید تنها رینگ تمرینی احسان روزبهانی بعد از ماه ها تمرین اختصاصی در سالن شماره 
9 مجموعه انقلاب باشد. بوکسوری که دیگر شاید به جز رینگ مسابقه باید مراقب اظهار نظرات 

و گلایه هایش نیز باشد چون شکایت خور حرف هایش بالاست!

آگهی فقدان سند مالکیت 
 آقای عباس صالح طی وکالتنامه شماره 11333-94/8/6 دفتر 96 با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته 
که سند مالکیت تک برگی ششدانگ پلاک 9686/165 اصلی واقع در بخش 1 ثبت قم در صفحه 469 دفتر 89 ذیل ثبت 
9268 بشماره سریال 048373ه93 بنام حسنعلی رستمی صادر و تسلیم شده که آقای عباس صالح طی وکالتنامه شماره 
11333-94/8/6 دفتر 96 قم از طرف نامبرده اعلام داشته سند مالکیت در اثر سهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای صدور 
سند مالکیت المثنی را نموده است لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به 
تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با 
مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی 

قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.
جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 

آگهی فقدان سند مالکیت 
 آقای حسین زارعی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ 10944/450 اصلی 
بخش 1 صفحه 394 دفتر 399 ذیل ثبت 64176 بنام حسین زارعی ثبت وصادره و تسلیم شده است که نامبرده اعلام 
داشته که سند مالکیت در اثر اسباب کشی مفقود گردیده . لذا مراتب باستناد تبصره یک  اصلاحی ماده 120 آئین نامه 
قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله 
باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ 
نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر 

مقررات اقدام خواهد شد.
جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 



علمی و سلامت

معجزه سلامت را از پوست این میوه بخواهید 
یک میوه استوایی لذیذ نه تنها دارای خواص سلامتی و زیبایی است بلکه حتی پوست آن 

در درمان انواع بیماری ها  اثربخش است.
دانشمندان به افرادی که خواستار کاهش وزن و رسیدن به تناسب اندام هستند، توصیه 
می کنند علاوه بر مصرف خود میوه موز، پوست آن را به صورت پخته، آب پز و یا سرخ شده 

در رژیم غذایی خود قرار دهند.
 گفتنی است، با وجود غیر عادی بودن مصرف پوست موز در برخی جوامع ، رژیم غذایی 
روزانه بسیاری از کشورها از جمله شبه قاره هند و مجمع الجزایر دریای  کارائیب استفاده 

می شود.
انواع ویتامین ها، مواد مغزی و آنتی   بررسی ها نشان می دهند، پوست موز حاوی 

اکسیدان های فراوان است.
 اما در عین حال کارشناسان توصیه می کنند از مصرف پوست موزی که با کود های 
شیمیایی مورد سمپاشی قرار گرفته افراد خودداری کنند و نیز پوست موز را بطور کامل 

شستشو دهند.
 ،B6 و ویتامین cکارشناسان فیبر اضافی موجود در موز را حاوی پتاسیم، ویتامین 

ویتامین A و ویتامین B12می دانند. 
 مصرف پوست موز به صورت موضعی نیز سبب تسکین  دهندگی نیش حشرات و همین  
طور قابلیت سفید  کردن دندان ها است.  نتایج استفاده از پوست موز در کاربرد های دارویی 
در مجلات  فیتوشیمی و Pharmacoynosy به چاپ رسیده است.  همچنین پوست 

موز در درمان و کاهش نقطه کبود شده بر سطح پوست اثری معجزه   آسا دارد.

فلفل؛ داروی سرطان های مرگبار 
یکی از محبوب ترین ادویه های دنیا که در ایران طرفداران زیادی دارد مانند یک داروی 

ضد سرطان عمل می کند و حتی درآینده علم شیمی درمانی اثر گذار خواهد بود.
کارشناسان اعتقاد دارند مصرف فلفل و اضافه کردن آن در رژیم غذایی می تواند به عاملی 

موثر جهت مبارزه با بیماری سرطان تبدیل شود. 
گفتنی است، کارشناسان اعتقاد دارند ترکیب کپسایسین که در فلفل وجود دارد می تواند 
در اثر حرارت مواد غذایی افزایش پیدا کند و سبب محافظت از بدن در مقابل ابتلا به 
سرطان شود.   بررسی ها نشان می دهد، بر اساس تحقیقات مصرف فلفل و غذاهای تند 

می تواند خطر ابتلا به سرطان روده را کاهش دهد.   
دانشمندان با تزریق کپسایسین به موش های دارای تومورهای سرطانی متعدد دریافته آند 
رشد تومورهای سرطان روده درآنها کاهش یافته است.  نتایج این تحقیق در انجمن شیمی 
ایالات متحده در مجله شیمی- فیزیک به چاپ رسیده است.  کارشناسان حتی در نظر 
دارند از طریق فلفل نسبت به ساخت داروها و ابزارهای درمانی جدیدی اقدام کنند که 

سبب درمان سرطان روده و دستگاه گوارش شود.  
کارشناسان اعتقاد دارند کپسایسین سبب تحریک غشاء سلولی پوسته بیرونی محافظ 
تومور سرطانی می شود.  تنها یک دوز به میزان کافی از کپسایسین می تواند سبب جدا 
کردن غشاء سلولی و تجزیه آن و وادار کردن سلول سرطانی به خودکشی شود. کارشناسان 
امیدوار هستند از این طریق از مرگ میلیون ها انسان در سراسر جهان خودداری کنند.  با 
توجه به اجرای فرآیند کشتن سلول های سرطانی کارشناسان امیدوار هستند از این ماده 
غذایی به عنوان یک داروی شیمی درمانی استفاده کنند. پس از تزریق کپسایسین به 
موش های دارای تومورهای سرطانی کارشناسان دریافته اند عمر این موش ها 30 درصد 

افزایش یافته است.   
کارشناسان تا زمان ساخت داروی ضد سرطان به افراد توصیه می کنند در غذاهای 
خود از فلفل استفاده کنند. مصرف فلفل سبب حفظ سلامتی به خاطر تقویت سیستم 
ایمنی، زیبایی پوست و مو، از بین بردن میکروب ها و باکتری های مضر گوارشی،  کاهش 

حساسیت به مواد غذایی و تقویت حس شامه می شود.

استفاده از کوزه گلی یا تصفیه ساز برقی آب؟ 
خرید کوزه های گلی به جای تصفیه سازهای امروزی می تواند در برخی موارد بسیار 

مفید تر باشد.
دکتر حسن اکبری محقق آسیب شناسی و متخصص طب اسلامی ایرانی بیان کرد: این 
روزها در اثر تبلیغات، تصفیه کن های برقی آب، به خانه ها راه پیدا کرده اند و ضمن تحمیل 
هزینه  فراوان در بدو خرید و بعداً خرید فیلترها قبض های برق را هم سنگین تر از گذشته 

می نمایند.  
وی افزود: اما می توان با خرید یک کوزه گلی، بدون مصرف برق، آب جوشیده ولرم 
شده را در آن ریخت و به همراه لذت بردن از خنکی طبیعی آب کوزه که از مکانیسم 
ساده تبخیر آب از سطح کوزه در اثر  وزش باد ایجاد می شود، از مزایای طبی کوزه که 
یکی از آنها موادی مثل روی یا زینک و سایر عناصر کمیاب و همچنین املاح موجود 

در آن سود برد.  
دکتر اکبری اظهار داشت: یکی از علل ریزش مو یا طاسی، کمبود روی است و همچنین 
تأخیر رشد یچه ها و گاهی تشنج افراد بخصوص اطفال در اثر کمبود همین عناصر کمیاب 

و املاح مفید است که به سادگی و بدون هزینه  در دسترس خانواد ها قرار می گیرد.
 وی خاطرنشان کرد: استفاده از کوزه های گلی بدون لعاب بجای تصفیه سازها برای 
فراهم کردن آب با دمای مناسب نوعی حمایت از کار و سرمایه ایرانی است و البته باید 
توجه شود که نباید در خوردن آب خنک افراط شود، بخصوص در کسانی که دارای زمینه 

بیماری هایی مثل دیابت، روماتیسم، اضافه وزن و افزایش چربی های خون هستند.

بعد از زایمان به جای رژیم
هله هوله خوری را فراموش کنید 

در 6 ماه اول بعد از زایمان، رژیم صلاح نیست اما با استفاده نکردن از هله و هوله و 
جلوگیری از زیاده خوری می توان وزن افزوده شده در بارداری را کاهش داد.

دکتر ضیاءالدین مظهری، رئیس انجمن تغذیه ایران بیان کرد: در شش ماه بعد از زایمان 
هیچ گونه رژیم و کاهش وزنی صلاح نیست و در این دوران وظیفه مادر، تغذیه فرزند با 
شیر خودش است. در عین حال، به محض این که کودک دوران شیرخوارگی را طی کرد 
و در طی 6 ماه تحرکش به دو برابر رسید و به قدش اضافه شد، همچنین زمانی که غذای 

کمکی او شروع شد، مادر می تواند به کاهش وزن اقدام کند. 
وی افزود: خوردن دارو برای کاهش وزن و چربی سوزها نیز خطرناک است، چون چیزی 
به نام چربی سوز نداریم، اگر هم گاهی به غلط گفته می شود، برخی داروها چربی سوزند، به 
این معنی است که این داروها فقط می توانند جلوی جذب چربی را تا 30 درصد بگیرند. 
این چربی هضم نشده نیز توسط مدفوع دفع شده و بعضی اوقات مثل اسهال دفع می شود 

که در این صورت دل دردهای شدید در انتظار مادر است. 
به گفته رئیس انجمن تغذیه ایران اصولاً شیر دادن و استفاده نکردن از هله هوله و 

جلوگیری از زیاده خوری، وزن افزوده شده در دوران بارداری را کم می کند. 
وی خاطرنشان کرد: اگر شرایط بعد از حاملگی مناسب باشد، رژیم مادران باید متناسب 
با سن و سال و وزن و شرایط اقتصادی شان باشد، علاوه بر این رژیم باید در مقابل تأمین 
نیازهای مادر شیرده که نیازش بیشتر از دوران بارداری است، تمام مواد معدنی و ویتامین ها، 
اسید آمینه های ضروری، آنتی اکسیدان ها و فیبرها را دربرداشته باشد؛ یعنی تنوع و تعادل 
و تناسب رعایت شود و برای این که حجم شیردهی مادر با این رژیم کم نشود، باید کودک 

به طور کامل شیر مادر را بخورد تا شیردهی زیاد و نیاز کودک تأمین شود.

کدو تنبل خوش اخلاقتان می کند! 
خوردن کدو تنبل در فصول سرد سال می تواند اثراتی منحصر بفرد بر بدن بگزارد.

کارشناسان اعلام کرده اند مصرف کدو تنبل می تواند سبب کاهش وزن در افراد شود.
 گفتنی است، سایر سبزی ها چون کلم بروکسل نیز می تواند برای مبارزه با سرطان به 
افراد کمک کند و نیز مصرف دارچین می تواند به افزایش قدرت باروری در افراد کمک کند. 
 بر اساس جدیدترین تحقیقات بسیاری از میوه های پاییزی می توانند جایگزینی منحصر 

بفرد برای سایر خوراکی های چاق کننده باشند. 
کارشناسان اعلام کرده اند در میوه کدوتنبل ویتامین A و سایر ویتامین ها همچنین آنتی 

اکسیدان هایی چون لوتئین، Xanrhin و نیز کارتنوئید وجود دارد. 
 از جمله مزایای کدو تنبل تنها وجود 26 کالری در هر 100 گرم آن است که سبب بالا 

رفتن کلسترول و یا چربی های اشباع دربدن انسان نمی شود. 
 کارشناسان مصرف کدوتنبل را برای افزایش قدرت بینایی بسیار مفید معرفی کرده اند. 
حتی دانه کدو تنبل نیز یک منبع غنی از اسید آمینه است که تنظیم و بهبود هورمون 
خلق و خو و تنظیم ساعت بدن و جلوگیری از بروز بیماری  بویژه در فصول سرد سال 

می شود. 
 از جمله دیگر میوه های مفید پاییزی می توان سیب را نام برد که حاوی آنتی 
اکسیدان فیبرهای منحصربفرد است و می تواند به عنوان یک میوه مقوی مورد استفاده 

قرار گیرد.
 سیب همچنین با از بین بردن رادیکال های آزاد می تواند از ابتلای افراد به بیماری سرطان 

محافظت کند و ویتامین های گروه C وB بدن افراد را تامین کند. 
دارچین نیز به عنوان یک ادویه پاییزی می تواندعلاوه بر افزایش قدرت باروری در افراد، 

سبب افزایش میزان انرژی و دمای بدن در هوای سرد و نیز بهبود گردش خون شود.
 این ادویه همچنین می تواند سبب افزایش هضم غذا و تحریک دستگاه گوارش شود. 

 دارچین همچنین سبب تقویت سیستم ایمنی بدن، تسکین درد و ضد عفونی کردن 
بدن نیز می شود.

5

محققان دانشگاه کارنگی ملون از یک روش چاپ زیستی سه بعدی برای تولید بافت های نرم 
رونمایی کردند که می تواند برای تولید بافت قلب در آینده مورد استفاده قرار بگیرد.

زمانی که موضوع جراحی اندام های داخلی مطرح می شود، جراحی قلب از دشوارترین موارد 
در این زمینه است.

بافت قلب از جمله اندام هایی است که قابل ترمیم نیست و نیاز به پیوند عضو در آن مطرح 
می شود. محققان دانشگاه کارنگی ملون با استفاده از چاپ زیستی سه بعدی موفق به تولید بافت 
نرم شده اند که برای تولید اندام های داخلی بدن مورد استفاده قرار خواهد گرفت. پیش از این از 
مواد سفت در این چاپگرها استفاده می شد، اما این بار از مواد نرم برای تولید محصول استفاده 

شده که قادر به تولید اندام های داخلی هستند.
ادم فینبرگ، سرپرست این مطالعه اظهار کرد: ساخت بافت نرم برای قلب تحولی عظیم در 

استفاده از چاپگرهای زیستی سه بعدی است.
وی افزود: در این روش که FRESH نام داشته و جاسازی معکوس فرم آزاد هیدروژل های 

معلق است، یک ژل را داخل ژلی دیگر چاپ می کنیم.
محققان امیدوارند بتوانند از این روش برای چاپ سه بعدی قلب و عروق استفاده کنند. 

ارائه درمان خوراکی دیابت با پلیمر حاوی انسولین

ارتقای مهارتهای اجتماعی کودکان اوتیسم با افشانه بینی

دستاورد دانشمند ایرانی برای تشخیص آلودگی هوا با گوشی  هوشمند

ویروس تبخال به جنگ سرطان می رود

»کوروش  پروفسور  رهبری  به  استرالیایی  محققان 
کلانترزاده« از موسسه فناوری سلطنتی ملبورن )RMIT(  و 
دانش آموخته دانشگاه های تهران و صنعتی شریف، به طراحی 
و توسعه یک حسگر پرداختند که مولکول های دی اکسید 
نیتروژن موجود در هوا را بر روی تکه های فوق العاده نازک 

دی سولفید قلع جذب می کند.
 حسگر پروفسور کوروش کلانترزاده و تیمش با تجزیه و 
تحلیل میزان مولکول های دی اکسید نیتروژن موجود بر روی 
این تکه می تواند غلظت گاز موجود در جو اطراف را تعیین کند.

با توجه به گزارش سازمان جهانی بهداشت ، آلودگی هوا 
مبتنی بر دی اکسید نیتروژن باعث مرگ بیش از هفت میلیون 

نفر در سال می شود و کودکان و سالمندان به طور خاص در 
معرض این خطر هستند. با حسگر جدید بزودی می توان 
خطرناک  نیتروژن  دی اکسید  سطوح  از  اولیه  هشدارهای 
موجود در هوای اطراف را از طریق یک حسگر در گوشی های  

هوشمند دریافت کرد.
دی سولفید قلع همچنین به عنوان رنگدانه ای در پوشش ها 
استفاده شده و بطور خاص دارای یک میل طبیعی برای 
مولکول دی اکسید نیتروژن است، بدین معنی که به آن ها 
چسبیده و سایر انواع مولکول های گاز را نادیده می گیرد که 

این امر سبب دقت بسیار بالای حسگر می شود.
کلانترزاده اظهار کرد: عدم دسترسی عمومی به ابزارهای 

نظارت موثر، یکی از موانع اصلی برای کاهش اثرات مضر این 
گاز است اما سیستم های سنجش فعلی یا خیلی گران قیمت 
از گازهای  یا به سختی قادر به تشخیص این گاز  بوده و 
دیگر هستند. روش ما نه تنها مقرون بصرفه تر از روش های 
دیگر است، بلکه بهتر از حسگر هایی که در حال حاضر برای 
شناسایی این گاز خطرناک مورد استفاده قرار می گیرند، عمل 
می کند. دانشگاه RMIT در این پژوهش با آکادمی علوم چین 
همکاری می کند. دانشمندان دانشگاه کالیفرنیا در سن دیگو نیز 
در حال توسعه یک حسگر فشرده هستند که قادر به تشخیص 
دی اکسید نیتروژن هستند که معمولا از سوزاندن سوخت های 

فسیلی منتشر می شود. 

محققان با تزریق گونه ای از ویروس تبخال به بدن بیماران سرطانی موفق به حمله به 
سلول های سرطانی شدند.

 با وجود پیشرفت های چشمگیری که در علم پزشکی حاصل شده اما سرطان همچنان 
یکی از عوامل اصلی مرگ و میر در سرتاسر جهان به شمار می رود. در حال حاضر، درمان 
قطعی برای این بیماری کشف نشده اما محققان با آزمایشات و بررسی های مختلف امیدوارند 

بتوانند راه حلی علیه این بیماری مرگبار کشف کنند.
سرطان، اصطلاحی برای اطلاق به گروهی از سلول ها است که به صورت غیرطبیعی و 
بدون کنترل تقسیم شده و می  توانند به سایر بافت  ها حمله کنند. سلول  های سرطانی 
همچنین می  توانند از طریق خون و دستگاه لنفاوی به سایر نقاط بدن گسترش پیدا کنند. 
سرطان یک بیماری منفرد نیست، بلکه بسیاری از بیماری  ها را شامل می شود. اکنون 
محققان موفق به کشف روش درمانی جدیدی شده اند تا از رشد غیرطبیعی سلول های 
سرطانی در بدن جلوگیری کنند. در این روش، گونه ای از ویروس تبخال به بدن مبتلایان 
تزریق می شود که از توانایی شناسایی و همینطور حمله به سلول های سرطانی برخوردار 

است.
 سازمان غذا و داروی امریکا US Food and Drug Administration مخفف 
)FDA( مجوز درمان سرطان با کمک نوعی از ویروس تبخال با نام T-VEC را صادر 
کرده که می تواند به نجات جان انسان ها بشتابد. این ویروس از نظر ژنتیکی مهندسی 
شده و به عنوان مبارزی علیه سلول های سرطانی شناخته می شود که با کمک آن می 
توان به سلول های سرطانی تاخته و برای درمان برخی از سرطان ها مورد استفاده قرار 

بگیرد.
 Stephen Russell از محققان مایوکلینیک در این رابطه می گوید: »ما امیدواریم با 
کشف چنین روش هایی بتوانیم در مدت زمان کوتاهی به انواع سرطان ها غلبه کرده و راه 
حلی برای درمان مبتلایان به سرطان بیابیم.«  محققان معتقدند با استفاده از این ویروس می 
T-VEC ،توان ملانوم یا همان سرطان پوست را به طور کامل درمان کرد. از سوی دیگر

حامل پروتئین GM-CFS است که نقش چشم گیری در افزایش قدرت سیستم ایمنی 
بدن و همینطور رشد و تکثیر گلبول های سفید دارد. 

مشاهده آن سوی دیوار با بازتاب وای فای
 )MIT( محققان آزمایشگاه هوش مصنوعی و علوم رایانه موسسه فناوری ماساچوست

روش جدیدی را برای مشاهده سوی دیگر دیوار ایجاد کرده اند.
 این روش که RF-Capture نام گرفته، بر اساس تحقیقی انجام شده است که محققان 

ماساچوست از سال 2013 تاکنون بر روی آن کار می کنند.
عملکرد روش جدید به این گونه است: دستگاه حاوی یک فرستنده بی سیم است که 
سیگنال رادیویی ارسال می کند. گیرنده دستگاه سپس سیگنال بازتاب شده توسط بدن 
پنهان در پشت دیوار را دریافت می کند. سپس یک الگوریتم با استفاده از این داده ها می تواند 

سایه بدن را در سوی دیگر دیوار تشخیص دهد.
دستگاه همچنین قادر خواهد بود بین افراد مختلف )تا 15 نفر( با دقت 90 درصد تمایز 

قائل شده و حرکت و حالت آن ها را دنبال کند.
روش های دیگری برای پیگیری آنچه چشم بطور طبیعی قادر به دیدنش نیست، ابداع شده 
است. محققان دانشگاه واشنگتن فناوری HyperCam را با همکاری شرکت مایکروسافت 
تولید کرده که از تصویربرداری ابر طیفی استفاده می کند. این دستگاه بجای ارسال امواج 
رادیویی از نور مرئی و نزدیک مادون قرمز برای مشاهده زیر سطوح استفاده می کند. از این 
فناوری در حال حاضر در صنایع و برای مثال در ایمنی غذا به منظور تشخیص آلوده بودن 

مواد استفاده می شود.
در سال 2014 نیز دانشمندان دانشگاه کالیفرنیا در سانتاباربارا، ربات های امدادرسانی 
ساختند که در زمان کار جمعی به ارسال و دریافت سیگنال های بی سیم برای یکدیگر به 

منظور تعیین وجود افراد در داخل ساختمال می پردازند.

تولید بافت نرم قلب با چاپگر سه بعدی

برای پیشگیری از سرماخوردگی چه بخوریم؟ 
هفته گذشته نتیجه مطالعه ای منتشر شد که بر اساس آن این احتمال وجود دارد بین 

موز و داروهای مقابله کننده با آنفلوانزا ارتباطی وجود داشته باشد. 
متخصصان تغذیه معتقدند در حال حاضر مواد غذایی بسیاری وجود دارد که می تواند 
بهترین گزینه جهت پیشگیری از ابتلا به سرماخوردگی و آنفلوانزا در دو فصل پاییز و 

زمستان باشد. 
همچنین درحالیکه این مواد غذایی در تمام طول سال از جمله خوراکی های در دسترس 
به حساب می آید که افراد از آن ها مصرف دارند، افزایش میزان مصرف آنها در وعده های 
غذایی طی این شش ماه مقاومت بدن را در مقابل ویروس سرماخوردگی افزایش داده و 

در صورت ابتلا به آن، مدت زمان تداوم بیماری را کاهش می دهد. 
از جمله مواد خوراکی که گزینه های مناسب برای ارتقاء سطح ایمنی، پیشگیری و درمان 

سریع آنفلوانزاست، می توان به موارد زیر اشاره کرد: 
موز: کارشناسان در بررسی انجام شده دریافتند »لکتین« موجود در موز در درمان 
سرماخوردگی در موش ها موثر است. همچنین این ماده در درمان بیماری های دیگری 
همچون سارس، مرس و حتی ابولا هم کمک کننده است. در حقیقت این ماده با 

چسبیدن به قند موجود بر سطح ویروس، مانع از ورود آن به سلول می شود. 
کارشناسان همچنین با بیان اینکه لازم است آزمایش های بیشتری روی نمونه های 
انسانی انجام شود، اظهار داشتند: به هر حال مصرف این میوه به دلیل برخورداری از دو 

ویتامین C و B6 به عنوان ارتقاء دهنده سطح ایمنی توصیه می شود. 
سبزیجات دارای برگ سبز تیره: اکثر افراد برای تامین ویتامین C مورد نیاز خود به 
هنگام سرماخوردگی به مصرف آب پرتقال رو می آورند اما باید در نظر داشت با خوردن 
این نوشیدنی مواد قندی وارد بدن خود کرده که التهاب زا هستند به همین دلیل می توان 

با مصرف انواع سبزیجات دارای برگ های سبز تیره این نیاز را بر طرف ساخت. 
بادام: این خوراکی دارای ویتامین E است که طبق مطالعات انجام شده این ویتامین با 
تنظیم کردن سیستم ایمنی بدن موش ها، آن ها را در برابرعفونت های باکتریایی عامل ذات 
الریه مصون نگه می دارد.  لوبیا از جمله دیگر مواد خوراکی است که مصرف آن در این دو 
فصل توصیه می شود. لوبیا به دلیل داشتن آهن به رساندن اکسیژن به سلول ها،  بافت ها و 
دیگر اعضای بدن کمک می کند و درصورتیکه بدن از وجود کافی این ماده محروم باشد 
بیشتر در معرض ابتلا به بیماری قرار می گیرد. آهن در انواع مختلفی از مواد خوراکی یافت 

می شود که می توان به لوبیا اشاره کرد. 

کدام ریزش مو برگشت پذیر است؟ 
یک متخصص پوست و مو با بیان این که ریزش مو دو نوع قابل برگشت و غیر قابل  

برگشت دارد، گفت: اگر موها دچار ریزش شده ولی ریشه آن سالم باشد، دوباره رشد 
خواهد کرد و قابل برگشت است، ولی اگر ریشه موها صدمه دیده باشد، ریزش آن غیر 

قابل برگشت خواهد بود. 
دکتر محمد امیدیان اظهار کرد: زمانی که ریزش به دلیل آسیب در ناحیه ساقه موها 
باشد از آنجا که ریشه سالم است، مو دوباره رشد خواهد کرد. ولی در صورتی که ریزش 

آن ریشه ای باشد، غیرقابل برگشت خواهد بود. 
وی با اشاره به علل ریزش موی غیرقابل برگشت عنوان کرد: بیماری های التهابی و 
عفونت پیاز مو از علل ریزش موی غیرقابل برگشت است که جهت درمان آن باید هر چه 

سریع تر اقدام به متوقف کردن بیماری اصلی کرد. 
این متخصص پوست و مو با بیان این که گاه ایجاد تغییر در سیستم داخلی بدن نیز 
موجب ریزش مو از نوع برگشت پذیر می شود، گفت: بروز تغییراتی در بدن مانند کم کاری 
تیروئید، در پیش گرفتن رژیم های غذایی سخت و کم خونی موجب ریزش مو می شود که 

برای درمان آن باید علل زمینه ای مربوط را اصلاح کرد. 
امیدیان افزود: برخی دختران و زنان عادت دارند موهای خود را خیلی محکم ببندند که 
همین امر موجب ایجاد فشار زیاد به ریشه موها و ریزش آن می شود. باید توجه داشت در 
هفته ها و ماه های ابتدایی که موها با فشار بسیار زیادی بسته می شوند، ریزش مو احساس 
نمی شود ولی در طولانی  مدت حتما موجب آسیب جدی بویژه در ناحیه ای که بیش 
از اندازه در معرض فشار قرارگرفته، خواهد شد.  وی با اشاره به اهمیت تغذیه سالم در 
پیشگیری از ریزش مو گفت: نیاز افراد به مواد مغذی متفاوت است، اما به طور کلی کمبود 
و عدم مصرف کافی مواد معدنی، آهن، پروتئین و غیره در ریزش مو تاثیر زیادی دارد.  
این متخصص پوست و مو اظهار کرد: ریزش مو ارتباطی به کوتاهی و بلندی آن ندارد، اما 
چون ریزش موهای بلند بیشتر به نظر می رسد، افراد فکر می کنند در صورت کوتاه کردن 

موی خود، میزان ریزش آن کمتر می شود. 

دانشمندان دانشگاه سانتا باربارا در کالیفرنیا در حال توسعه 
یک کپسول خوراکی هستند که پس از بلعیده شدن، به 
دیواره روده چسبیده و شروع به انتشار هورمون انسولین 

می کند.
 صدها میلیون نفر در سراسر جهان از بیماری دیابت 
رنج می برند که بخش قابل توجهی از آن ها ناچار به تزریق 
انسولین هستند. از آنجا که اکثر مردم ترجیح می دهند که 
دارو را به شکل قرص و با آب بطور منظم مصرف کنند، 
سالهاست که دانشمندان در سراسر جهان به دنبال یک روش 
موثر برای ارائه انسولین به صورت خوراکی هستند. مشکل 
عمده مصرف این کپسول ها به صورت خوراکی این است که 
هورمون انسولین پس از بلعیده شدن و قبل از این که بتواند 
اثرگذار باشد، در دستگاه گوارش توسط آنزیم های گوارشی 

تجزیه می شوند.
دانشمندان با جای دادن انسولین در داخل لیپوزوم ها 
یا نانوذرات، از تخریب آن قبل از اینکه جذب بدن شود، 
از  نوع جدیدی  تولید  به  این روش  جلوگیری می کنند. 
چسب حاوی انسولین از جنس پلیمرهای قابل جذب در 
مخاط منجر شده که درون یک پوسته محافظ در داخل 

بدن حمل می شود.
محققان با تقویت قدرت نفوذ این دارو در روده و قرار دادن 
آن در داخل یک پوشش کپسولی )یک پلیمر مانع برای 
محافظت از اسیدی شدن معده(، موفق به طراحی قرصی 
شدند که محموله خود را فقط در زمان مناسب حل و منتشر 
می کند. چسب های مورد نظر، برای تحویل دقیق و موثرتر 

انسولین به دیواره روده می چسبند.
محققان هم قدرت چسبندگی و هم انتشار این چسب را 
آزمایش کردند  که شامل اندازه گیری نیروی مورد نیاز برای 
جدا کردن پوسته این تکه توسط دیواره روده بعد از 30 
دقیقه و انتشار دارو ها در روده موش و خوک آزمایشگاهی 
بود. به گفته آن ها، چسبندگی این چسب عالی است و 
می تواند انسولین را به طور صد در صد منتشر و در عرض 

پنج ساعت نفوذ کند.
محققان پس از آزمایش غلظت های مختلف، دریافتند 
که چسب های انسولین  با 10 درصد قدرت نفوذ، می توانند 
بیشترین تاثیر را داشته و سطح قند خون افراد را در مقایسه 
با گروه کنترل که تحت درمان نبودند، تا 70 درصد سطوح 

عادی پایین بیاورند.

دانشمندان اکنون در حال ادامه تحقیقات برای انتشار 
سریعتر و طولانی مدت انسولین، با استفاده از آزمایش این 

چسب بر روی موش ها هستند. 

محققان دانشگاه سیدنی استرالیا برای نخستین بار دریافتند که درمان از راه بینی با هورمون مصنوعی اکسی توسین که اغلب 
برای القای زایمان در زنان باردار استفاده می شود، می تواند مشکلات اجتماعی، احساسی و رفتاری کودکان مبتلا به اوتیسم 

را نیز کاهش دهد.
این همچنین نخستین کارآزمایی بالینی در مورد بهره وری، قابل پذیرش بودن و ایمنی داروی افشانه بینی اوکسی توسین در 

کودکان مبتلا به اوتیسم است.
اوتیسم مجموعه ای از اختلالات رشدی پیچیده مغز است که توسط اختلال در تعامل اجتماعی، ارتباطات و رفتارهای 

کلیشه ای و تکراری مشخص می شوند. در حال حاضر هیچ درمان پزشکی برای این بیماری ها وجود ندارد.
در پژوهش جدید، 31 کودک سه تا هشت ساله برای پنج هفته، روزی دوبار اکسی توسین به شکل افشانه بینی دریافت 

کردند. پس از این درمان، والدین کودکان از واکنش  بیشتر اجتماعی کودکان در خانه خبر دادند.
در کل، افشانه بینی بخوبی توسط کودکان پذیرفته شد و رایجترین عوارض جانبی آن، تشنگی، ادرار کردن و یبوست بود.

یافته های جدید، نخستین پیشرفت جدید در تولید درمان های پزشکی برای نقایص اجتماعی است که مشخصه اوتیسم 
هستند . 

قبل از پرداختن به اثر بازدارندگی و درمان پوکی استخوان از طریق تغذیه به دو دسته از 
عوامل زمینه ساز پوکی استخوان اشاره کوتاهی به عمل می آید که شامل عوامل غیرقابل 

تغییر و عوامل قابل تغییر می باشد:
  عوامل زمینه ساز پوکی استخوان 

1- اولین عامل غیرقابل تغییر روند افزایش سن می باشد که همواره اثر منفی دارد.
 2- دومین عامل تغییرات زمینه ارثی و یا ژنتیکی می باشد که ممکن است به دو صورت 
منفی یا مثبت تاثیرگذار باشد. عوامل قابل تغییر خود به سه دسته تقسیم بندی می گردند 

که شامل:
 الف- انواع هورمون ها مخصوصا هورمون های جنسی مردانه و زنانه 

ب- گروه های تشکیل دهنده تغذیه روزمره )مخصوصا پروتئین ها، کلسیم، فسفر، فلور، بور، 
منیزیم، ویتامین D، که نقش کلیدی دارند(.

 ج- فعالیت های مختلف بدنی و ورزش و نرمش
 تقسیم بندی پوکی استخوان

 1- پوکی استخوان اولیه: در ارتباط کامل با روند افزایش سن مخصوصا در بانوان نمود 
پیدا می کند.

 2- پوکی استخوان ثانویه:  تحت تاثیر عوامل مختلف درونی و بیرونی آغاز و پیشرفت می 
نماید. مثل درمان با استروئیدها، اختلالات ایجاد شده در عملکرد غدد درون ریز، کوچکی 

و یا آرتوفی گنادها.
 اختلالات هضم و جذب یا سوءتغذیه و سوءجذب ناشی از بیماری های دستگاه گوارش 
و بالاخره عدم دریافت کافی کلسیم از طریق تغذیه روزمره که به صورت خودکار روی 
عملکرد پاراتیروئید اثرگذار می باشد و به افزایش ترشح پاراتورمون منجر می گردد، که به 
عنوان بازدارنده کاهش دفع کلسیم از طریق ادرار و افزایش ساخت 25-1دی هیدروکسی 
کوله کلسیفرول یا ویتامین D3 در کلیه می گردد که باعث افزایش جذب کلسیم از طریق 

دستگاه گوارش می شود.  
با بکار افتادن این مکانیسم، در صورت عدم تامین کلسیم کافی و مورد نیاز بدن از طریق 
خورد و خوراک، )اگر سطح کلسیم در بدن به حد لازم رسانیده نشود( عملکرد دیگری از 
طریق این تاثیر افت سطح کلسیم در سرم خون اختلالاتی در عملکرد ارگان های حساس 

حیات بخش بدن از جمله عضله قلب و عضلات دیگر رخ ندهد.  
از این رو در طول سه دهه اول زندگی یعنی از تولد تا 10 سالگی، 12 تا 20 سالگی، و از 
20 تا 30 سالگی فعالیت استخوان سازها از استخوان خوارها بیشتر می باشد با تقویت عوامل 
مساعدکننده ذخیره سازی و انباشت اسکلت، مواد لازم را جهت تامین نیازهای اضافی در 
دوران حاملگی، شیردهی و حتی بعد از یائسگی با بهبود تغذیه و تامین کلسیم مورد نیاز توام 

با حرکت بدنی مناسب و بهره گیری از تابش مستقیم نور آفتاب تامین خواهد نمود. 
گرچه نوع و کیفیت و کمیت تغذیه در تمامی برهه های زندگی از جمله فاکتورهای کلیدی 
محسوب می گردد ولی عوامل موروثی و ژنتیکی در نژادهای مختلف و کشورهای متفاوت 
باعث آن می شود در قبال عدم دریافت کلسیم کافی از طریق تغذیه روزمره شدت و حد 
بروز پوکی استخوان با درجات یکسانی نباشد.   بررسی های به عمل آمده و آمارهای ارائه 
شده حتی در کشورهای اروپایی عوامل ژنتیکی را در بروز پوکی استخوان با درجات یکسانی 
به ظهور نرسد و بررسی های به عمل آمده و آمارهای ارائه شده حتی در کشورهای اروپایی 

شیوع بین 40- 60 درصد گزارش نموده اند.
 فعالیت های بدنی 

ورزش ها و فعالیت های بدنی در جلوگیری از خروج کلسیم از اسکلت بدن مخصوصا 
در سنین بالاتر بسیار اثر مثبتی دارد. آمارهای ارائه شده در قبال افزایش شکستگی ها در 
کشورهای مرفه و صنعتی ناشی از آفت شدید فعالیت های بدنی را به وضوح به تصویر کشیده 
است.    معمولا در سومین دهه زندگی افراد )20- 30 سالگی( در صورت فراهم بودن شرایط 
محیطی از بعد تغذیه و تحرک، بالاترین پیک فعالیت )استئوبلاست ها( یا استخوان سازها 
می باشد، انباشتگی و تراکم استخوان های بدن رخ می دهد و از آغاز دهه چهارم به بعد به 
طور تدریجی فعالیت های استخوان خوارها یا )استئوکلاست ها( افزایش می یابد که در هر 
سال یک درصد از تراکم استخوان های بدن را کاهش می دهد از این زمان به بعد تنها وسیله 
پیشگیری از روند صعودی خطرات ایجاد شکستگی، تامین کلسیم مورد نیاز از طریق منابع 

غذایی یا مکمل بازی می باشد.
 فسفر

 تغییر نسبت )Ca( کلسیم به )P( فسفر به نفع فسفر در تغذیه روزمره اثر منفی در تامین 
کلسیم مورد نیاز روزانه دارد.

 K ویتامین 
ویتامین K جهت ساخت گاما کربوکسیل گلوتامین لازم می باشد. این اسید آمینه نه تنها 
از یکی از فاکتورهای مورد نیاز لخته کردن خون تلقی می شود بلکه در ساخت استئوکلسین 
نیز دخیل می باشد و چنانچه به اندازه کافی تامین نگردد یا به علت درمان با داروهای رقیق 

کننده خون شخص نتواند به مقدار لازم اسید گاما کربوکسیل گلوتامین بسازد روند پوکی 
استخوان سرعت خواهد گرفت.

 D ویتامین 
مهم ترین فرم ویتامین D به صورت پیش نیاز ویتامین D3 خود یا D2 )ارگوکلسی فول( 
از منابع گیاهی خوراکی دریافت می شود که تحت تاثیر تابش مستقیم آفتاب بر پوست بدن، 
تبدیل به ویتامین D3 فعال یا کوله کلسیفرول می شود. این فرم فعال ویتامین D از طریق 
مصرف منابع غذایی حیوانی با مصرف شیر، زرده تخم مرغ، جگر و... نیمرو تامین می گردد. 
ویتامین D3 از عوامل افزایش جذب کلسیم از طریق دستگاه گوارش و رسوب دادن و 

انباشتن آن در اسکلت بدن می باشد.
  ویتامین D3 جذب شده از طریق کبد به 25 هیدروکسی کوله کلسیفرول تبدیل و در 
عضلات و بافت چربی ذخیره می گردد. یافته های جدید نشان می دهد تامین کامل نیاز به 
ویتامین D3 در تمام سنین خطرات زیادی را از افراد دور می سازد مخصوصا در قبال نوزادانی 
که شیر مادرشان به مقدار لازم قادر به تامین ویتامین D3  نبوده و از این رو می باید با دادن 
مکمل، کودکان را از نرمی استخوان و سایر بیماری ها حفاظت نمود. از جمله تامین ویتامین 
D3 در حد ایده آل خطر بروز تومور در ارگان های مختلف را کاهش داده و به موازات آن 
احتمال ابتلا به بیماری های خودایمنی و اختلالات روانی و ضعف عضلانی جلوگیری می 
نماید.  متاسفانه به علت کمبود گسترده ویتامین D3 علاوه بر افزایش بیماری های گفته 
شده روز به روز به تعداد افرادی که دچار شکستگی استخوان های بدن مخصوصا مچ ها، لگن، 

دست و پاها می گردند افزوده می شود مخصوصا در میانسالان و سالمندان.
 نمک طعام 

کلروسدیم یا به طور اعم ترکیبات حاوی سدیم و غذاهای سرشار از آن موجبات افزایش 
دفع بیشتر کلسیم را فراهم نموده و زمینه بروز و گستردگی پوکی استخوان را فراهم می سازد 
از این رو قویا توصیه می گردد هر چه زودتر نسبت به کاهش مصرف مستقیم نمک در تهیه 
غذاهای خانگی و عدم قرار دادن نمکدان بر سر سفره در سطح خانواده ها اقدام و از مقدار 
مصرف تنقلات حاوی نمک و سس های طعم دهنده، فرآورده های گوشتی حاوی نمک زیاد 
از انواع سوسیس ها و کالباس ها و به طور کلی fast food و غذاهای آسان در دسترس و 

حاضری خودداری و یا از میزان آنها به تدریج کاسته شود.
 دوران شیردهی و حاملگی ها

 نیاز به تامین کلسیم اضافی می باشد که متاسفانه حتی با افزایش مصرف منابع حاوی 
کلسیم مثل شیر که در دوران بارداری تا 3 لیوان و در دوران شیردهی 4 لیوان توصیه و گاهی 

مصرف نیز می گردند ولی از خروج کلسیم از اسکلت مادر جلوگیری نمی شود.
 بررسی های گسترده به عمل آمده در قبال مادران جوان شیرده نشان می دهد که در یک 
دوره شش ماهه شیردهی مادران کم سن و جوان از تراکم قبلی استخوان هایشان به مقدار 

5-7 درصد کاسته می شود. مخصوصا در نواحی ستون مهره ها و لگن.
  گرچه سازش های متابولیکی به طور طبیعی سطح جذب کلسیم را در دوران بارداری و 
شیردهی افزایش می دهد ولی به علل مختلف مخصوصا تغذیه غلط و عدم تحرک و بهره 
مندی از تابش مستقیم آفتاب بر روی پوست امکان تامین و جایگزینی کلسیم از دست رفته 
وجود ندارد و می باید با مصرف مکمل های کلسیم و ویتامین D3 توصیه شده از طرف 
متخصصین و تنوع تعادل تغذیه روزمره و فعالیت های بدنی مناسب از روند و سرعت پوکی 

استخوان ها جلوگیری شود.

نقش تغذیه در جلوگیری و درمان پوکی استخوان 
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اجتماعی 6

تفاوت یادگیری دخترانه و پسرانه
این باور غلط در ذهن خیلي ها شکل گرفته که یادگیري پسران بهتر و بیشتر از دختران 
است یا پسران باهوش ترند. حتي خیلي ها براي چنین باوري نظریه تراشي هم مي کنند. 
مثلاً مي گویند چون مغز مردان از مغز زنان بزرگ تر است، پس باهوش ترند. اما تحقیقات، 
چیز دیگري را نش��ان مي دهد. یادگیري مهارت ها و علوم در این دو جنس به گونه اي 
متفاوت اتفاق مي افتد و در واقع، دختران و پسراین به طور متفاوتي یاد مي گیرند و همین 

تفاوت در یادگیري آنهاست که باعث برخي قضاوت هاي نادرست در این زمینه مي شود.
کلاس هاي دخترانه، کلاس هاي پسرانه: پسرها در یادگیري و به خصوص در سنین 
پایین تر بیشتر از فضا استفاده مي کنند. وقتي پسر و دختري به اتفاق سر میزي مي نشینند 
تا درس بخوانند یا بازي کنند، معمولاً پسر پس از دقایقي فضاي بیشتري از میز را به خود 
اختصاص مي دهد. بسیاري از آموزگاران به این مسأله بي توجه بوده و پسرها را بي ادب، 
بي نزاکت و ناتوان در کنترل معرفي مي کند در حوالي که این طور نیست. دخترها هنگام 
یادگیري نیازي به اینکه به اطراف حرکت کنند یا جا به جا شدن نه تنها مغز خود را تحریک 
مي کنند، بلکه رفتارهاي تکانه اي خود را کنترل مي نمایند. در مقابل، چشم دختران متوجه 
رنگ ها و انواع بافت هاست. براي ایجاد انگیزه در آنها نیازي نیست معلم زیاد حرکت کند 
)برخلاف پسران(. دختران در کنار هم و با خوب دیدن مي توانند خوب کار کنند. همچنین 
استفاده از زنگ هاي زیاد در آموزش هاي تشریحي و یا استفاده از گچ هاي رنگي روي تخته 

نیز مي تواند توجه آنها را جلب کند.
شنیدن دختران و پسران، متفاوت است: پسرها و دخترها حس شنیداري متفاوتي 
دارند. محققان معتقدند اگر کسي با صداي بلند صحبت کند دخترها آن را به عنوان فریاد 
تلقي مي کنند. آنها فکر مي کنند آن شخص، عصبي یا معترض است. دخترها حس شنوایي 
حساس تري دارند. آنها صداهایي با فرکانس بالاتر را نسبت به پسرها بهتر مي شوند. به 
معلمان در کلاس هاي دخترانه توصیه مي شود مراقب لحن و صداي خود باشند. در مقابل، 
صداي معلم براي پسرها باید محکم و حتي هیجان زده باشد. دستگاه عصبي خودکار پسرها 
باعث مي شود که آنان در حالت ایستاده؛ در حال حرکت و در دماي 21 درجه سانتي گراد 
هوشیارتر باشند. استرس در پسران موجب مي شود تا جریان خون به سمت مغز آنها بیشتر 
شود. اما این جریان در دختران فعال نیست. آنها در حالت نشسته و در هواي گرم حدود 
دماي 24 درجه سانتي گراد هوشیارترند. دخترها وقتي با ترس یا تهدید مواجه مي شوند، 
خون به سمت روده هاي آنها مي جهد و سبب ایجاد حس دلواپسي و اضطراب مي شود. 
معلمان مي توانند کمک کنند تا دختران در فضایي که در آن احساس امنیت مي کنند، 

آرامش شان بیشتر شود.
تفاوت هاي رشدي و ساختاري: در اغلب موارد، رشد مغز دخترها سریع تر از مغز پسرها 
رخ مي دهد. دخترها یک سال زودتر از پسرها به مهارت هاي کلامي مي رسند. به همین 
سبب است که در اغلب مواقع، دختران پیش دبستاني سریع تر از پسرها خواندن را یاد مي 
گیرند و فهرست لغات و کلماتي که مي دانند در مقایسه با پسرها بیشتر است. دخترها در 
مجموع بهتر مي شنوند؛ حس بویایي قوي تري دارند و به کمک سر انگشتان و پوست خود 
اطلاعات بیشتري را دریافت مي کنند. دخترها از توانمندي کلامي بیشتر ي برخوردارند. از 
این رو در جریان فرآیند یادگیري مي بینیم دخترها در حال یادگیري از کلمات استفاده مي 
کنند، اما پسرها اغلب در سکوت درس مي خوانند. پسرها در مجموع به مراتب کمتر حرف 
مي زنند و به طور کلي، جنس مذکر در بخش هایي از نیمکره راست مغزش با پیشرفت 
هاي بیشتر روبه رو مي شود. در نتیجه، توانایي هاي فضایي مانند اندازه گیري، طراحي هاي 

مکانیکي و خواندن نقشه و جغرافي در آنها بیشتر است.
تفاوت هاي کارکردي: تحقیقات نشان داده است مغز زنان در حالت استراحت به اندازه 
مغز مردان در حال کار فعال اس��ت. مغز زنان که هرگز در حالت آرامش قرار نمي گیرد، 
امتیازات یادگیري بیشتري دارد. از آنجا که مغز مردان در بسیاري از شرایط به اندازه مغز زن 
ها فعال نیست؛ به سرعت بیشتري تحت تأثیر تحریک، کلافه مي شود. در زمینه حافظه هم 
تفاوت هاي قابل ملاحظه اي میان زن و مرد هست. دخترها به طور کوتاه مدت مي توانند 
اطلاعات بیشتري را در حافظه خود نگه دارند، اما پسرها اگر موضوعي برایشان جالب باشد، 
آن را بهتر در حافظه بلندمدت خود حفظ مي کنند. تفاوت هاي تحصیلي: پسرها تکانه 
اي تر هستند و دخترها ساکت تر، پسرها سر کلاس درس پر سر و صداتر هستند و دخترها 

ساکت تر. دخترها ملاحظه کارتر هستند و پسرها پرخاشگرتر و رقابت آمیز. 
با آنکه تلاش شده است نقطه ضعف دخترها در ریاضیات و علوم برطرف شود؛ هنوز در 
حد عالي مي بینیم که پسرها در ریاضیات و فیزیک جلوتر از دخترها هستند. نمي توان 
گفت که جنسیتي برتر و جنسیتي ضعیف تر است. در زمینه هایي پسرها از دخترها برترند. 
تفاوت هاي موجود در طرز یادگیري پسران و دختران دلیل خوبي است تا آموزگاران به این 
نتیجه برسند که پسرها و دخترها به شیوه هاي متفاوت یاد مي گیرند. گرچه تلاش براي 
آرام کردن پسرها و توجه کردن به دخترها در کلاس ضروري است، هدف غایي در کلاس 
نباید این باشد که کاري کنیم تا دخترها و پسرها به یک اندازه بلند حرف بزنند یا به یک 

اندازه برتري طلب باشند. 
تفاوت نگاه: بر پایه اطلاعاتي که از تکنولوژي پزشکي داریم مي توانیم دخترها و پسرها 
را آموزش دهیم. آنها متفاوت از یکدیگر مي بینند. ساختار چشم پسرها و دخترها یکسان 
نیست. چشم پسرها به گونه اي است که با حرکت تناسب دارد. آنها جهان را مانند جسمي 
که در فضا در حال حرکت اس��ت، مي بینند. زن ها و مردها حتي اش��یا را به گونه هاي 

متفاوتي مي بینند.

مواظب باش بچه بغلی نشه!
هر نوزادی که به دنیا می آید، همه اطرافیان اعم از اعضای خانواده، دوست، آشنا، همکار 
و همکلاسی، رسالت خود می دانند به والدین و نزدیکان نوزاد یادآور شوند که »زیاد بغلش 

نکنیدا، بچه بغلی می شه.« 
این جمله آنقدر در همه دید و ازدیدهای »قدم نورسیده« تکرار می شود که والدین گمان 
می کنند یک قانون غیرقابل تغییر است. تازه مادران باورشان می شود بزرگ ترین بلا و 
مصیبتی که ممکن است یقه وقت و انرژی شان را بگیرد، بغلی شدن بچه است و همه 
تلاش شان را می کنند که با وجود خواست قلبی خودشان و گریه های نوزاد ، تسلیم 
نشوند و تا می توانند کودک را در گهواره یا تختش همراهی کنند و از در آغوش گرفتن 

او امتناع می کنند. 
با نوزاد لجبازی نکنید

ش��اید ش��ما هم از آن دسته والدینی هس��تید که گمان می کنید از لحظه تولد باید 
عزمتان را جزم کنید تا کودکی لوس تحویل جامعه ندهید و یک انسان قوی و شجاع 
و خودساخته بارآورید. تصمیم شما قابل درک و ستایش است اما مطمئن باشید تا قبل 
از 14ماهگی نباید به کودک بیاموزید برای برآوردن خواسته هایی که زبان تقاضایشان را 
ندارد به گریه های طولانی و جیغ های سرسام آور متوسل شود. او حتی تا قبل از 6 تا8 
ماهگی شما را جدای از خودش نمی داند و شما را با خودش یکی می داند. پس بهتر است 

احتیاجات کودک تان را فورا برایش برآورده کنید. 
آیا شما در حال تهیه کودك لوس هستید؟

اگ��ر نوزادتان خیلی کوچک اس��ت حین در آغوش گرفتن او حتما از س��ر و گردنش 
محافظت کنید. اگر او را صاف و به حالت ایستاده بغل می کنید حتما با یک دست کمر او 

را نگه دارید چون نوزاد هنوز آنقدر بزرگ نشده که بتواند بدنش را سفت و شق نگه دارد
ش��ک نکنید که با درآغوش نکش��یدن کودک و رهاکردن او به جیغ و فریاد زدن، از 
فرزندتان یک کودک لوس ساخته اید. چرا؟ چون کودک شما یاد گرفته که برای خواسته 
هایش باید گریه کند و تا دست به مانور اساسی و جدی نزند، کسی به فریادش نمی رسد. 
شاید با خودتان بگویید: »آخه تا کی این بچه باید آویزون من باشه، من کار و زندگی دارم«. 
باید به شما بگوییم که اگر دلتان می خواهد بچه ای داشته باشید که همیشه دچار ترس 
از دست دادن باشد و با احساس عدم امنیت و استرس رشد کند، او را به گهواره و تخت و 
زمین بسپارید. اما اگر آماده در آغوش کشیدن هستید، تا 14 ماهگی می باید هر زمان که 

کودک نیاز به آغوش شما دارد، دریغ نکنید. 
آیا بگذارم بغلش کنند؟

در آغوش کشیدن نوزاد لذتبخش است. همه نزدیکان دلشان می خواهد نوزاد شما را 
بغل کنند. اما والدین و تازه مادرهای حساس معمولا ترس ویژه ای دارند و دلشان شور 
می زند که کودک را بغل بقیه بدهند. اما کودک شما نیاز دارد که دیگران و اطرافیانش را 
بشناسد. این مسئله حائز اهمیت است. این بغل کردن ها به کودک شما عشق، احترام و 
امنیت هدیه می دهد.کاری که شما باید انجام دهید امتناع از بغل کردن نیست بلکه رعایت 

راه های صحیح بغل کردن نوزاد است. 
رشد عاطفی کودك

شاید باور نکنید که در آغوش کشیدن کودک چه آثار عمیقی در روح و تربیت او دارد. 
ارتباط جس��می و عاطفی با کودک سبب افزایش اش��تهای نوزاد می شود. به جز این، 
مقاومت او را در برابر عوامل عفونی تقویت می کند. رشد روحی، عاطفی و شناختی کودک 
بهتر اتفاق می افتد. کودکانی که از صفر تا 2سالگی بیشتر در آغوش بوده اند و نیاز به بغل 
شدن در آنها ارضا شده است، تکلم بهتری دارند و از اعتماد به نفس بیشتری برخوردارند.

مادران فرزندان شیرخشکی 
کودکانی که به هر دلیلی از خوردن شیرمادر محرومند و با شیرخشک تغذیه می شوند 
نیاز بیشتری به در آغوش بودن دارند؛ چرا که فرصت در آغوش بودن به خاطر شیرخوردن 
را از دست می دهند و برخی مادران، شیشه شیر را هم وقتی نوزاد در تخت خوابیده یا 

توی گهواره است به او می دهند اما این اشتباه است.
متخصصان چه می گویند؟

نظر روانشناسان کودک و پژوهشگران، عکس نظر عامه مردم است. آنها معتقدند که نوزاد 
باید بغلی باشد. نه فقط موقع شیر دادن که در هر فرصت دیگری خوب است که کودک 
در آغوش کشیده شود. یعنی کار درست این است که نوزاد را در روزهای اول روی سینه 
مادر بخوابانید تا او صدای قلب مادر را بشنود و اگر مادر شرایط جسمی مناسبی ندارد، پدر 

این کار را انجام دهد و اگر پدر هم نمی تواند دیگر نزدیکان حتما او را در آغوش بگیرند.
چطور نوزاد خود را بغل کنید

به محض این که نوزادی متولد می شود انگار که مادر او به طور طبیعی می داند چطور 
باید فرزند خود را در آغوش بگیرد. با کدام دستش بچه را بغل کند و با چه دستی از کدام 
قسمت از بدن او محافظت کند. با این حال در آغوش گرفتن نوزاد باید ها و نباید ها و البته 

انواعی دارد که در این مطلب به برخی از آن ها اشاره می شود:
1. هرگز بچه را طوری بغل نکنید که دو دستان شما روی شکمش قرار بگیرد طوری 
که پا هایش آزاد باش��د و به روبه رو دید داش��ته باشد. در واقع شما بچه را از شکم بغل 
کرده اید و دستان تان را دور شکمش حلقه کرده اید؛ کاری که باعث می شود ناخودآگاه 
فشار زیادی به شکم و معده نوزاد شما بیاید و در بلند مدت برایش دردسرساز شود. پس 

از چنین روشی بپرهیزید.
2. به منظور آرامش بخشیدن به نوزادتان راه خاصی برای بغل کردن او وجود دارد. در 
این روش باید از دست مسلط خود استفاده کنید. سر نوزاد باید کف دست مسلط شما 
قرار بگیرد و بقیه بدن او روی ساعد و بازوی تان باشد و حتی الامکان به بدن شما نزدیک 
شود. برای محافظت هر چه بیشتر از نوزادتان دست دیگر را روی بدن او حائل کنید تا در 

صورت نیاز از آن دست هم برای نگهداری بچه استفاده کنید.
3. در آغوش گرفتن گهواره ای برای مواقعی مناسب است که شما می خواهید فرزندتان 
را ش��یر بدهید. در این روش سر نوزاد شما باید روی بازوی تان قرار بگیرد. ساعد همان 
دست تان باید زیر بدن نوزاد قرار بگیرد. در عین حال باید پشت باسن فرزند خود را با کف 

دست نگه دارید تا کوچولوی شما در شرایط امن شیر بخورد.
4. دست مسلط خود را به حالت صندلی زیر باسن بچه قرار بدهید طوری که نوزاد روی 
دست شما بنشیند. دست دیگر را دور بدن نوزاد حلقه کنید بدون اینکه هیچ فشاری به 
بدن او بیاید و فقط جنبه محافظت داشته باشد. به این ترتیب نوزاد شما به فضای روبه 
رویش کاملا مسلط است و دید کافی دارد. البته این نوع بغل کردن برای بچه های بزرگ 

تر مناسب است که می توانند سر و گردن خود را کنترل کنند.
5. اگر نوزادتان گریه می کند و نق می زند با یک نوع خاص از بغل کردن می توانید او 
را آرام کنید. در این روش باید سر نوزاد را روی شانه تان بگذارید تا بچه به حالت خمیده 
در آغوش شما قرار بگیرد. در این حال با یک دست قسمت پایینی بدن او را نگه دارید و با 

کف دست دیگر از سر او محافظت کنید.
6. اگر نوزادتان خیلی کوچک اس��ت حین در آغوش گرفتن او حتما از س��ر و گردنش 
محافظت کنید. اگر او را صاف و به حالت ایستاده بغل می کنید حتما با یک دست کمر او 
را نگه دارید چون نوزاد هنوز آنقدر بزرگ نشده که بتواند بدنش را سفت و شق نگه دارد. 

کاهش حقوق معلمان در مهر ماه با اجرای طرح رتبه بندی

آموزش وپرورش: کسر حقوق قانون است 
حق��وق مهر ماه معلمان با صدور احکام رتبه بندی بای��د از 120 تا 530 هزار تومان 
افزایش می یافت اما طبق گفته آنها حقوق مهر ماه به دلیل کسر » مقرری ماه اول« و 

کسر مالیات از حقوق شهریور کمتر شده است. 
تابه امروز بخش زیادی از احکام رتبه بندی معلمان صادر ش��ده اس��ت. در این طرح 
معلمان در پنج رتبه مقدماتی، پایه، ارشد، خبره و عالی رتبه بندی حرفه ای می شوند. 
مشمولانی که بر اساس ضوابط مصوب در یکی از این رتبه ها قرار می گیرند، به ترتیب 
از 15، 25، 35 و 50 درصد افزایش امتیاز حق ش��غل از مهرماه سال 1394 برخوردار 

خواهند شد.
در حالی که معلمان منتظر بودند افزایش حقوق ناشی از اجرای طرح رتبه بندی را 
در فیش حقوقی مهرماه مشاهده کنند اما این افزایش حقوق تحت عنوان » مقرری ماه 
اول« از حساب آنها کسر و به حساب سازمان بازنشستگی کشور واریز شد. حتی طبق 
گفته  برخی معلمان، با کسر مالیات از حقوق مهر ماه، میزان مبلغ دریافتی که قرار بود 

افزایش یابد از حقوق شهریور کمتر شده است.
آموزش و پرورش نیز بخشنامه ای تحت عنوان کسری مقرری ماه اول ناشی از صدور 
احکام رتبه بندی فرهنگیان را به ادارات و مناطق ارسال کرده است. در این بخشنامه 
آمده اس��ت: طبق دستور وزیر آموزش و پرورش، احکام رتبه بندی فرهنگیان در ماه 
جاری توسط امور اداری صادر و در فیش حقوقی اعمال شده است. لذا بر اساس ماده 
100 قانون استخدام کشوری افزایش ناشی از صدور حکم برای همکاران عضو صندوق 
بازنشستگی کشوری با عنوان مقرری ماه اول کسر و به نفع صندوق بازنشستگی کشور 

واریز می شود.
برای بسیاری از فرهنگیان نیز این سوال مطرح است آیا این مبلغ کسر شده هنگام 
بازنشس��تگی پرداخت خواهد شد؟ البته اداره کل امور اداری وزارت آموزش و پرورش 
به این س��وال اینگونه پاسخ داده اس��ت: با توجه به اینکه از حق شغل کارکنان کسور 

بازنشستگی کسر می شود، پس در میزان حقوق بازنشستگی هم مؤثر خواهد بود.
اسفندیار چهاربند مدیرکل آموزش و پرورش شهر تهران در پاسخ به پرسش خبرنگار 
تس��نیم درخصوص چرایی کس��ر افزایش حقوق فرهنگی��ان و واریز آن به صندوق 
بازنشستگی کشوری گفت: طبق قانون در تمام دستگاه ها از جمله آموزش و پرورش 
افزایش حقوق در ماه اول به حساب صندوق بازنشستگی واریز می شود که این رقم 
در هنگام بازنشستگی بازگردانده می شود. این موضوع صرفاً برای آموزش و پرورش 

نیست.
وی افزود:  افزایش حقوق فرهنگیان با اجرای طرح رتبه بندی از 120 هزار تا 530 هزار 
تومان است بنابراین برای افرادی که رقم بالاتری دریافت کرده اند به دلیل آنکه در ماه 
اول، اضافه حقوق به حساب صندوق بازنشستگی واریز و مالیات نیز از حقوق کسر شده 

است، حقوق دریافتی از ماه شهریور کمتر شده است.

معاون اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

تعزیه قم هنری ریشه دار و عمیق است

گفت وگو: ایمن السادات موسوی نژاد

و  حسین)ع(  امام  شهادت  زمینه  در  که  است  نمایشی  تعزیه 
مصیبت های وارد شده به اهل بیت)ع( اجرا می شود، اشعاری در مدح 
اهل بیت)ع( در تعزیه قرائت می شود که مخاطبان با شنیدن این اشعار 
و مشاهده تعزیه به یادآوری صحنه عاشورا و کربلا می پردازند و در 

سوگ اهل بیت)ع( اشک می ریزند.
تعزیه علاقمندان فراوانی دارد، علاوه بر بزرگسالان، کودکان نیز 
برای مشاهده نمایش تعزیه مشتاق هستند و بارها به مشاهده تعزیه 
می پردازند و حتی فیلم آن را نیز برای مشاهده تهیه می کنند، زیرا هر 

بار برای آنها تازگی دارد.
شیعیان و محبان اهل بیت)ع( برای عرض ارادت خود به اهل 
بیت)ع( تعزیه اجرا می کنند تا با اجرای این نمایش مذهبی و سنتی 
بتوانند آسان تر مصائب وارد شده به خاندان عصمت و طهارت)ع( را 

تحمل کنند و تسلی بخش غم و اندوه آنها باشد.
مسلم، حضرت  طفلان  مانند  نقش هایی  به  تعزیه  در  کودکان 
قاسم)ع(  نقش حضرت  ایفای  به  جوانان  و  نوجوانان  و  رقیه)س( 
و  به شهادت خوانی  بزرگسالی  در سن  و  اکبر)ع(  علی  و حضرت 

مخالف خوانی می پردازند.
به منظور آگاهی از وضعیت هنر تعزیه و جایگاه آن در شهر قم و 
حمایت های صورت گرفته از آن با وحید فرجی معاون هنری اداره کل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم به گفت وگو پرداختیم.

فرجی در ماه های اخیر به عنوان معاون هنری اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی انتخاب شده است و پیش از این ریاست حوزه هنری 

استان قم را به عهده داشته  است.
تعزیه چه اهمیت و تاثیری در جامعه دارد؟

تعزیه هنر است؛ یکی از نعمت های عظیم خداوند بوده که به ما ارزانی 
داشته نعمت درک و خلق هنر است، با هنر زندگی جلوه زیبا به خود 
می گیرد، بر همین اساس است که کلام خداوند با ما در قالب هنر و به 
صورت قرآن که معجزه پیامبر اکرم)ص( است، نازل شده است. تعزیه 
نیز پیام، درس های قیام عاشورا و پیام های اخلاق و مذهبی را در قالب 

هنر ارائه می کند.
دیگر اینکه تعزیه هنر نمایشی است و نمایش با استفاده از تصویر 
و تقلید وقایع آن دوران را برای مردم عیان می کند تا جلوه بیرونی 
و مجسم تخیلات را در ذهن خود برای سال ها تثبیت کنند، تعزیه 
نیز تصویری ماندگار از وقایع کربلا و دیگر لحظات تاریخ اسلام برای 
مخاطبان ایجاد می کند و در بین آن درس های اخلاقی  را در ذهن 

حک می کند.
مردم در اجرای هنر تعزیه چه نقشی دارند؟

نکته مهم دیگر در اهمیت تعزیه این است که تعزیه هنری آیینی و 
مردمی است. بشر در هیچ زمان یا مکان از تاریخ حیاتش از آیین جدا 
نشده است و همیشه خواسته های خود از جهان را در قالب آیین ها 

بروز داده است.
آیین ها در بسیاری از موارد به صورت خودجوش و توسط مردم 

برپا می شود و هر گاه که مسیر مردمی و طبیعی خود را دنبال کند، 
حیات بهتر و زنده تری دارا است، مانند همین مراسم عاشورا و تاسوعا 
و یا مراسم اربعین در کربلا که اگر یک مقام رسمی بخواهد این مراسم 
را برپا کند بعید است که آنچنان موفق شود اما ما می بینیم که چگونه 
این حجم وسیع و منظم مراسم و با صرف هزینه ها صورت می گیرد، 
آنچنان این مراسم مردمی و خودجوش برپا می شود که شاید در هیچ 

زمانِ دیگر امکان پذیر نباشد.
نعمت هنر تعزیه این است که با حرکتی خود جوش و مردمی 
بسیاری را گرد هم خود جمع کرده و ضمن انتقال ابعاد دین اسلام، 

فرهنگ و هنر تشیع را قوام می بخشد.
اینکه ملتی این گونه فرهیخته باشند که به عنوان مثال در یک محرم 
و صفر در سطح وسیعی از کشور اجراهای نمایش هنری، با تکنیک 
بالا، مخاطبان بسیار و تاثیر گذاری فراوان بر پا کند، نشان از اهمیت هنر 

تعزیه برای ما دارد.
تعزیه در استان قم از چه جایگاهی برخوردار است؟ 

قم یک استان معمولی نیست، بلکه می توان گفت استان قم با این 
حجم از مراکز ملی و بین المللی که در خود جای داده در اصل پایتخت 
معنوی و علمی جهان اسلام و تشیع است و آنچه در قم رخ می دهد، 

تاثیر در بسیاری از نقاط ایران و جهان دارد.
زمانی که می خواهیم از هنر تعزیه در قم صحبت کنیم باید در نظر 

داشته باشیم که قم شرایط مناسبی برای خلق تعزیه را داشته و دارد.
مردمان قم که همیشه روحیه انقلابی داشته اند در سالیان دور آن 

زمان که طاغوت جلوی تعزیه را می گرفت با توجه به اعتقادات مذهبی 
و شور حسینی سبب شد تقریبا در تمام روستاها و نیز محلات قم 
هیئت های تعزیه بر پا شود و همین امر عاملی بود تا استان قم امروز 
سرمایه های فراوانی از هنرمندان تعزیه داشته باشد و اکنون می دانیم 
که این سرمایه ها هستند که امروز در هر کوی و محله مجالس تعزیه 

را بر پا می کنند.
در این ایام در هر شهر یا روستا، شاهد نوای اولیا و اشقیاخوانان یا 
صدای طبل و شیپور تعزیه هستیم که مردم را در عزای حسین بن 
 علی)ع( شرکت داده اند. این روزها بنرهای مجالس را در بزرگداشت 

شهدا یا نذر بانیان تعزیه در و دیوار شهر را مزین کرده اند.
در مجموع باید بگوییم تعزیه در قم ریشه ای عمیق داشته و از قوت 
و ظرفیت زیادی برخوردار بوده و هست و البته اگر با توجه به مراکزی 
مانند حوزه علمیه و علمای قم، مراکز علمی، پژوهشی در زمینه 
احادیث و تاریخ و نیز قوت هنری زیادی که در زمینه نمایش و به ویژه 
نمایش مذهبی در قم وجود دارد، می توان امید داشت که با بهره بردن 
بیشتر از این موهبت شاهد درخشش بیشتر هنر تعزیه در قم باشیم و 
بتوانیم با اصلاح و تقویت متون تعزیه و تطبیق بیشتر آن با سلیقه های 
مخاطب امروز ضمن حفظ جنبه های سنتی و خاطره انگیز آن زمینه را 

برای جذب و تاثیر گزاری بیشتر مخاطب امروز را فراهم آورند.
در سال های اخیر شاهد کمرنگ  شدن هنر تعزیه هستیم، 

چرا از تعزیه به درستی حمایت نمی شود؟
از ویژگی های تعزیه مردمی بودن آن است و آنچه سبب شده در 
طول این سالیان و با ناملایمات زمانه به حیات خود ادامه دهد، همین 
است. اگر تعزیه به درستی حمایت نمی شود باید ریشه را در مخاطب 
و حمایت مردم از آن دانست، زیرا برپا کننده و حمایت کنندگان تعزیه 

خود مردم هستند.
 یکی از دلایل حمایت درست نشدن تعزیه می تواند در حمایت های 
گاه ناهماهنگ بعضی از نهادها و مراکز رسمی باشد که این هنر را از 

هنر مردمی به هنر رسمی تبدیل می کنند.
به نظر می رسد حامیان باید کمک کنند تا شرایط آشنایی و مشارکت 
مردم فراهم شود، زیرا توانایی مردمی بسیار بیشتر از توانایی های رسمی 
خواهد بود، همانطوری که در استان قم شاهد هستیم مجالسی با همت 
مردم بر پا می شود، بسیار با دوام تر و منسجم تر است که از جمله آنها 
می توان به مجالس جمکرانی ها یا مجلس دسته  شام غریبان محله 

عربستان قم یا شاه حمزه و ... اشاره کرد.
علت اینکه تاکنون مکان ثابتی برای اجرای تعزیه در قم 

تعیین نشده چیست؟
تعزیه هنر میدانی است؛ هر کجا که عده ای امکان اجرا و عده ای 
امکان مشاهده آن اجرا را پیدا کنند، برپا می شود که شامل میدان گاهی 

محلی تا داخل حسینیه ها است، بنابراین در قید مکان نیست.
آنچه تجربه از تاریخ به ما نشان داده، مکان و زمان ثابت و مناسب 

شرایط جذب مخاطب و تقویت کار را فراهم می آورد.
به عنوان مثال در خوانسار از زمانی که محلی برای تعزیه فراهم شده 
هر ساله در زمان مشخص عده زیادی مردم از سراسر کشور و حتی 
کشورهای دیگر برای مشاهده تعزیه های خوانسار راهی آنجا می شوند و 

یا شهر تفرش که تکیه هایی مخصوص تعزیه آماده شده است.
زمانی که مکان مناسب و دائمی باشد اعلام عمومی آسان تر خواهد 

شد و این خود به خود فرهنگ جمعی مناسبی را فراهم می آورد.
تا به امروز در قم مکان ثابت و مناسب برای تعزیه ساخته یا مشخص 
نشده و هر هیئت تعزیه خوان یا در تکیه خود مجلس را بر پا می کند با 
مردمان همان محل یا کسانی که مطلع می شوند و یا فضای بازی را به 

صورت موقت برای این کار آماده می کنند.
این اقدام ضمن هدر دادن بخش زیادی از انرژی و امکانات عادت 

مشاهده تعزیه ثابت خوب را از مخاطب محروم می کند.

یک پیشنهاد ساده برای دفع اثرات بد چشم زخم
 چندی پیش ایمیلی از طرف یک شرکت فروش سنگ های 
قیمتی برایم ارس��ال ش��ده بود ... تیتر ایمیل این بود ... یک 

پیشنهاد ساده برای دفع اثرات بد چشم زخم.
با دیدن این تیتر به فکر فرو رفتم و بر آن شدم که بر روی 
موضوع چشم زخم و چشم شوری مطالعه ای در منابع دینی 
داشته باشم و ببینم آیا این موضوع چشم زخم واقعیت دارد و 

اگر دارد، آیا راه درمانی هم برایش وجود دارد یا نه ... 
در دنیایی که )اشعه لیزر( که شعاعی است نامرئی می تواند 
کاری کند که از هیچ سلاح مخربی ساخته نیست پذیرش 
وج��ود نیرویی در بعضی از چش��م ها ک��ه از طریق امواج 
مخص��وص در طرف مقابل اثر بگذارد چیز عجیبی نخواهد 

بود.
بس��یاری نقل می کنند که با چشم خود افرادی را دیده اند 
که دارای این نیروی مرموز چشم بوده اند، و افراد یا حیوانات یا 

اشیایی را از طریق چشم زدن از کار انداخته اند.
لذا نه تنها نباید اصراری در انکار این امور داشت باید امکان 
وجود آن را از نظر عقل و علم پذیرفت. )تفسیر نمونه/ ج 24/ 

ص 426(
همان طور که روح های پاک می توانند از خود انوار معنوی 
الق��اء کنند و عزم ه��ا را در توجه به معنویات زیاد نمایند و 
در نتیجه انسان، قدرت تمرکز در مسائل توحیدی نصیبش 
شود، بعضی از روح ها چون در مسائل پست متمرکز شده اند، 
می توانند روح افراد را تحت تأثیر تنگ نظری خود قرار دهند 
و در نتیجه بدن انس��ان که تحت تأثیر روح اس��ت، آسیب 

ببیند .
در موضوع چش��م زخم قضیه از این قرار است که بعضی از 
روح ها در عین تنگ نظری ، در تمرکز روی موضوعی رش��د 
کرده اند ، همان طور که بعضی از روح ها در عین وسعت ، در 

تمرکز روی موضوعی رشد کرده اند . 
اینکه می فرمایند : نگاه به صورت مقدس امیرالمومنین » علیه 
الس��لام« ثواب دارد ، به جهت بهره مندی از روح متعالی آن 
حضرت است . چون روحی که پشت این صورت قرار دارد آن 
قدر با برکت و نس��بت به بقیه دلسوز و مهربان می باشد که 

انسان با نظر به آن حضرت از آن روح متاثر می شود . 
تاثیر افکار بر افکار یک واقعیت است ولی اکثر آنهایی که دنبال 
فالگیر و رمال و احضار روح می روند تاوان جدا ش��دن از روح 

اولیاء و علماء ربانی را می دهند .
از منبر و مسجد و روحانی جدا شدن آرام آرام کار را به رجوع 

به فالگیر ، رمال و جادوگر و شیطان می کشاند . 
چشم زخم در قرآن و روایات

برخی مفس��ران ب��ه برخی از آیات در ق��رآن به این منظور 
تمسک کرده اند که یکی از این موارد آیات 51 و 51 سوره قلم 
) و ان یکاد(  است که نظرات مفسران را به خود جلب کرده 
است. خداوند در این دو آیه می فرماید : و آنان که کافر شدند 
چون قرآن را شنیدند چیزی نمانده بود که تو را چشم بزنند 
و م��ی گفتند او واقعا دیوانه ای اس��ت. حال آنکه ]قرآن[ جز 

تذکاری برای جهانیان نیست.
از این آیه برخی معنای چشم زخم را برداشتند. اما عده ای 

دیگر آن را معنایی کنایی و شدت خشم تعبیر کرده اند. 
حتی برخی گفته اند که این آیه دلالت بر تضاد رفتاری کفار 
دارد، یعنی از طرفی با چشم های خود به اعجاز نگاه می کنند 
وقتی که قرآن برای آنها خوانده می شود مجذوب می شوند و 

پشت سر پیامبر می گویند که پیامبر مجنون است.
آیه ای در سوره یوسف علیه السلام است که حضرت یعقوب 
علیه السلام به فرزندانش که به سوی مصر و برای دیدار برادر 
خود می رود می گوید از یک دروازه وارد شهر نشوید؛ چرا که 
11 پس��ر بودند و این احتمال وجود داشت مورد چشم زخم 
قرار بگیرند. این آیه نیز از جمله آیاتی است که برخی از آن به 

عنوان مصداق چشم زخم استفاده کرده اند.
از طرفی در پاسخ به این که آیا قطعاً قرآن به مسئله چشم 
زخم اش��اره کرده نمی توانیم ج��واب دقیقی بدهیم. برخی 
مفسران از برخی آیات اجمالا به این نتیجه رسیده اند که به 

مسئله چشم زخم اشاره شده است.
غیر از قرآن ما منبع دیگری به عنوان روایات و احادیث هم 
داریم که برخی روایات مسئله چشم زخم را مورد اشاره قرار 

داده ان��د؛ از نگاه روایی نیز نه تنها منعی در این رابطه وجود 
ندارد، بلکه روایاتی وجود دارد که براساس آن می توان گفت 
مسئله چشم زخم تا حدی قابل قبول است، برای مثال واژه 
هایی مثل رقعه به معنای تعویذ و نوشتن دعاهایی برای چشم 
زخم وجود دارد. واژه حرز که هر معصومی برای خود حرز دارد.

در نه��ج البلاغه آمده اس��ت : »العین ح��ق و الرقی حق«: 
چش��م زخم حق است و توسل به دعا برای دفع آن نیز حق 
اس��ت .) نهج البلاغه، کلمات قصار، جمله 400( )این حدیث 
در صحیح بخاری جلد 7 صفحه 171 باب العین حق نیز به 
این صورت نقل شده است: العین حق(. در المعجم المفهرس 
لالفاظ الحدیث النبوی  نیز همین معنی از منابع مختلفی نقل 

شده است. 
امام صادق علیه السلام فرمود: کسی که به برادر مؤمنش نگاه 
کرد و چیزی از او در نظرش جلوه نمود، به طوری که او را به 
شگفت آورد، حتماً باید با گفتن )الله اکبر، العظمه لله ...( بزرگی 
خدا را یادآور شود، چرا که نظر زدن و شورچشمی یک حقیقت 

غیر قابل انکار است. 
امام صادق علیه السلام فرمود: اگر قرار شود قبور اموات برای 
ش��ما شکافته شود هر آینه خواهید دید که بیشترین اموات 
شما به سبب نظر خوردن از دنیا رفته اند، به درستی که شور 

چشمی و نظر زدن واقعیت دارد.
. امام صادق علیه الس��لام کسی که چیزی از برادر مسلمان 
خود دید و تحت تأثیر آن واقع ش��د، به گونه ای که او را به 
شگفت آورد، پس حتماً بگوید: »تبارک الله احسن الخالقین«، 
زیرا شورچش��می، نظر زدن، چشم زخم حقیقت دارد.) بحار 

الأنوار/ ج 60/ ص 26(
راه های مقابله با شورچشمی

حنان بن سدیر روایت کرده است که امام صادق علیه السلام 
فرمود: هر کس سوره قُلْ أوُحِیَ إلِیََّ )سوره ی جن( را بسیار 
تلاوت کند، هیچ وقت دچار چشم زخم و دمیدن )بر گره( و 

جادو و فریب جن نمی شود. 
از حضرت امام صادق علیه الس��لام روایت ش��ده که فرمود: 
چش��م زخم حق اس��ت و از تأثیر آن از خودت بر خودت، و 
از خودت بر دیگری ایمن نیستی بنابراین هنگامی که در این 
رابطه از چیزی ترسیدی سه بار بگو: »ما شاء اللهَّ و لا حول و لا 

قوة الاّا باللهَّ العلی العظیم(
محمد بن عیسی گوید: از حضرت رضا علیه السلام 

پرسیدم سحر چیست؟
فرمود: سحر و جادوگری حقیقت دارد و او ضرر و زیان می 
رساند، هر گاه گرفتار سحر شدی دست خود را مقابل صورتت 
قرار بده و بگو: »باسم اللهَّ العظیم، باسم اللهَّ العظیم، رب العرش 

العظیم، الا ذهبت و انقرضت«.
راوی گوید: از آن حضرت پرسیدم چشم زخم واقعیت دارد؟

فرمود: آری هر گاه تو را چش��م زنند کف دس��تت را مقابل 
صورت��ت ق��رار ده و س��وره »حم��د« و »قل ه��و اللهَّ أحد و 
معوّاذتی��ن« را قرائت کن، و ه��ر دو کف را به صورتت بکش 

خداوند تو را از گزند آن حفظ می کند. 
خواندن آیت الکرسی، چهار قل )سوره های توحید، ناس، فلق 

و کافرون( هم بسیار زیاد تأکید شده است. 
 چگونه ممکن است با خواندن چند جمله ی کوتاه، از 

شر چشم زخم در امان ماند؟
اولاً: از دیدگاه همه ی خردمندان عالم، خداوند علة العلل همه 
ی پدیده های این نظام هستی است و خزائن بی منتها و منابع 
بی پایان همه ی خیرات و کلید حل همه ی معماهای هستی، 

پیش او و به دست اوست.
اوس��ت که می آفریند، نیازهای گوناگون را تأمین می کند، 
تشنه را سیراب و گرسنه را غذا می دهد، بیمار را شفا عنایت 

می کند و زنده می کند و می میراند.
در قرآن می خوانیم:

» ]پروردگار جهان[ کسی است که مرا آفرید و هدایت می 
کند و آن که مرا غذا می دهد و سیراب می کند و چون بیمار 
شوم، شفا می دهد و مرا می میراند و سپس زنده می گرداند.

بنابراین، همه چیز از خدا و کلید حل هر مش��کل به دست 
اوست و انجام هیچ کاری برای او ناممکن و محال نیست.

ثانیاً: این که می گوییم همه ی امور عالم به دست اوست و 
اوست که بیمار را شفا می دهد، یا گرسنه را سیر می کند. یا 
تشنه را سیراب می سازد، این طور نیست که خداوند به طور 
مس��تقیم این قبیل امور را انجام دهد ، بلکه اوعلل و اسباب 

تحقق همه ی این امور را فراهم می کند .
ثالثاً: از دو نکته ای که گذش��ت روشن می شود که همه ی 
موجودات این عالم، اعم از پیدا و نهان، یا جماد و گیاه، حیوان 
و انسان، هر چه دارند از خداست. آن ها از خود چیزی ندارند؛ 
اگر گندم سیر کننده است، یا آب تشنگی را برطرف می کند 
و یا گیاهی می تواند ویروسی را از بدن انسان دور سازد، این ها 

همه از عنایت های خداوند قادر و تواناست.
حال اگر آن خدایی که به یک گیاه خاصیتی داده است که 
اگر با گیاه دیگر ترکیب شود، دارویی مفید برای انسان به شمار 
می رود و...  هیچ اس��تبعادی ن��دارد که خداوند نجات از آثار 
چشم زخم را در یک دعا قرار داده باشد. چنین امری محال و 
ناممکن و خروج از نظام و علل و اسباب حاکم بر جهان هستی 

نیست. گیاه دارویی یک سبب است و دعا نیز سببی دیگر.
مراقب زیاده گویی ها باشیم

نباید از این امر غافل ش��د که زیاده گویی ها در این مسئله 
بسیار است. در بین توده مردم برخی از این مباحث با خرافات 

عجین و موجب شده برخی اصل آن را هم انکار کنند.
 اسفند دود کردن و استفاده از مهره های آبی برای دور کردن 
چش��م زخم مبنای روایی ندارد، موضوعاتی است که توسط 
مردم به بحث اضافه شده اس��ت. همانطور که در احادیث و 
روایات آمده اصل تأثیر دعا برای دفع چش��م زخم قابل انکار 
نیس��ت، اما باز کردن دکانی برای نوش��تن دعا و ادعای دعا 
نویسی به هیچ وجه قابل قبول نیست، میدان دادن به این افراد 

نیز گناه محسوب می شود. 

ابوالفضل علیدوست ابرقویی

یکشنبه -دهم آبان ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3855



7سیاسی یکشنبه - دهم آبان ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3855

چهارمین جلسه دادگاه بابک زنجانی درحالی دیروز بصورت علنی 
برگزار شد که متهمِ ردیف اول، بخش قابل توجهی از زمان نخستین 
قسمت از دفاعیات خود را صرف بیان مطالبی خارج از کیفرخواست 
نمود و با ایراد اتهامات و نیز توهین های آشکار به مقامات فعلی دولتی و 
حتی با ایراد اتهاماتی به دادگاه، تلاش کرد چهره ای موجه از خود ارائه 

دهد که با تذکرات مکرر رییس دادگاه مواجه شد.

بيان اتهامات متهم رديف اول
قاضی صلواتی در ابتدای این جلسه خطاب به بابک زنجانی اعلام 
کرد: اتهامات شما بر اساس کیفرخواست صادر شده عبارتست از فساد 
فی الارض از طریق اخلاال در نظام اقتصادی با رهبری شبکه سازمان 
یافته، استفاده از سند مجعول، پولشویی کلان و عمده با علم به موثر 
بودن و ضربه زدن به نظام اقتصادی کشور، کلاهبرداری گسترده از چند 
بانک و وزارت نفت، جعل 24 فقره اسناد بانکی، پولشویی به مبلغ 1967 

میلیون یورو و نشر اکاذیب. چنانچه دفاعیاتی دارید بیان کنید.
»بابک زنجانی« پس از حضور در جایگاه متهم خطاب به قاضی 
صلواتی گفت: دفاعیات اینجانب شامل مقدمه ای کوتاه و دو فصل است 
که شامل خلاصه عملکرد و ایرادات کلی مربوط به کیفرخواست و 
تذکر به شکات و دفاع در برابرخط به خط کیفرخواست است. جناب 
قاضی صلواتی در مقدمه کوتاه دفاعیات اینجانب برای فهم بیشتر پرونده 
موضوع ساده گویی شده است. به همین منظور در خصوص دلیل 
شکایت وزارت نفت باید بگویم این وزارتخانه در دولت قبل محموله 
های نفتی را در اختیار شرکت HK  قرار داده و وجه حاصله را اعلام 
و دریافت می کند. پس از مدتی شرکت دچار تحریم و سپس بانک 
مرکزی دچار تحریم می شود. وزارت نفت فعلی تفاهم نامه ای را که 
اینجانب در وزارتخانه دولت قبلی انعقاد کرده بودم را ابطال و شکایاتی را 

اعلام کرده است که وجوه زنجانی از منشا نامشخص آمده است.

اتهام زنی متهم
»بابک زنجانی« در ادامه، دادگاه را هم از اتهام زنی خود بی نصیب 
نگذاشت و مدعی شد که دادسرا می گوید منشاء واریزی بانک مالزی 
نامشخص و پیامهای سوئیفتی، صوری و سندها جعلی بوده است و 
این مسئله را به پای اخلال در نظام اقتصادی گذاشته اند. حرف من به 
دادسرا  این است که وزارت نفت طرف حساب من نیست و شرکت 
خارجی وزارت نفت)HK( وجه نقدی را دریافت کرده است. از طرفی 
منشاء این وجوه بانک مالزی و تاجیکستان است و دادستانی صلاحیت 
بررسی بانکهای خارج از کشور را ندارد و عملیات بانکی خارجی ربطی 

به دادستانی ندارد.

اختلاف نظر من با وزارت نفت 
بر سر پول محموله های نفتی نيست

وی ادامه داد: موضوع، وصول پول نقد نیست و مدعی شد مسئله، 
نداشتن حساب بانکی برای وصول پول و موضوع تحریم هاست و این را 

بهانه ای برای تسویه حساب حزبی کرده اند.
متهم طی این بخش از سخنان خود توهین های آشکاری را خطاب 
به مقامات فعلی و نیز برخی از دستگاه ها مطرح کرد و به بیان ادعاهایی 

علیه دیگران پرداخت که هیچ سندی را درباره آنها ارائه نمی داد.

رييس دادگاه: حق توهين نداريد
قاضی صلواتی خطاب به بابک زنجانی گفت: شما حق توهین به 

اشخاص را ندارید و من به شما تذکر می دهم.
میلیاردر نفتی همچنین در واکنش به بخشی از کیفر خواست گفت: 
اعتراض ما به کارشناسان، مربوط به همه کارشناسان نیست. اعتراض به 
بانک مرکزی نیز داریم چون می دانیم متعلق به دولت است و هدایت 

شده دولت نیز محسوب می شود.
وی سپس بازپرس پرونده را مورد بازخواست قرار داد و گفت:سوال 
بازپرس درباره عملکرد بانک بنده، اشتباه بوده است و اشتباه نیز پاسخ 

گرفته است.
متهم نفتی با اشاره به نامه سه وزیر و رئیس بانک مرکزی و علیرغم 
تذکرات مکرر قاضی صلواتی، مجددا به فرافکنی و زیرسوال بردن دادگاه 
پرداخت و گفت: نماینده دادستان گفته این نامه از ستاد تدابیر ویژه  
استعلام شود. ایشان را اشتباه راهنمایی کرده اند و این نامه ربطی به 
ستاد تدابیر ویژه ندارد. نامه مربوط به تصمیم هیات اقتصادی و تیم 
وزیران قبلی بوده است پیرامون اینکه تصمیم بگیرند از منابع موجود 

در کجا استفاده کنند.

بی نصيب نماندن رسانه ها از اظهارات متهم
متهم نفتی در حالی سعی در فاصله گرفتن از محتوای کیفرخواست 
قرائت شده داشت که پای رسانه ها را هم به میان کشید و گفت: برخی 
از افراد ژست هایی را در رسانه های می گیرند و می گویند که مطالبات 

نفتی خود را می گیریم که تمامی اینها یک ژست سیاسی است.
وی همچنین مدعی شد: در شرایط تحریم شماره حساب برای 

دریافت پول وجود ندارد و من باید در چه حسابی مبالغ را واریز کنم.
بابک زنجانی در حین دفاعیات پراکنده خود اعلام کرد که تمامی 
دنیا را دور زده است و اعلام کرد: ایران به واسطه بانک مرکزی فقط 
در چند کشور می تواند حساب بانکی باز کند تا وجه حاصل از فروش 

نفت را وصول کند. در این مورد هم تنها حساب دفتری با سایر کشورها 
مطرح است.

متهم نفتی که تا قبل از بازداشت، خود را یک مخلص اقتصادی 
و فردی می دانست که حاضر است برای کشورش هر کاری انجام 
دهد،امروز در حین دفاعیات خود ژست دیگری گرفت و اظهار داشت: 
تلاش من ایجاد حساب بانکی برای دور زدن بانک ها بوده است و باید 
در سکوت این کار انجام می شد و با رسانه ای شدن برخی کارها تصمیم 
گرفتم برخی مطالب را انجام ندهم.آیا وظیفه من است که برای وزارت 

نفت حساب باز کنم و پول نفت را هم وصول کنم.
»بابک زنجانی« که در دفاعیات خود سعی داشت از هر دری سخن 
بگوید، در مورد صحبت های وزارت نفت مبنی براینکه  متهم در حال 
بازی دادن دادگاه است،مدعی شد: وزیر می گوید زنجانی جای پولها 
را به ما نشان دهد. وقتی وکلای خارجی من ضمانت را اعلام می 

کنند،مسئولان نفتی می گویند باید منشا پول را هم اعلام کند .

متهم: من هيچ سندی ندارم
به گزارش میزان، متهم که  در جلسه دادگاه سعی بر فرار از اتهامات 
خود داشت و مدعی بود  مطلع به علم اقتصاد و انجام معاملات کلان 
اقتصادی است، بارها اعلام کرد که هیچ سندی از مسئولان مربوطه 
در مورد محموله های نفتی ادعایی خود ندارد.این صحبت های متهم 
در حالی بیان شد که وی بارها خودر ا فردی مسلط بر انجام معاملات 
اقتصادی و نفتی و فردی به اصطلاح حواس جمع می دانست و سوال 
اصلی اینجاست که چطور می شود فردی در هنگام معاملات کلان 

اقتصادی سند و رسید دریافت نکند.
»بابک زنجانی« که در بخشهایی از بیان دفاعیات،خود را فردی 
قدرتمند در خارج از کشور معرفی کرده بود در بخش دیگری از 
سخنانش در تناقضی آشکار گفت که نه در ایران و نه از سوی دشمنان 
کشور، هیچ پناه و جایگاهی ندارد. وی سپس مدعی شد: برای اینکه 
قدرت خارجی خود را اثبات کنم علیرغم قطع  ارتباطم با بیرون 
1968میلیون یورو ضمانت نامه از یک بانک معتبر تهیه کرده ام و تا 
دو روز دیگر تقدیم دادگاه خواهم کرد و مسئولان برای تائید ضمانتنامه 
تدبیری کنند که قاضی صلواتی در واکنش به این اظهارات وی گفت: 

نام بانک و کشور را نگویید.

ادامه تناقض گويی های متهم
یکی دیگر از تناقضات متهم در بیان دفاعیات خود اظهارنظرهای 
وی در مورد دادستانی و نماینده دادستانی بود،وی در بخش اول 
دفاعیات خود اعلام کرد که دادستانی تلاش زیادی را در دو سال 
بازداشت من در چارچوب قانون انجام داده است و گواه صحبت های 
خود را 3هزار صفحه نامه شماره شده به دادستانی دانست و ضمن 
بیان برخی توهین ها به دولت مدعی شد که این روند پیگیری وظیفه 
دولت بوده است که قوه قضائیه زحمت آن را می کشد و قاضی 
صلواتی خطاب به این اظهارنظرها به متهم گفت: حق توهین به دولت 
را ندارید و قوه قضائیه مستقل است و در کمال قاطعیت کار خود را 

ادامه می دهد.
»بابک زنجانی« که خود را تاجری قوی و مسلط به علم و روابط 
اقتصادی می دانست در یک اظهار نظر قابل تامل اعلام کرد:کار 
اقتصادی یک چارچوب علمی دارد و با زور قدرت نمی توان کار 
اقتصادی کرد.مدیر یا یک سهامدار فقط پاسخگوی سهامداران خود 

باید باشد نه افراد دیگر.
وی در ادامه دفاعیات خود مدعی شد: اینکه اشخاص با دید خاص 
بخواهند با دسترسی به رسانه ها نتیجه خود را بگیرند،این سوءاستفاده 
است.در این دو سال حرفهایی را از افراد مختلف شنیدم و این در حالی 
است که حرفهای زده شده طبق قانون نباید زده می شد و اعلام شد 
من در این مدت به هر ایرانی 110هزار تومان بدهکارم. همچنین به 

کشته شدن در زندان تهدید شدم.

مسئوليت کارهايم را برعهده می گيرم
متهم نفتی همچنین با فاصله گرفتن از توضیح موارد اتهامی قرائت 
شده در کیفرخواست اعلام کرد: به هیچ گروه و حزبی متصل نیستم،نه 

رشوه داده ام و نه باج گرفته ام و بعضا مورد زورگیری قرار گرفته ام.
وی در ادامه مدعی شد: از عملکرد خود قویا دفاع کرده و مسئولیت 
کارهایم را برعهده می گیرم با این حال در پرونده من همه چیز بر 
عکس است. همه می دانند مبلغ 2میلیون یورو برای مجموعه من پول 

خرد بوده است.
»بابک زنجانی« در حالی در جلسه دیروز دادگاه بارها از کلمه 
»برات« استفاده کرد و مدعی شد که در مواردی برات صادر کرده است 
که در اظهارات پیش از دادگاه خود هرگز از این واژه استفاده نکرده 
بود و اساسا همه بحث گشایش ال سی را مطرح کرده بود. حتی در 
کیفرخواست متهم هم هیچ اشاره ای به برات نشده و موضوع گشایش 

ال سی از سوی وی طرح شده است.

متهم نفتی در بيان دفاعيات خود هم صداقت نداشت
متهم نفتی که مدعی دور زدن تحریم ها بود سخنانی را به نقل از 
رئیس خزانه داری امریکا بیان کرد و گفت: تحریم شدن من توسط 
خزانه داری امریکا و اروپا به خاطر خدمات من به جمهوری اسلامی بوده 

است و آنها با سلاح تحریم به من حمله کردند.
وی در حالی از زحمات دو ساله و در چارچوب قانون دادستانی 
تشکر می کرد که در بخشهایی از دفاعیات خود کیفرخواست را فاقد 

صورت مسئله دانست .
در جلسه اول رسیدگی به اتهامات متهم اعلام شده بود که  شعبه 
بازپرسی بیش از 40 نوبت متهم را مورد بازپرسی قرار داد و 200 فرد 
مطلع پیرامون شرکت های متهم به این شعبه فراخوانده شدند و بارها 
هم از سوی افراد و مسئولان مختلف این مسئله تایید شده بود. با این 
حال امروز متهم در حین اظهارات و دفاعیات پراکنده خود، مدعی شد 

که 20بار از 40نوبت بازپرسی غیرحضوری بوده است.
در حالی بارها از سوی مسئولان کمیته پیگیری،تیم بازجویی و 
نمایندگان مجلس و مسئولان نفتی، عدم همکاری و صداقت متهم 
اعلام شده، وی امروز مدعی شد که تعدادی از بازجویی ها غیر حضوری 
بوده است و در غیر این صورت وی می نوانسته به حل مسئله کمک 

کند.

همکاری 6ماهه زندگی مرا بهم ريخت
»بابک زنجانی« که همواره سعی داشت در بیان دفاعیاتش خود را 
فردی مسلط در حوزه اقتصادی نشان دهد و خود را مبری از حزب 
یا دولت خاص بداند،مدعی شد: اختلاف این دولت با وی مربوط به 
همکاری وی با وزارت نفت دولت قبل است. وی مدعی شد: کمتر از 
6ماه با وزارت نفت همکاری داشته است و 22 فروند هواپیمای وی در 
خرداد 90 وارد کشور شده است و در این هنگام وزارت نفت وی را اصلا 
نمی شناخته است و 6ماه همکاری با نفتی ها زندگی او را بهم ریخته 

است؛ بطوریکه نه ایران و نه دشمنان ایران او را قبول ندارند.
وی همچنین در خصوص دریافت پولهای نفت مدعی شد: در سال 
92 اعلام می شود که تعداد کشتی های ایرانی که در دریا ذخیره 
نفت می کنند زیاد شده است و چون کشتی ها فاقد پرچم بودند، 
تصمیم گرفته می شود بار آنها فروخته شود.زمانی که بارها به چین 
رسید، این کشور بدلیل کیفیت نامناسب محصول،آنها را تخلیه نمی 
کرد. محموله ها برگشت خورد و من با ارتباطاتی که داشتم، به خاطر 
صحبت هایم،موفق شدم محموله ها را آنجا تخلیه کنم.اما چون میعانات 
گازی مشکل داشت بارها عودت داده شد و با گذشت زمان حتی روی 
کشتی های حامل بار، خزه جمع شده بود و محموله های مذکور سه 

سال روی دریا باقی ماند.
متهم مدعی شد: مقرر شد شرکت خارجی من به عنوان خریدار 
میعانات گازی سرگردان روی دریا را خریداری کند و اگر توانستم آنها 

را بفروشد، وجوه آن را به حساب اچ کی بریزم. برای این پروسه ما باید 
برات صادر می کردیم.

ضمانت گذاشتن ملک ايران زمين
وی در ادامه ادعا کرد:با حضور یک مسئول نفتی در تاریخ 15 
 FIIB بانک ،HK اردیبهشت ماه 92 قرار شد تفاهمنامه ای بین شرکت
و بانک »ت« برای خروج از تحریم ها منعقد شود و شرکت الف در 
کیش مامور شد تا چک ارزی 2.66 میلیون یورویی را تحویل بگیرد. 
به دلیل تحریم ها مجبور شدم بعنوان ضمانت، ملک ایران زمینم را به 
مبلغ یک هزار و 760 میلیارد تومان به نام شرکت الف انتقال قطعی 
دهم که دفترخانه 10 میلیارد تومان از من پول گرفت و 200 میلیون 
تومان حق الثبت واریز کردم و 2 میلیارد تومان هم اداره حقوقی وزارت 

نفت دریافت کرد.
متهم ردیف اول پرونده نفتی افزود: قرار شد آقای ش نفت را بفروشد 
و 400 میلیون دلار طلبش را بردارد، اما هیچ مدرکی از شرکت »ن« 
نگرفتیم. بعد هم دولت عوض شد و وزیر نفت آمد و گفت این تفاهمنامه 
هیچ اعتباری ندارد و بعد نهم دی ماه 92 بازداشت شدم در حالی که 5 

ماه به اتمام قراردادم مانده بود.
وی همچنین در خصوص مبلغ بدهی اش به وزارت نفت مدعی 

شد: مبلغ 2میلیارد بدهی را به 1967ونیم میلیون یورو رسانده ام.

4هزار ميليارد تومان از اموالم را منتقل کرده ام
»بابک زنجانی« همچنین به ملاقات مسئولان قضایی با وی در 
زندان اشاره کرد و گفت: در بهمن ماه 92 مسئولان قضایی به سلول 
من آمدند و گفتند تسویه حساب شرکت نفت را انجام بدهم . در روز 
پس از این بازدید نامه ای ارسال کردم و گفتم حاضر هستم تا با اموالم 
تهاتر انجام بدهم و نامه به وزارت نفت ارسال شد و در 20 اردیبهشت 
93 وکالت بلاعزل صادر و با انتقال اموالم موافقت کردم و تا کنون 4هزار 

میلیارد تومان از اموالم را منتقل کرده ام.

فقط به طور شفاهی صاحب محموله نفتی هستم
متهم ردیف اول پرونده نفتی همچنین در اظهارنظری قابل تامل 
مدعی شد: اینجانب پول محموله میعانات نفتی را به حساب اچ کی 
ریخته ام؛ ولی باری را تحویل نگرفته ام و تنها به صورت شفاهی صاحب 

بار هسنم و این صورت مسئله اصلی است.
»بابک زنجانی« همچنین در خصوص سایر فعالیت های اقتصادی 
اش مدعی شد: مجموعه من از سال 88میلیاردها یورو پول ایران را که 

غیر قابل انتقال بوده است،به نقاط مختلف جهان منتقل کرده است.
متهم نفتی در حالی خود را فردی دلسوز نظام و کشور می دانست 
که در جلسه دفاعیات خود مدعی شد: خدمات زیادی را در حالی برای 
کشور داشته ام که اگر جمعیت را 80میلیون نفر بدانیم وظیفه من یک 

هشتادم بوده است.

تهديد وزارت نفت و بانک مسکن
»بابک زنجانی« در حین دفاعیات خود مدعی شد امکانات شنود 
را فراهم کرده و ادعا کرد اگر مکالمات مسئولان نفتی در تاجیکستان 

را که شنود می شده است،پخش کنم، برخی خجالت زده می شوند.
وی هچنین با تهدید مسئولان بانک مسکن گفت: کاری نکنید با 

حراج چوب و صندلی بانک، طلب خود را پس بگیرم.
متهم نفتی در بخش دیگری از دفاعیات خود در مورد شکایت 
سازمات تامین اجتماعی گفت: شکایت این سازمان از بنده نه حقوقی 

است و نه قانونی و این سازمان باید از یکی از بانکها شکایت بکند.

قاضی صلواتی خطاب به متهم:مگر ما نامه های درخواستی 
شما را به روسای جمهور و مجلس ارسال نکرديم؟

»بابک زنجانی« در حالی مدعی فقر امکانات در زندان شد که خود 
در ابتدای دفاعیاتش از 3هزار صفحه نامه شماره شده سخن گفت. 
قاضی صلواتی هم خطاب به وی گفت: نامه های درخواستی شما به 
رئیس جمهور و رئیس مجلس و وکلای خارجی تان را مگر ارسال 

نکردیم؟!
نماینده دادستان تهران هم در این رابطه به متهم یادآور شد: تمامی 

نامه های شما به افرادی که خواستید ارسال شده است.
متهم نفتی همچنین از حقوق ماهیانه 4هزار یورو به یک کارمند زن 
نیز پرده برداشت و گفت: به یکی از مدیران منطقه ای خارج از کشور 

حقوق ماهی 16میلیون تومان از پول خودم پرداخت کرده ام.

توضيح درباره شرکت های متهم
بخش پایانی دادگاه به تشریح متهم از شرکت های خود گذشت. 
متهم شرکت هایش را به دو بخش شرکت های داخلی و خارجی تقسیم 
کرد و شرکت های خارجی خود را شامل شرکت های دوبی، ترکیه، 
تاجیکستان و مالزی دانست و ضمن تشریح فعالیت های شرکت های 
خارجی خود به بحث نحوه نقل و انتقال پول و روش های آن بصورت 
مجازی پرداخت که در این هنگام، رییس دادگاه، یکی از شیوه ها را هم 
شیوه پیامکی دانست که کنایه ای به نقل و انتقال های غیرقانونی پول 

بوسیله متهم بود.
جلسه پنجم محاکمه متهم نفتی امروز برگزار می شود.

چرا به نصايح بزرگان توجه نمی شود؟

خطابه های ظريف مداحان و وعاظ
خطاب به »ظريف«

عبدالله احمدی

این منابر در سال هایی که منتهی به انتخابات می شود رنگ و بوی سیاسی تری به 
خود می گیرند. در همین حال و به دلیل نزدیک بودن به انتخابات مجلس دهم و خبرگان 
رهبری، مداحانی و خطیبانی که معتقدند باید کار آن ها پیام سیاسی برای مردم داشته باشد 
و از اقدام خود به عنوان بصیرت افزایی یاد می کنند، فضای جلساتشان به مراتب سیاسی 
تر از مداحانی است که جلساتشان را تنها با ذکر مصیبت و نوحه خوانی اداره می کنند. در 
منابر آنها اغلب، حرف هایی درباره حضور در انتخابات و ویژگی های نامزدهای اصلح بیان 
می شود. اما اولین کسی که به مداحان هشدار داد که مجالس عزاداری را با مسائل سیاسی 

آمیخته نکنند؛ آیت الله مکارم شیرازی بود.
این مرجع تقلید در جلسه درس خارج فقه خود در مسجد اعظم قم در توصیه به 
مداحان اهل بیت عصمت و طهارت بیان داشت: به تازگی دیده می شود مسائل سیاسی 
به برخی مجالس درز می کند گرچه همه سیاست کلی حفظ نظام و کشور اسلامی را 
قبول داریم، اما سزاوار نیست مداحان سخنان خود را به سیاستی که به چپ و راست مایل 
است ،آلوده کنند. آیت الله مکارم شیرازی گفته بود: عزاداری برای همه است و اگر جناحی 
از عزاداری به نفع خود در آستانه انتخابات استفاده کند، صحیح نیست و خطیبان مراقب 

باشند بازیچه افرادی که اهداف خاصی دارند، نشوند.
آیت الله محمد یزدی رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم و رئیس مجلس خبرگان 
نیز در دیدار قبل از محرم هیئت خادم الرضا)ع( قم با ایشان گفت: هیئت ها مراقب جریان 
های اختلاف انگیز باشند. همچنین حجت الاسلام محسن غرویان نیز در این باره می گوید 
که مداحان نباید مسائل جناحی را مطرح کنند، اگر خروجی مجلس روضه یا عزاداری 

حسینی، نفاق، کینه، تفرقه و جدایی بین مردم باشد آن مجلس قطعا حسینی نیست.
نمایندگان مجلس نیز در آستانه عاشورا سیاسی کردن مراسم های عزاداری را ممنوع 

دانسته و اعلام کردند که شان این مراسم بیشتر از این هاست.
سیدرضا اکرمی، نماینده پیشین مجلس نیز در این باره تاکید کرد: مداحان و وعاظ در 
آستانه محرم، به توصیه های مقام معظم رهبری درباره همدلی و همزبانی میان دولت و ملت 
توجه و از بیان کردن سخنان خلاف قانون خودداری کنند. همچنین مجید انصاری معاون 
پارلمانی رئیس جمهور با اشاره استفاده جناحی از به مراسم عزاداری گفت: توهین به افراد 
در هیچ جا شایسته نیست و در مجالس امام حسین )ع( باید از هرگونه اظهاری که موجب 

اهانت به افراد یا بهره برداری جناحی و سیاسی می شود، خودداری کرد.
محمد مقدم، عضو مجمع روحانیون مبارز  نیز تصریح کرد: متأسفانه بعضی از افراد در 
برخی از منابر که در حاشیه امنیت خاصی هم هستند خیلی راحت تهمت می زنند و توهین 
می کنند. آیت الله امجد، از اساتید اخلاق نیز با بیان اینکه درس عاشورا، »مدارا« بود، از اینکه 

از برخی منابر به اشخاص محترمی فحش می دهند، انتقاد کرد.
اما باز هم کسی به این توصیه ها توجه نکرده و بازار مداحان جناحی گرم شد، به طوری 
که یکی از آن ها گفت که حضرت عباس به دشمن دست نداد، اما وزیر خارجه ما با دشمن 
دست می دهد! به این ترتیب در دهه اول محرم امسال، محمد جواد ظریف، وزیر امورخارجه 
سوژه منتقدان و مخالفان دولت در تریبون هاي مختلف شد. حجت الاسلام علیرضا پناهیان 
که سخنرانی های او اولین بار در اوائل دهه هشتاد در مهدیه تهران از صداوسیما  پخش 
شد در مراسمی گفت: عباس با دشمن امام حسین دست نداد. محمدرضا طاهری که طی 
سال های اخیر از موضع گیری های مستقیم سیاسی و جناحی خود داری کرده بود، نیز 
در مداجي امسال خود چندین اشاره سیاسي به  مذاکرات هسته اي و توافق برجام داشت.

این در حالی است که حجت الاسلام ناصر نقویان در مراسم شب عاشورا در منزل صادق 
خرازی درباره ماجرای دست دادن اخیر ظریف با اوباما اظهار داشت: چه کردند این روزها 
درباره دست دادن اما اگر عکس و فیلم بود آن روزها نشان می دادیم روایاتش اما هست 
که امام حسین)ع( در این روز با عمر سعد هم حداقل یکبار دست داد. وی همچنین در 
گفتگو با خبرآنلاین، اسنادي را براي اثبات این مدعاي خود آورد. اما روح الله حسینیان، 
نماینده حامی جبهه پایداری در مجلس در گفتگو با سایت مرکز اسناد انقلاب اسلامی 
اظهارات نقویان را رد کرد. البته سید عبدالله فاطمی نیا از خطبای برجسته و اساتید اخلاق 
نیز به پخش سخنرانی خود از تلویزیون  واکنش نشان داد و با گلایه از این رفتار سیاسی، 
اظهاراتش را غیر مرتبط با فضای سیاسی روز دانسته و تطبیق آن با مسائل روز را بی مهری 
نامید. در همین رابطه حجت الاسلام سروش محلاتی در مراسم عزاداری دهه دوم محرم 
در حسینیه جماران اظهار کرد: بهره برداری سیاسی از محرم باعث شده افراد دنبال یک 

امام حسین غیرسیاسی باشند.
در حالي امسال، محمدجواد ظریف در سیبل انتقادات مداحان و وعاظ قرار گرفت که در 
سال هاي پیش از این گاهي روساي جمهور از هاشمي گرفته تا روحاني، روساي مجالس از 
ناطق نوري گرفته تا لاریجاني و چهره هاي دیگري از مشایي گرفته تا میرحسین موسوي، 
از سوي خطباي سیاسي ایام محرم کم و بیش مورد اشاراتي قرار گرفته بودند. تکرار این 

روند نشانه بي تاثیر بودن انذارهایي است که تا کنون داده شده است.

عضو هيات رئيسه کميسيون اقتصادی مجلس

تحرکات خيابانی به روند اجرای 
برجام آسيب می رساند

عضو هیات رئیسه کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: پس از تایید مجلس، شورای 
نگهبان و رهبری، برجام نمی تواند از مسیر موردنظر نظام خارج شود و دلواپسی در این 

شرایط ضرورت نداشته و روند اجرای برجام را مخدوش می کند.
ابراهیم نکو  با اشاره به اعتراض های خیابانی دلواپسان پس از  تایید رهبری در خصوص 
اجرای برجام، اظهار داشت: در شرایطی که رهبری برجام را با شروطی تایید فرمودند، هر 
حرکتی در قالب اعتراض یا به شیوه های دیگر که به مسیر اجرای درست برجام لطمه بزند، 
مردود است. وی افزود: این حرکات اعتراض آمیز، به نوعی نادیده گرفتن فرمایش های بزرگان 

نظام است و مردم باید توجه بیشتری به این مهم داشته باشند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس اضافه کرد: در شرایطی که مجلس شورای اسلامی 
پس از بررسی های مفصل و دقیق برجام را تایید کرده، شورای نگهبان طرح اجرای برجام 
که به تصویب نمایندگان را رسید را در تضاد با قانون و مسائل شرعی ندانسته و رهبر 
معظم انقلاب نیز با تاکیدهایی، آن را تایید کردند، برجام نمی تواند در مسیر اجرایی از مسیر 
موردنظر نظام خارج شود و دلواپسی در این شرایط ضرورت ندارد و این حرکات خیابانی، 

روند اجرای برجام را مخدوش کرده و به آن آسیب می رساند.
نماینده مردم رباط کریم در مجلس تاکید کرد: ما در برجام به دنبال امتیاز دادن به 
بیگانگان نیستیم و درصورتی که احساس کنیم، طرف های مقابل قصد نفوذ دارند یا به 
تعهدات خود عمل نمی کنند، قطعاً ایستادگی خواهیم کرد و نسبت به اقدام های 5+1 

واکنش منطقی نشان خواهیم داد.
عضو شورای مرکزی فراکسیون رهروان ولایت ادامه داد: با دلایل غیرمنطقی نمی توان 
به خیابان آمد و نگران بود که نفوذ شده است. بهتر است ابتدا اجازه دهیم برجام اجرا شود 
و بعد اگر اتفاقی افتاد، اقدام کنیم. بنابراین در شرایط کنونی باید ببینیم در عمل برجام چه 
مسیری را برای اجرایی شدن طی خواهد کرد. این نماینده مجلس نهم در بخش دیگر 
گفت و گو در توضیح سوال از وزیر اقتصاد اظهار داشت: در شرایط کنونی سوال از وزیر 
اقتصاد به صلاح نیست و نمایندگان باید از طرح سوال های غیرضروری خودداری کنند. وی 
افزود: سوال از وزیر اقتصاد در وضعیت فعلی، هم وقت مجلس و هم وقت دولت را بیهوده 
تلف می کند. نکو تصریح کرد: هم اکنون برنامه ششم توسعه و همچنین برنامه بودجه سال 
95 در دستور کار مجلس است و بهتر است به جای پرداختن به برخی مسائل بی فایده، به 

موضوعاتی مهمی که آثار مثبت تری برای کشور به همراه داشته باشد، بپردازیم.

سردار جلالی:

گفت وگو با قدرت های جهانی
 نشانه اقتدار ملی ايران است

رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور گفت: ایران در بحث برجام به عنوان قدرت 
منطقه، دربرابر شش قدرت بزرگ جهانی به گفت وگو پرداخت و این، نشان دهنده اقتدار 

ملی کشورمان است.
سردار غلامرضا جلالی طی سخنانی در مراسم صبحگاه بسیج دانش آموزی که با 
حضور مسئولان سازمان پدافند غیرعامل کشور در محل دبیرستان البرز تهران برگزار 
شد با بیان اینکه آمریکا، منشاء توسعه تروریسم است، گفت: حرکت نموداری آمریکا 
نیز نمی تواند عامل مبرا شدن این کشور از نقشش در توسعه تروریسم باشد. ما باید به 
خاطر داشته باشیم که امریکا مظهر کفر است و به همین دلیل نیز نباید شعار مرگ بر 

امریکا را فراموش کنیم.
وی با اشاره به بحث برجام و گفت وگوی ایران با کشورهای 5 + 1 اظهار کرد: ایران 
به عنوان قدرت منطقه در برابر شش قدرت بزرگ جهانی به گفت وگو پرداخت که 
نشان دهنده اقتدار ملی ایران است. وی افزود: آمریکا به دنبال اجرای تفکر سکولاریسم در 
تمام کشورهاست درحالی که ایران با این عقیده به مخالفت برمی خیزد و تا زمانی که ما بر 

این مخالفت بمانیم، تخاصم ما با آمریکا نیز باقی خواهد ماند.
جلالی همچنین با گرامی داشت یاد شهدای بسیج دانش آموزی کشور، گفت: بسیجیان 
دانش آموز در زمان جنگ به عنوان موتور اصلی مقاومت به شمار می آمدند و نماد مبارزه 
علیه استکبار بودند. وی با اشاره به مراسم صبحگاه دانش آموزی، اظهار کرد: مراسم امروز 
نشان دهنده آمادگی بسیج دانش آموزی است و بسیج به نمایندگی از مردم حاضر به دفاع 

در برابر هر نوع تهدیدی از سوی دشمن خواهد بود.
رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور در پایان، تاکید کرد: قدرت ملی را باید توسعه داد 
و این قدرت تنها به روز آمد کردن تسلیحات کشورمحدود نمی شود. قدرت ملی ما، آمادگی 
بسیج و مردم در برابر دشمنان کشور است و دشمنان ما فراموش نکنند که هیچ نقطهٔ 

مشترکی در دیدگاه های ایران اسلامی با افکار غرب آمریکایی وجود ندارد.

نکته

اخبار

از تهديد وزارت نفت و مسکن تا تناقض گويی های متهم نفتی ؛

مشروح چهارمین جلسه دادگاه بابک زنجانی

 دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام از پایان بررسی طرح 
رسیدگی به دارایی و اموال مسئولان در مجمع تشخیص مصلحت 

نظام خبر داد.
در  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  دبیر  رضایی  محسن 
نشست خبری که پیش از ظهر روز شنبه برگزار شد، با اشاره به جلسه 
امروز، اظهار داشت: جلسه دیروز مجمع تشخیص مصلحت نظام با 

چند گزارش از وضعیت کشور آغاز شد.
وی با اشاره به سیل اخیر در 4 استان گفت: اعضای مجمع نسبت 
به سیل های اتفاق افتاده در استان های ایلام، لرستان، کهگیلویه و 
بویراحمد و حادثه پیش آمده برای مردم اهواز اظهار همدردی کردند 
و امیدواریم که مسئولان کشور هر چه زودتر به خسارات وارد شده 

رسیدگی کنند.
رضایی با اشاره به وقوع سیل و باران های شدید در کشور افزود: با 
پدیده جدیدی از سمت دریای عمان روبرو هستیم که این پدیده در 
آمریکا و اروپا شناخته شده است و سازمان های مسئول این کشورها 
به دلیل روبرو شدن با آن از لحاظ هشداردهی آگاهی دارند و برای 
مقابله با آن آموزش های لازم را دیده اند ولی این پدیده اولین بار 
است که در کشور ما اتفاق افتاده و احتمالا تا پایان آذرماه شاهد 
بارش های شدید و جاری شدن سیل خواهیم بود. لذا باید آمادگی 

لازم صورت گیرد.
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام  با بیان اینکه بیشتر وقت 
جلسه امروز مجمع تشخیص به استماع گزارش های اعضای جلسه 
از سفر به کشورهای مختلف گذشت، یادآور شد: آقای لاریجانی به 
روسیه سفری داشت و مباحث مهمی بین او و آقای پوتین صورت 
گرفته بود و قرار شده که روابط ایران و روسیه تقویت شود. همچنین 
آقای حداد عادل سفری به چین داشت و مسئولان کشور چین 
ابهاماتی داشتند که آیا ایران پس از برجام سیاست خود را تغییر و 
ارتباط خود را کاهش می دهد؛ آقای حداد به خوبی دیدگاه نظام را 
برای مسئولان چین توضیح دادند و گفتند که برجام هیچ تغییری 
در سیاست خارجی نسبت به کشورهای دوست نمی دهد و نظام 

جمهوری اسلامی مستقل تصمیم می گیرد.
رضایی با اشاره به ارائه گزارش شمخانی از تحولات منطقه در 
جلسه امروز مجمع تشخیص اظهار داشت: آقای شمخانی دبیر 
شورای عالی امنیت ملی از وضعیت پیش روی نیروهای مقاومت در 

سوریه و مشکلات جوی که کار را کند کرده، گزارشی ارائه داد.
وی با اشاره به اتمام بررسی طرح رسیدگی به دارایی و اموال 
مسئولان گفت: در جلسه امروز مجمع تشخیص مصلحت نظام مواد 
باقیمانده از طرح رسیدگی به دارایی مسئولان مورد بررسی قرار 
گرفت و به اتمام رسید و آئین نامه اجرایی و روش کار آن را مشخص 
کردیم و قرار شد همه با هم کمک کنند تا به محض حاصل شدن 
آمادگی قوه قضائیه این طرح اجرایی شود و همه مسئولان کشور که 
نامشان در این فهرست آمده و نزدیک به 200 هزار نفر خواهند بود، 
خود و خانواده هایشان زیر پوشش نظام خوداظهاری و رسیدگی قرار 

گیرند. دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: امروز از بررسی 
طرح رسیدگی به دارایی مسئولان عبور کردیم و این طرح را بعدا به 

مجلس شورای اسلامی ابلاغ خواهیم کرد.
رضایی با اشاره به نامه مقام معظم رهبری درباره برجام گفت: 
مسئله برجام با نامه مقام معظم رهبری مجموعه کاملی را شکل داد 
یعنی مصوبه شورای عالی امنیت ملی تصویب مشروط برجام بود و 
این یک گام محسوب می شد؛ اما لازم بود که گام دوم هم برداشته 
شود تا مصوبه مشروط اجرا شود. مجلس ورود پیدا کرد و اجرای 
مشروط برجام را تصویب کرد و با نامه مقام معظم رهبری اگر نواقصی 

در آن دو مصوبه بود، برطرف شد.
وی تاکید کرد: امروز مصوبه شورای عالی امنیت ملی، مجلس 
شورای اسلامی و نامه رهبری سه سند کامل و جامعی هستند که 
براساس آن، برجام اجرایی و رصد خواهد شد و مردم و دستگاه های 
مسئول نیز می توانند آن را رصد کنند. لذا جمهوری اسلامی توانست 
از این مسئله مهم عبور کند که البته باید گفت اجرای برجام همراه 
با فرصت و تهدیدهایی است. دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام با 
اشاره به فرصت ها و تهدیدهای برجام گفت: مدیران مسئول کشور 
باید برنامه ای تنظیم کنند تا از فرصت های برجام استفاده کرده و از 
تهدیدات آن پرهیز و منافع ملی و ارزش های انقلاب حفظ شود و 

دولت و مجلس قاعدتا این کار را می کنند.
رضایی با اشاره به کاستی آمریکا مبنی بر حذف شعار مرگ بر 
آمریکا اظهار داشت: اگر آمریکا بخواهد که شعار مرگ بر آمریکا در 
ایران پایان یابد، باید رفتار خود را در قبال ایران تغییر دهد. ما در 

سال های اخیر هیچ چیز جز کودتا، سرکوب، جنگ و تحریم از آمریکا 
ندیدیم. وی با طرح پرسش هایی گفت: چرا آمریکا علیه دولت ملی 
ایران کودتا کرد؛ چرا آمریکا از سرکوب ملت ایران در 15 خرداد 
حمایت کرد؛ چرا آمریکا از جنگ 8 ساله ارتش عراق و حزب بعث و 
شخص یاغی و متجاوزی مانند صدام حمایت کرد؟ و به چه دلیلی 
سال های سال کشور ما را تحریم کرد؟ بنابراین در کارنامه آمریکا جز 
کودتا، سرکوب، جنگ و تحریم علیه ملت ایران هیچ چیز وجود ندارد.

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: آمریکایی ها چطور 
انتظار دارند که مردم ما مرگ بر آمریکا را فراموش کنند؛ اگر بخواهند 
چنین اتفاقی بیفتد، آنها باید در رفتار خود با ملت ایران تجدیدنظر 

اساسی و بنیادین را نشان دهند.
رضایی با اشاره حوادث منطقه اظهار داشت: نکته مشکوکی که 
مشاهده می شود، فروش ناوهای مدرن به عربستان سعودی است؛ 
عربستان سعودی می خواهد خلاء خروج ناوهای هواپیمابر آمریکا را 
در خلیج فارس جبران کند و معنی آن این است که احتمالا عربستان 
ممکن است ناامنی هایی که در یمن، سوریه و بحرین به وجود آورده 
را به داخل خلیج فارس بکشاند. باید متذکر شد که هر نوع ناامنی که 
در خلیج فارس اتفاق بیفتد، آمریکایی ها مسئول آن خواهند بود و 

نمی توانند خود را کنار بکشند.
وی ادامه داد: در قرن جدید و 15 سال گذشته مجموعه ناامنی ها 
در منطقه ما یک میلیون کشته، 2 میلیون مجروح و بیش از 200 
میلیون آواره داده است. در 15 سال گذشته آمریکایی ها در منطقه 
ما به اندازه جنگ جهانی خاموشی است که همچنان ادامه دارد و 

سیاست های آمریکا ادامه چنین وضعیتی است. اخیرا آقای برژینسکی 
گفته که منطقه خاورمیانه از کنترل خارج شده است؛ معنای این 

حرف یعنی اینکه شما می خواهید به این ناامنی ادامه دهید.
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام با طرح این پرسش که چه 
کسانی این کنترل را از بین بردند، گفت: آمریکایی ها ادعای ائتلاف 
علیه داعش را کردند. روسیه با درخواست سوریه وارد عمل شد و 
ایران هم در این راستا همکاری می کند و حالا می بینیم که فشار 
زیادی به آمریکا وارد شده که علیه داعش فعالیت می کند؛ باید پرسید 
چرا یکسال و نیم پیش این کار را نکردید. خود شما در این ناامنی ها 
دخالت دارید. ما ادامه وضع موجود را به مصلحت منطقه و کشورهای 

منطقه نمی دانیم و به ضرر بشریت می دانیم.
رضایی با بیان اینکه در مسئله سوریه عملیاتی که ارتش سوریه 
و مقاومت آغاز کرده، به کندی پیش می رود، گفت: دو دلیل در این 
زمینه وجود دارد؛ اول اینکه تکفیری ها در میان مردم سنگر گرفته اند 
و در روستاها هستند و روستایی ها نیز در محاصره آنها هستند، 
بنابراین طبیعی است که جنگ در این مناطق باید با دقت صورت 
گیرد و این موضوع موجب کندی کار شده است. ضمن اینکه مسائل 
جوی نیز موثر است؛ اما آنها بدانند که ما به هیچ وجه از حمایت از 
دولت سوریه و مقاومت کوتاه نمی آییم. مذاکرات سیاسی مسیر خود 

را دارد و نظر ما این است که مردم سوریه تعیین کننده هستند.
وی تاکید کرد: ما از مذاکرات درستی که به نفع ملت سوریه باشد 
حمایت می کنیم اما تا تکفیری ها را در عراق و سوریه دفن نکنیم 
دست از حمایت از دولت سوریه و عراق برنمی داریم. چرا که باید 
این غده سرطانی که در جهان اسلام شکل گرفته است، از بین برود.

راه اندازی  به  اشاره  با  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  دبیر 
کمیسیون اقتصاد مقاومتی در دبیرخانه مجمع تشخیص مصلحت 
نظام گفت: ما در دبیرخانه مجمع تشخیص کمیسیون اقتصاد 
مقاومتی را راه اندازی کردیم تا سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی را با 
جدیت پیگیری کند؛ لذا نظارت بر اجرای اقتصاد مقاومتی جدی تر از 
گذشته دنبال خواهیم کرد و وزارت کشور و سازمان برنامه و بودجه 

همکاری های خوبی در این زمینه با ما داشتند.
رضایی تاکید کرد: ما قصد داریم از نظر آموزشی کمک هایی را 
به بدنه کشور و بخش های مختلف اقتصادی انجام دهیم. لذا نظارت، 
توجیه و آموزش دادن را در زمینه اقتصاد مقاومتی به صورت جدی 
دنبال خواهیم کرد. وی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه در 
یادداشت اخیر خود احتمال بازگشت استبداد را مطرح کرده بودید، 
نظر شما چیست، گفت: از ابتدای انقلاب تاکنون اگر ولایت فقیه 
و رهبری نبود، چندین بار امکان بازگشت استبداد به کشور وجود 
داشت. نمی خواهم عددی مطرح کنم ولی حداقل 4 تا 5 بار امکان 

داشت که استبداد به کشور بازگردد.
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در پایان گفت: وجود ولایت 
فقیه که مثل چشم بیدار از منافع ملی، آزادی و استقلال دفاع 

می کند، مانع شد که استبداد با شعارهای مختلف به کشور بازگردد.

رياض می خواهد ناامنی ها را به داخل خليج فارس بکشاند 

محسن رضایی: خرید ناو توسط عربستان مشکوک است
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به باطل، در قرآن فرو مرويد 
و در آن مستيزيد و بدون علم، درباره آن 

سخن مگوييد.

یکشنبه - دهم آبان ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3855 روزنامه

فرمانده یگان حفاظت اداره کل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم از 
نظارت و سرکشی روزانه 100 مورد از آثار 

تاریخی ثبتی در این استان خبر داد.
سرهنگ پاسدار علی اوسط صادقی با 
اشاره به اینکه در استان قم 359 اثر ثبتی 
ملی وجود دارد، گفت: این نظارت ها از هفت 
پایگاه، موزه و آثار تاریخی ثبتی و غیر ثبتی با 
قدمت تاریخی استان توسط دو اکیپ گشتی 
در داخل و خارج استان و سه اکیپ ثابت یگان 

حفاظت این اداره کل صورت می گیرد.
وی افزود: هفت پایگاه و موزه شامل خانه 
تاریخی زند، موزه مراجع، مقابر گنبد سبز، تپه 
قلی درویش، تپه صرم، خانه تاریخی ملاصدرا 
و اداره کل میراث فرهنگی قم است ضمن 
اینکه برخی از آثار تاریخی شاخص استان قم 
روزانه چندین بار سرکشی و نظارت می شود.

فرمانده یگان حفاظت اداره کل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم با 
اشاره به اینکه در شش ماه نخست امسال 11 
حفاری غیرمجاز شناسایی شده است گفت: در 
این خصوص چهار مورد دستگیری صورت 

گرفته است.
و  کلاهبرداری  مورد  یک  افزود:  وی 
خریدوفروش اشیای تقلبی، یک مورد تخریب 
غیرمجاز، هشت مورد ساخت وساز غیرمجاز 
و یک مورد سایر سرقت ها طی این شش 
ماه رخ داده است که توسط نیروهای یگان 

رسیدگی شده است.
این مدت 53  اینکه در  بابیان  صادقی 
اشیاء کشف شده است، گفت: اشیای اصلی 
کشف شده 35 مورد و اشیای کشف شده بدل 

18 مورد بوده است.
اشیا  اسکورت  نیز  مورد  دو  افزود:  وی 
موردحفاظت  پنج  و  فرهنگی  و  تاریخی 
و  علمی  درون سازمانی  کاوش  تیم های  از 

باستان شناسی توسط یگان حفاظت این اداره 
کل صورت گرفته است.

فرمانده یگان حفاظت اداره کل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم از 
نظارت بر عملیات عمرانی خبر داد و گفت: 
این نظارت ها بر عملیات عمرانی برون سازمانی 
نقاط ثبتی ازجمله جاده سازی و لوله کشی و 

سایر موارد انجام می شود.

آثار  از  بازدیدها  طی  داشت:  بیان  وی 
یا  و  ساخت وساز  با  درصورتی که  تاریخی 
مرمت مواجه شویم کار را تعطیل می کنیم و 
در صورت اطمینان از مجوز اداره کل میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم اجازه 
فعالیت را خواهیم داد در غیر این صورت جرم 
محسوب شده و عوامل اجرایی را به مراجع 

قضایی معرفی می کنیم.

فرمانده يگان حفاظت اداره کل ميراث فرهنگی، صنايع دستی و گردشگری استان  قم خبر داد:

شناسایی 11 حفاری غیرمجاز و دستگیری 4 نفر
اخبار

علی لاريجانی در ديدار استاندار قم مطرح کرد:

ضرورت تسريع در روند اجرايی 
پروژه های عمرانی قم

رئیس مجلس شورای اسلامی در دیدار با استاندار قم بر تسریع روند اجرایی 
پروژه های عمرانی قم تاکید کرد.

استاندار قم عصرجمعه با حضور در منزل دکتر علی لاریجانی در قم، با 
رئیس مجلس شورای اسلامی دیدار و گفت وگو کرد. سید مهدی صادقی در 
این دیدار در مورد وضعیت استان قم و پروژه های عمرانی در دست اقدام مانند 

پروژه عمار- یاسر گزارشی ارائه و روند اجرای آن را شرح داد.
رئیس مجلس شورای اسلامی نیز در این دیدار بر تسریع روند اجرایی 

پروژه های عمرانی تاکید کرد.

مدير مرکز کنترل ترافيك شهرداري قم  خبرداد:

اختصاص 80 درصد ترددهاي 
هسته مرکزي شهر به تاکسي ها

سرپرست اداره کل حمل و نقل و ترافیك شهرداري قم به همراه کارشناسان 
این حوزه از مرکز هوشمند مدیریت کنترل ترافیك بازدید کردند.

صفوي در این بازدید ضمن تقدیر و تشکر از اقدامات انجام شده گفت: این 
مرکز با ظرفیت بالایي که دارد مي تواند به عنوان یك مرکز مرجع براي بررسي 
مشکلات شهري و ارائه راهکارهاي مناسب و به موقع در سطح شهر باشد و 
تنها لازمه اجرایي شدن راهکارهاي بهینه سازي در سطح شهر تعامل گسترده 

با سایر ارگان ها و مجموعه هاي شهري است.
وي خاطرنشان کرد : با توجه به اقدامات انجام شده نیاز است در بازدید 
میداني در هسته مرکزي شهر نسبت به بررسي دقیق مشکلات طرح ترافیك 
در هسته مرکزي شهر آسیب شناسي شده و با جمع آوري اطلاعات و نقایص 
طرح هماهنگي هاي لازم براي بهبود ترافیك هسته مرکزي شهر صورت پذیرد.

 محمد حسین دهناد مدیر مرکز کنترل ترافیك شهرداري قم نیز با اشاره 
به اقدامات و فرآیندهاي قابل انجام در این مرکز، گفت : این مجموعه با افزایش 
ضریب ایمني در مسیرهاي شهري سعي و تلاش خود را به کار بسته تا بستري 

امن تر و مناسب تر براي تردد شهروندان مهیا شود.
مختص  شهر  مرکزي  هسته  ترددهاي  درصد  داشت: 80  اظهار  وي 
تاکسي ها است که مي توان با اعمال محدودیت هایي این میزان را کاهش داد 
تا فضاي بهتري براي تردد خودروهاي پر سرنشین تر مثل اتوبوس، میني بوس 

و تاکسي ون ایجاد شود.

مديرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري قم  خبرداد:

 اختصاص ۱5 ميليارد تومان 
براي توسعه فضاي سبزقم

اعتبار 15  از  قم  شهرداري  سبز  فضاي  و  پارك ها  سازمان  مدیرعامل 
میلیاردتومانی  براي توسعه فضاي سبز خبر داد.

پیام جوادیان با اشاره به اینکه در راستاي توسعه فضاي سبز اقداماتي 
صورت گرفته است، اظهار داشت: توسعه تفرج گاه ها یکي از اقدامات در راستاي 
توسعه فضاي سبز است و با توجه به اینکه بوستان و پارك هایي که در سطح 
شهر داریم به عنوان محل تفریح شهروندان به حساب مي آیند بنابراین افزایش 
آن ها ضروري است. مدیرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري قم با 
بیان اینکه عرصه ها براي ایجاد بوستان شناسایي شده است، خاطرنشان کرد: 
با عنایت رهبري نسبت به مناطق محروم، قدیمي و پرجمعیت شهر بودجه اي 
بالغ بر پنج میلیارد تومان از محل اعتبارات رهبري براي این اقدام در نظر گرفته 
شده است.  وي افزود: حدود 130 هزار متر مربع براي ایجاد بوستان در نظر 
گرفته ایم و زمین هایي است که شهرداري تملك کرده و 10 میلیارد تومان نیز 
از بودجه شهرداري براي ایجاد بوستان مشخص شده و با این شرایط تحولي 

در شهر ایجاد خواهد شد.
جوادیان به احداث 24 بوستان در مناطق محروم اشاره و خاطرنشان کرد: 
در مناطق یك، دو، پنج و 6 این 24 بوستان ایجاد خواهد شد و متراژ بوستان ها 
از یك هزار و 200 متر مربع تا سه هزار متر است و قطعا این کار در افزایش 
سرانه فضاي سبز تاثیر به سزایي خواهد داشت. مدیرعامل سازمان پارك ها و 
فضاي سبز شهرداري قم یادآور شد: طراحي بوستان ها انجام و مصوب شده و 
در مرحله مناقصات هستیم و همچنین تهیه گل و گیاه صورت خواهد گرفت 

و امیدواریم از آذر ماه کاشت گل و گیاه را انجام دهیم. 

مديرعامل سازمان زيبا سازي و احيا بافت شهرداري قم: 

سازه هاي تبليغاتي در قم 
ساماندهي مي شود

مدیرعامل سازمان زیبا سازي و احیا بافت شهرداري قم از ساماندهي 
سازه هاي تبلیغاتي در شهر خبر داد.

اسماعیل فتحي یکي از وظایف مهم سازمان زیباسازي را توجه به ظاهر 
و حفظ زیبایي شهر دانست و گفت: این سازمان تمام تلاش خود را به کار 
مي گیرد تا در این راستا گام بردارد و در این زمینه به شهروندان خدمات 
مطلوب ارائه دهد. مدیرعامل سازمان زیبا سازي و احیا بافت شهرداري قم از 
ساماندهي سازه هاي تبلیغاتي خبر داد و خاطرنشان کرد: دو نوع سازه تبلیغاتي 
تجاري و فرهنگي اطلاع رساني داریم و در حال حاضر به نوعي در راستاي 

اجراي طرح ساماندهي تبلیغات محیطي اقداماتي صورت گرفته است. 
وي با بیان اینکه در این اقدام سازه هاي تبلیغاتي جانمایي بهینه مي شوند، 
عنوان کرد: جانمایي بعضي از سازه هاي تبلیغاتي را انجام داده و برخي دیگر 
را نیز در راستاي جانمایي فرهنگي گسترده مي کنیم. فتحي با اشاره به اینکه 
لایحه اجراي طرح ساماندهي به شوراي اسلامي شهر قم ارسال شده است 
بیان کرد: در بحث تابلوهاي سر درب تجاري نیزآیین نامه تبلغات محیطي را 
به روز رساني کردیم و مقرر شده این لایحه به شورا ارسال شود. مدیرعامل 
سازمان زیبا سازي و احیا بافت شهرداري قم با بیان اینکه با هدف ساماندهي بر 
روي سازه هاي فرهنگي کار مي کنیم، تصریح کرد: با اجراي این طرح هم نظم 

بصري ایجاد مي شود و هم مي توانیم نوعي ساماندهي داشته باشیم.

رئيس اداره کنترل ترافيکي شهرداري قم اعلام کرد :

حذف موتور سيکلت ها 
از هسته مرکزي شهر قم 

رئیس اداره کنترل ترافیکي شهرداري قم  گفت:در طرح جدید به منظور 
ساماندهي وضعیت ترافیکي شهر قم، عبور و مرور موتور سیکلت ها به زودي در 

هسته مرکزي شهر ممنوع خواهد شد.
از 300 هزار دستگاه  این خبر گفت: بیش  با اعلام  علیرضا میرزایي 
موتورسیکلت در استان قم تردد دارند که معضلات زیادي را در خیابان ها و 

معابر براي خود و دیگران به وجود مي آورند.
رئیس اداره کنترل ترافیکي شهرداري قم افزود:حجم بالاي تردد موتور 
سیکلت ها در محورهاي درون شهري بسیاري از تصادفات را رقم مي زند 
که در این عرصه ساماندهي موتورسواران یکي از راهکارهاي مهم در جهت 
کاهش تخلفات ترافیکي و افزایش ایمني شهروندان است. وي تصریح کرد: 
باید رسانه ها نیز در جهت فرهنگ سازي رعایت نکات ایمني و جلوگیري از 
سرعت هاي غیر مجاز گام بردارند ضمن اینکه در چارچوب قوانین نیز در 
راستاي کاهش تخلفات و حوادث، تدابیري در دست اجرا است. میرزایي 
خاطرنشان کرد: علاوه بر نظارت دستگاه هاي اجرایي و گسترش فرهنگ 
استفاده از کلاه ایمني یکي از راهکارهاي مهم حذف موتور سیکلت از معابر 
اصلي و به خصوص هسته مرکزي شهر است که به زودي این طرح اجرایي 

خواهد شد. 
وي گفت:هدف از این طرح ایمن محوري عابرین پیاده است تا با حذف 
موتور سیکلت ها از مسیرهاي منتهي به هسته مرکزي شهر بتوان سطح ایمني 
عابرین پیاده را افزایش داده هرچند استفاده از سرعت گاه ها و پل هاي عابر 

پیاده از راهکارهاي مهم در ارتقاي ایمني عابرین پیاده است.
رئیس اداره کنترل ترافیکي شهرداري قم بیان داشت: همچنین یکي از 
راهکارهاي مهم در افزایش ایمني استفاده از موتور سیکلت هاي هیبریدي 
است که این موتورها برقي بوده و با سرعت پاییني تردد مي کند و مي تواند 

سطح ایمني راننده و عابر پیاده را افزایش دهد.
وي تصریح کرد: همچنین این موتور سیکلت ها مي تواند در کاهش آلودگي 
هوا و صوت نیز موثر باشد که امید است با توسعه فرهنگ عمومي بتوان مردم 

را به سمت این نوع موتور سیکلت ها سوق داد.
میرزایي در پایان عنوان کرد: ساماندهي وضعیت موتور سیکلت  ها از 
اطراف حرم مطهر آغاز شده و با قرار دادن داربست هایي مانع از حضور موتور 

سیکلت ها در اطراف حرم مي شویم.

مشاهده شپش در سر برخي از دانش آموزان قمی
گفته می شود: ابتلاي تعدادي از دانش آموزان شهر قم به شپش سر موجب نگراني خانواده ها شده 
است. سالهاست که شیوع شپش سر در میان دانش آموزان با اقدامات و تدابیر پیشگیرانه آموزش وپرورش، 
به کنترل در آمده است. اما هم اکنون مواردي از ابتلاي  دانش آموزان شهر قم به شپش سر گزارش شده 
است. وقتي یک دانش آموز به شپش مبتلا شود، بي توجهي در درمان او باعث ابتلاي سایر دانش آموزان 
خواهد شد. طبق تماس اولیاي یکي از مدارس شهر قم ، دانش آموزان این مدرسه به شپش سر مبتلا 
شده اند. مادر یکي از دانش آموزان در این رابطه مي گوید: چند نفر از دانش آموزان کلاس فرزندم به شپش 
سر مبتلا شده اند و این نگراني را داریم که فرزندان ما نیز مبتلا شوند. سال گذشته نیز دانش آموزان با این 
مشکل مواجه شده بودند. طبق گفته اولیاي دانش آموزان، مدرسه معلم بهداشت هم ندارد تا این مشکل را 
تا حدودي کنترل کند. گفتنی است، اولیای دانش آموزان سه مدرسه در خصوص شیوع شپش در مدرسه 
فرزندشان با دفتر روزنامه تماس هایی را داشته اند. در تماسی که با کارشناسان مرکز بهداشت قم در این 
خصوص داشتیم، این موضوع رد نشد ولی قرار بود که گزارش کاملی را به دفتر روزنامه ارسال کنند که تا 

کنون چنین اقدامی صورت نگرفته است. 

جزئیات سوءاستفاده کلان بانکی
گفته می شود:  در تاریخ 94/4/30 گزارشی به مدیریت حراست بانک ملی واصل شد که حاکی 
از قصد یک باند کلاهبردار با هدایت از خارج از کشور، برای سوءاستفاده از حساب های بانک ها از جمله 
بانک ملی بود. این موضوع بلافاصله از سوی حراست بانک ملی به سازمان اطلاعات استان تهران انعکاس 
و طی سه ماه گذشته با مدیریت بانک ملی و همکاری حراست، بازرسی بانک و سازمان اطلاعات استان 
تهران اقدامات و تماس های آنها مورد رصد قرار گرفت. این باند نهایتا در روز پنجشنبه 30 مهرماه که قصد 
داشتند از طریق معاون یکی از شعب بانک، مبالغ کلانی را به حساب چند صرافی، جهت انتقال بعدی 
به حساب های دیگر واریز کنند که با توجه به تمهیدات قبلی بانک، تمام حساب ها مسدود و اعضای باند 
توسط سازمان اطلاعات تهران بازداشت شدند در حالی که این گروه هیچگونه اطلاعی از کنترل و نظارت 
بانک ملی و سازمان اطلاعات تهران نداشتند.« معاون وزیر اقتصاد با اشاره به اینکه برای افراد عامل این 
سوءاستفاده و خانواده آنها ویزای شنگن جهت خروج از کشور اخذ شده بود، گفته بود: این افراد قصد 
داشتند با استفاده از تعطیلی ایام تاسوعا و عاشورا انتقال وجوه را تکمیل و از کشور خارج شوند. حال خبر 
می رسد این باند بین المللی قرار بوده با همکاری یکی از معاونان شعب بانک ملی ایران حدود 840 میلیارد 
تومان را از حساب های بانکی مردم به کارت های بانکی مورد نظر واریز کنند و با تبدیل آنها به ارز، در 
سریع ترین زمان ممکن به خارج از کشور متواری شوند اما با اقدام گام به گام و به موقع سربازان گمنام امام 

زمان )عج( و همکاری حراست بانک و قوه قضائیه، این ماجرا ختم به خیر شده است.

ادعاهای تازۀ وزیر خارجه سعودی علیه ایران
گفته می شود: الجبیر وزیر خارجه سعودی گفت: ما و آمریکا هماهنگی و مشورتهای زیادی داریم که 
بخشی از آن مربوط به جلوگیری از اقدامات بی ثبات ساز ایران در منطقه است. وی افزود: گفتگوهای هسته 
ای ایران فقط میان این کشور و 1+5 بود اما ما در مورد آنها آگاهی داشتیم. قبل و بعد از هر نشست مقامات 
بلند پایه آمریکایی خلاصه ای از محتوای گفتگوها به ما ارایه می کردند تا ما از تهدیدات و فرصتها آگاهی داشته 
باشیم. وزیر خارجه سعودی درباره عراق گفت: ما نمی توانیم با عراق روابط خوبی نداشته باشیم. ما با عراق 
روابط خانوادگی، تاریخی، عشایری و دینی داریم. ما خواهان امنیت و ثبات عراق هستیم و آنها را در اجرای 
اصلاحات حمایت می کنیم. قرار شد سفارت ما در بغداد و کنسولگریمان در اربیل بازگشایی شود. به زودی 

دیپلماتهای ما به عراق خواهند رفت و صفحه جدیدی در روابطمان با عراق باز خواهد شد.

وکیل وزارت نفت: زنجانی دروغ می گوید
گفته می شود: وکیل وزارت نفت گفت: متاسفانه همچنان شاهد ادامه دروغ گویی های بزرگ بابک 
زنجانی هستیم. غلامرضا مهدوی روز شنبه بعد از چهارمین جلسه رسیدگی به اتهامات بابک زنجانی و 
دو متهم دیگر پرونده نفتی در گفت وگوی اختصاصی با ایرنا افزود: در این جلسه دادگاه، متهم بدون این 
که از اتهامات منتسب از خود دفاع کند، متاسفانه همچنان به دروغ پردازی هایش ادامه داده است که 
البته وزارت نفت به موقع پاسخ دروغ گویی وی را خواهد داد. وکیل وزارت نفت اظهار داشت: این متهم 
اصلی پرونده نفتی با مخلوط کردن موضوع ساده بانکی با دیگر اسناد تجاری، سعی در گمراه کردن افراد 

داشته است.

هیچ شبکه اجتماعی در آستانه انتخابات قطع نمی شود
گفته می شود: معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه گفت: هیچ شبکه اجتماعی 
در آستانه انتخابات قطع نمی شود .  محمد باقر الفت افزود: قطع شبکه های اجتماعی اقدام پسندیده ای 
نیست و باید این شبکه ها را مدیریت کرد. وی  افزود : تصمیم گیری درباره شبکه های اجتماعی را باید به 
افراد متخصص این حوزه سپرد و اظهارنظرهای برخی افراد غیر متخصص ، دست تصمیم گیرندگان را در 

این موضوع می بندد و مانع از فعالیتهای تخصصی می شود.

بی تفاوتی بازار به وام 25 میلیونی خرید خودرو
گفته می شود: در حال حاضر فعالان بازار، عدم استقبال و تمایل برای خرید خودرو را قیمت های 
موجود در بازار عنوان می کنند و تاکید دارند که نبود همخوانی میان کیفیت و قیمت تولیدات داخلی باعث 
شده که اعتماد مشتریان به بازار خودروهای تولید داخل کاهش یابد. در این شرایط، دولت برای تحریک 
بازار خودرو، درصدد پرداخت وام 25 میلیون تومانی است و به نظر می رسد تنها راه خروج این بازار از رکود 
را تحریک تقاضا و افزایش قدرت خرید مردم دانسته است. اگرچه هنوز پرداخت وام 25 میلیون تومانی 
آغاز نشده است، اما بنا به گفته کارشناسان بازار خودرو، با توجه به اقساط و سود احتمالی پرداختی برای 

این وام، احتمالا استقبال از این وام زیاد نخواهد بود.

اعلام شکایت داور دربی به پلیس فتا
گفته می شود: داور دربی 81 که جمله منتسب به او در سرویس ورزشی خبرآنلاین هم منتشر 
شده بود، گفت: دیدم که شما هم این خبر را منتشر کرده بودید اما می خواستم برای تنویر افکار عمومی 
توضیح بدهم که اصلا نمی توانم در هیچ یک از صفحات اجتماعی مجازی فعالیتی داشته باشم. این قانون 
فیفاست که همه داوران بین المللی را از چنین فعالیتی منع کرده است و من هم تابع همان قانون هستم 
اما متاسفانه احتمالا یک بنده خدایی از نام من استفاده کرده و چنین صفحه ای را ساخته است. به ناچار 
و برخلاف میل باطنی ام از دوستان خوبم در پلیس فتا تقاضا کردم تا بر اساس شکایتی که به این واحد 
نیروی انتظامی داشتم، فرد خاطی را شناسایی کنند و قول داده اند در چند ساعت آینده عامل این کار را 

شناسایی و بازداشت کنند تا به سزای عملش برسد.

"ال نینو" از ایلام شروع کرد؟
گفته می شود: در چند روز اخیر شاهد بارش های متوالی و سیل آسا در غرب ایران بودیم، به طوری 
که در استان ایلام بیش از یکسال بارندگی پایتخت، فقط در 72 روز آسمان بارید. این بارش ها موجب 
بروز سیلاب های عظیمی در غرب کشور شد که به گفته کارشناسان، نسبت به سیلاب های دیگر در 
تاریخ یکصدساله ایران کم نظیر بودند. به طوری که اگر در بالادست استان ایلام و استان لرستان، چند 
سد با هدف کنترل سیلاب ها ساخته نشده بود، ابعاد این رخداد، فاجعه ای بزرگ را رقم می زد. با توجه 
به گفته های مسئولان و کارشناسان امر، می توان وقوع بارش های اخیر غرب کشور را به عنوان نخستین 

اثر ال نینو در ایران دانست.

تایید شفافیت صندوق های رای توسط شورای نگهبان
گفته می شود: حسینعلی امیری قائم مقام و سخنگوی وزارت کشور از تایید صندوق های شفاف برای 
دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی و پنجمین دوره انتخابات خبرگان رهبری از سوی شورای 
نگهبان خبر داد و گفت:  وزارت کشور در این زمینه نهایت همکاری و هماهنگی را با شورای نگهبان داشته 
است. سخنگوی وزارت کشور گفت: به هیچ وجه برای ساخت صندوق های رای با شرکت های خارجی 

قرارداد نبسته ایم و بنده این موضوع را صراحتاً تکذیب می کنم.

دستمزد مهدی پاکدل در فیلم محمد رسول الله
گفته می شود: مهدی پاکدل بازیگر فیلم »محمد رسول الله )ص(« در برنامه ی »هفت« گفت که 
دستمزدش در این فیلم دستمزد خیلی زیادی نبوده است. او که نقش ابوطالب را در این فیلم بازی کرده 
است، گفت که دستمزد من در این فیلم به اندازه ی یک سوم دستمزدی بوده که برای بازی در یک 
سریال می گیرم. او از هزینه ای که برای این فیلم شده دفاع کرد و گفت: »کسانی که می گویند برای این 
فیلم زیاد هزینه شده، از روی حسادت این حرف را می زنند، کاش این آدم ها حداقل دلشان برای سینما 
می سوخت.« او گفت که برای این فیلم 120 میلیارد تومان هزینه شده و چقدر خوب است که این پول 
در زمینه ی سینما و فرهنگ این کشور هزینه شده است. چرا وقتی دکل گم می شود یا اختلاس های 
میلیاردی صورت می گیرد کسی حرفی نمی زند؟ این پول ها که خیلی بیشتر از پول ساخت فیلم »محمد 

رسول الله ص« می شود.«

تلویزیون تصویر برادر رییس جمهور را سانسور کرد
گفته می شود: معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور روز جمعه پس 
از ورود به ایلام از برخی مناطق سیل زده بازدید کرد. در ارتباط مستقیم اخبار سیما با ایلام در خصوص 
سیل در این استان تصویری که از برادر رئیس جمهور که همراه محمدباقر نوبخت بوده و حذف شده است.

پیکر 3 زائر فاجعه منا پیدا شد
گفته می شود: معاون سازمان حج و زیارت از یافتن و شناسایی پیکر سه زائر مفقود شده ایرانی در 
فاجعه منا خبر داد و گفت: هویت این سه زائر جان باخته مشخص شده و آقای رکن آبادی همچنان در 
بین آن ها نیست. حمید محمدی اظهار کرد: با شناسایی پیکر این سه زائر، شمار مفقودشدگان ایرانی به 
33 نفر رسید. به گفته  او، این سه زائر دفن نشده بودند و پس از تفحص در سردخانه های مکه، پیکر آن ها 
شناسایی شد که اکنون هویت آن ها نیز مشخص شده است. »محمدی« بدون آن که به اسامی این سه زائر 
جان باخته اشاره کند، گفت:  آقای رکن آبادی در میان این سه پیکر تازه شناسایی شده نیست. وی همچنین 
درباره اظهارات اخیر رییس مجلس درباره یافتن سرنخ هایی از سفیر پیشین ایران در لبنان در عربستان، 
اظهار کرد: من اطلاعی در این باره ندارم و نمی دانم منبع خبر ایشان کجا و چه شخصی بوده است. معاون 
سازمان حج و زیارت همچنین درباره زمان انتقال سه پیکر تازه شناسایی شده به کشور، گفت:  در حال 

حاضر خانواده دو تن از این جان باختگان با دفن آن ها در مکه موافقت کرده اند.

ظریف داشتن کانال در تلگرام را تکذیب کرد
گفته می شود: وزیر خارجه ایران مدیریت کانالی در تلگرام به نام خود را تکذیب کرد. دکتر محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه کشورمان در گفت وگو با ایسنا، در پاسخ به این سوال که آیا کانالی در تلگرام به نام 
"Javad Zarif" که اخبار منتسب به شما را منتشر می کند توسط شما ایجاد شده با تکذیب این مطلب 
تاکید کرد که "من صرفا در فضای مجازی صفحه توییتر و فیس بوک دارم و سایر موارد رابه شدت تکذیب 
می کنم." کانالی در تلگرام به نام javadzarif و با آدرس https://telegram.me/javadzarif ایجاد شده که 

تا کنون بیش از 3400 عضو دارد اما ظریف هرگونه ارتباط با این صفحه را رد کرده است.

تمایلی برای نامزدی در انتخابات مجلس ندارم
گفته می شود: همسر محمدرضا عارف گمانه زنی برخی رسانه ها درباره کاندیداتوری اش از حوزه 
انتخابیه یزد را تکذیب و تاکید کرد: هیچ قصدی برای نامزدی در انتخابات مجلس ندارم. حمیده مروج  در 
واکنش به انتشار برخی اخبار درخصوص کاندیداتوری اش در انتخابات مجلس، گفت: همانگونه که آقای 
دکتر عارف پیش تر تاکید کرده بود، هیچ یک از اعضای خانواده ایشان در انتخابات مجلس به عنوان کاندیدا 

فعالیت نخواهند داشت و شخصا هم تمایلی برای نامزدی در انتخابات مجلس ندارم.

نامحرمانه 

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم گفت: 
96 هزار طلبه و روحانی در کشور بیمه تامین 
اجتماعی بوده و از خدمات سازمان بهره مند 

می شوند.
سیدمجتبی موسوی در دیدار معاون اداری 
مالی جامعه المصطفی العالمیه با بیان این که 
735 هزار بیمه شده اصلی و تبعی در استان قم 
از خدمات سازمان تامین اجتماعی استفاده می 
کنند تصریح کرد: بر اساس آخرین آمار، بیش 
از 70 درصد جمعیت استان قم تحت پوشش 

بیمه تامین اجتماعی هستند.
را  اجتماعی  تامین  سازمان  منابع  وی 
مشاع بین النسلی و حق الناس عنوان کرد و 
خاطرنشان ساخت: ارائه خدمات مختلف بیمه 

ای و درمانی با هم به قشر بزرگی از جامعه، وجه تمایز 
سازمان تامین اجتماعی از دیگر نهادهای بیمه ای است و 

بخش درمان و بیمه ای سازمان قابل تفکیک از هم نیستند.
ضرورت رعايت قوانين از سوی آحاد جامعه

معاون اداری مالی جامعه المصطفی العالمیه نیز در این 

دیدار اطلاع رسانی از خدمات سازمان تامین 
اجتماعی به مردم را ضروری خواند و گفت: با 
فرهنگی سازی در زمینه بیمه پردازی، جامعه و 
مردم رغبت بیشتری برای بیمه شدن پیدا می 
کنند. حجت الاسلام زین العابدین میرفاطمی 
اقدامات تامین اجتماعی در استان قم را مثبت 
ارزیابی کرد و افزود: قم، شهری فراملی است و 
خدمت در این شهر انگیزه و توان فوق العاده 
می خواهد. معاون اداری مالی جامعه المصطفی 
العالمیه بر ضرورت رعایت قوانین از سوی آحاد 
جامعه تاکید کرد و اظهار داشت: حرکت بر مدار 

قانون ضامن امنیت و توسعه در جوامع است.
مورد  مابین  فی  مسائل  دیدار  این  در 
در  لازم  راهکاری  و  گرفت  قرار  بررسی 
خصوص تعامل بیشتر تامین اجتماعی و جامعه المصطفی 

العالمیه اتخاذ شد.

مدیرعامل سازمان اتوبوسراني شهرداري قم 
از نصب و راه اندازي هفت کیوسك توزیع کارت 
بلیط و شارژ کارت شهروندي در سطح شهر 

خبر داد. 
به گزارش شهرنیوز، توجه به هوشمند سازي 
شهر یکي از مباحثي است که در چند سال اخیر 
مورد توجه مسئولان شهري قرار گرفته است و 
اقدامات مناسبي نیز در این زمینه انجام شده که 

نمي توان از آن ها چشم پوشي کرد.
در حال حاضر هوشمند سازي حمل و نقل 
بیش از مسائل دیگر برجسته بوده و در این 
راستا اقدامات بسیاري انجام گرفته و نتایج بسیار 

مطلوبي نیز داشته است.
دوربین هاي  وسیله  به  ترافیك  کنترل 

هوشمند یکي از این اقدامات است و در کنار آن نصب جي 
پي اس بر روي وسایل نقلیه عمومي در دستور کار مسئولان 

قرار گرفته است.
همه این ها موجب سرعت بخشیدن در کار ها مي شود 
و شهروندان با این شرایط مي توانند از امکانات بهره کافي 

ببرند و همچنین میزان تخلفات و بروز مشکلات نیز کاهش 
مي یابد.

سازمان اتوبوسراني به عنوان سازماني که خدمات عمومي 
در حمل و نقل به شهروندان ارائه مي دهد اقداماتي را براي 
رفاه حال شهروندان در نظر گرفته که براي اطلاعات بیش تر 
امراللهي، مدیرعامل سازمان  با سعید  از آن ها گفتگویي 

اتوبوسراني شهرداري قم انجام دادیم.
وي یکي از مهم ترین دستاورد هاي ناوگان 
اتوبوسراني را ایجاد کارت شهروندي و یا بلیط 
الکترونیك دانست و بیان کرد: انجام این اقدام 
کاستي هاي  و  مشکلات  از  بسیاري  توانسته 
ناشي از پول خرد را برطرف کرده و برنامه ریزي 
مناسب براي مسافران و سازمان را فراهم بیاورد. 
مدیرعامل سازمان اتوبوسراني شهرداري قم 
در ادامه گفت: این کارت همان طوري که براي 
سازمان مزایاي متعددي در راستاي ارتقا سطح 
خدمات ارائه شده و برنامه ریزي فراهم مي کند 
مزایاي بسیاري هم براي همشهریان و استفاده 
کنندگان از سیستم از جمله پرداخت کرایه 

کمتر را دارد.
امراللهي با بیان اینکه الکترونیك کارت هوشمند به عنوان 
طرحي در راستاي سرعت بخشیدن به ارائه خدمات است، 
عنوان کرد: این کارت قابلیت هاي گوناگوني از جمله حذف 
پول خرد در سیستم را داشته و جایگزین مناسبي براي انواع 

پرداخت هاي پراکنده است. 

مديرکل تامين اجتماعی استان قم:

96 هزار طلبه تحت پوشش بيمه تامين اجتماعی هستند

توسط سازمان اتوبوسراني شهرداري قم صورت گرفت؛ 

نصب و راه اندازي 7 کيوسك توزيع کارت بليط و شارژ کارت شهروندي 

با عنایت به مجوز اخذ شده از کمیسیون ماده 2 لایحه قانونی 

نحوه استفاده از اتومبیل های دولتی و فروش اتومبیل های زائد، 

در نظر دارد تعداد 4 دستگاه خودروی سواری )قابل شماره 

گذاری( متعلق به خود را از طریق مزایده عمومی بفروش برساند.

 علاقمندان به شرکت در مزایده می توانند از تاریخ نشر آگهی 

بمدت 5 روز جهت بازدید و دریافت اسناد شرکت در مزایده در 

ساعات اداری به واحد دبیرخانه پردیس فارابی دانشگاه تهران 

به آدرس قم ابتدای جاده قدیم تهران – بعد از پایانه مسافربری 

مراجعه نمایند.

جهت دریافت شرایط مزایده به سایت پردیس فارابی دانشگاه 

تهران  به آدرس اینترنتی www.qc.ut.ac.ir   مراجعه فرمائید.
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